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رییس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت:نقد حکومت روزنامه صبح ایران
می تواند  حتی  بلکه  نیست.  براندازی  وجه  هیچ  به  حاکمیت،  و 
تقویت کننده حاکمیت باشد. جلوی اشتباهات را بگیرد و اگر دانشگاه 
از هویت  از خود دور کند،  را  نقد  و جنبش دانشجویی  نکند  نقد 
مجلس  در  تهران  نماینده  عارف  محمدرضا  می شود.  دور  خودش 
شورای اسلامی ضمن تبریک روز ۱۶ آذر در جمع فعالان دانشجویی 
دانشگاه آزاد اسلامی با بیان اینکه هویت دانشگاه و دانشجو تحلیل 
و نقد امور به خصوص نقد حکومت و حاکمیت است، گفت: نقد 

حکومت و حاکمیت، به هیچ وجه براندازی نیست. بلکه حتی

عضو شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان اظهارکرد که مجلس 
دهم نتوانست در راس امور قرار بگیرد.  غلامرضا انصاری دیروز پس 
از حضور در فرمانداری تهران و ثبت نام در انتخابات مجلس  در جمع 
خبرنگاران هدف خود از ثبت نام را رسیدن به دموکراسی و آزادی از 
طریق صندوق رای بیان کرد. وی افزود: بنده با تجربه 40 ساله فکر 
می کنم پرشور شدن انتخابات یک اصل است و همه باید برای رسیدن 
نداریم. اگر یک  این مهم تلاش کنند ما راهی جز صندوق رای  به 
مجلس در راس امور شکل بگیرد می توان انتظار یک دولت پاسخگو 

و مردم همیشه در صحنه را داشت. این عضو سابق شورای شهر در

محمدرضا عارف :

 نقد حکومت به معنی براندازی نیست
غلامرضا انصاری :

مجلس دهم نتوانست در راس امور قرار بگیرد
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رئیس قوه قضاییه:

به جای فساد، مبارزه با فساد باید 
در اذهان جای بگیرد 

عمل به رافت اسلامی، اولویت رهبر انقلاب 

اراده نظام برای اعاده حقوق
 آسیب دیدگان اعتراضات
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اراده نظام جمهوری اسلامی ایران به منظور اعاده حقوق شهروندی آسیب دیدگان حواث اخیر در توصیه رهبر معظم انقلاب به 
رافت اسلامی، ماموریت رییس جمهوری به دولت برای رسیدگی و تلاش های رییس قوه قضاییه در شهرهای مختلف به منظور 
تعیین مرز میان آشوبگران و حمایت از معترضان بی گناه مشهود است.  حوادث پس از اصلاح قیمت بنزین در کشور، به قدری تند 
و پرالتهاب پیش رفت که مرز میان بسیاری از مفاهیم از ناپیدا و از رهگذر آن آسیب جانی و مالی بسیاری به مردم و کشور وارد شد. 
در این میان، آمارهای متعدد از جانباختگان، آسیب دیدگان تخریب ها و آشوب ها هم بهانه ای برای ماهیگیری رسانه های بیگانه از آب 
گل آلود این اعتراضات بود. پس از گذشت دو هفته از رویدادهای تلخ و برقراری آرامش در کشور، تمام مسئولان و ارکان نظام جمهوری 

اسلامی برای بررسی دقیق حوادث و پیامدهای آن مُصر هستند تا از آسیب دیدگن جانی و مالی بی گناه در اغتشاشات حمایت و 

رئیس قوه قضاییه  گفت :فضای اولی که در کشور به برکت 
اقدام مقام معظم رهبری و ایستادگی ملت انجام شد، فضای 
مقاومت بود. فضای دوم این است که به جای فساد، مبارزه 
با فساد باید در اذهان جای بگیرد. آیت الله سید ابراهیم 
رئیسی در نهمین اجلاسیه منطقه ای جامعه مدرسین حوزه 

علمیه در اصفهان گفت: فرق بین زمان ما و زمان "صاحب 
جواهر" این است که آنروز فقه حکومت نمی کرد؛ ولی امروز 
فقه حکومت می کند. وی افزود: امروز نظامی تشکیل 
شده که مهمترین ممیزه آن با نظامات دنیا آن است که قرار 

است در تمام عرصه های این نظام فقه حکومت کند

فرجی دانا: کاندیدای انتخابات مجلس نمی شوم
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با دستور رئیس قوه قضائیه؛ 

اعزام به زندان تا تامین وثیقه و کفالت ممنوع شد

در نظر دارد  ۱ -  یک   قطعه زمین از زمین ها ی شهرداری )۱ – قطعه شماره ۱2  به متراژ ۱82/75  مترمربع 

واقع در محله کوچه باغ داخل ۱2 متری احداثی سمت راست را از طریق مزایده عمومی واگذار نماید.

شرایط شرکت در مزایده :

۱-   ارائه سپرده در مزایده معادل 5 درصد قیمت کارشناسی به صورت نقدی در وجه شهرداری جعفریه.

2-  در صورتی که نفرات اول تا سوم شرکت کننده از انجام معامله خودداری نمایند سپرده شرکت در 

مزایده آنان به ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد .

3 - قیمت پایه برمبنای نظریه  کارشناس رسمی دادگستری می باشد.

4 - شهرداری در رد یا قبول هر یك از پشنهادات مختار می باشد. 

5 - سایر اطلاعات  و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج می باشد .

۶ – شرایط فروش بصورت نقد می باشد .

شهرداری جعفریه
)) آگهی مزایده عمومی (( ) نوبت اول (

روابط عمومی شهرداری جعفریه 
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فرمانده سپاه پاسداران بابیان اینکه نظام اسلامی باید به مدلی کارآمد، موفق و قدرتمند 
تبدیل شود، گفت: انقلاب اسلامی باید در کشورهای دیگر تکثیر پیدا کند و این تکثیر 
حضور فیزیکی نیست بلکه انتشار و صدور پیام های انقلاب به کشورهای دیگر و مقبولیت در 
قلب هاست.  سردار سرلشکر حسین سلامی روز پنجشنبه در گردهمایی اساتید سطح عالی 
و خارج حوزه های علمیه در مدرسه عالی دارالشفاء قم، اظهار داشت: برای شکست دادن 
قدرت های بزرگ باید دارای برنامه ریزی منسجمی باشیم. وی خاطرنشان کرد: درمیدان 
سکون، برحسب شاخص های ظاهری قدرت، آن ها موفق هستند ولی در میدان حرکت، 
جمهوری اسلامی قدرتمندتر است زیرا در میدان سکون، اجسام اندازه گیری می شوند و در 
میدان حرکت، باورهایی مانند اراده و ایمان پیروز است. وی در ادامه با اشاره به حضور ملت 
ایران در راهپیمایی اخیر که در حمایت از نظام اسلامی برگزار شد، گفت: مردم ایران با حضور

استاندار قم با تاکید بر اجرای دقیق و منظم قانون انتخابات توسط مجریان و ناظران گفت: 
انتخابات پرشور ضامن امنیت ملی و  اعتماد عمومی است.بهرام سرمست روز جمعه با حضور 
در فرمانداری قم و سرکشی به محل ثبت نام یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی و اولین 
میان دوره ای مجلس خبرگان رهبری در جمع خبرنگاران بیان کرد:  پیش بینی می شود 
تعداد نامزدهای ثبت نام شده در یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی از حوزه انتخابیه 
قم بیشتر از ادوار گذشته باشد. وی ادامه داد: جوان گرایی و میانگین سن نامزدهای ثبت 
نام شده استان در دوره یازدهم مجلس شورای اسلامی نسبت به ادوار گذشته پایین تر آمده 
است.استاندار قم گفت: همچنین سطح تحصیلات کاندیداهای ثبت شده دوره یازدهم 
مجلس نسبت به دوره های قبل ارتقا یافته است.وی گفت: ترکیب جنسیتی نامزدهای ثبت 
نام کرده استان قم در دوره جدید با افزایش ثبت نام زنان نسبت به دوره های سابق بهبود پیدا

فرمانده سپاه در مدرسه عالی دارالشفاء قم:

نظام اسلامی باید به مدلی کارآمد و قدرتمند تبدیل شود
استاندار قم تاکید کرد

انتخابات پرشور ضامن امنیت ملی و  اعتماد عمومی  
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به مناسبت سالروز وفات حضرت فاطمه معصومه)س(؛

فاطمه معصومه)س(  شفیعه محشر

عکس/ایمان - امیرحسامی نژاد

نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک پاسخ داد:

خانه بخریم یا نخریم؟ 

»بسم الله الرحمن الرحیم«
۱۶ آذر، تداعی گر نقش آفرینی دانشجویان 
تحولات  در  عزیز  دانشگاهیان  و  فرهیخته 
سیاسی و اجتماعی کشور است. روزی که 
رشادت و جانفشانی سه دانشجوی انقلابی 
و آزادی خواه ، فریاد رسای استکبارستیزی، 
آزادی  و  جویی  عدالت  خواهی،  استقلال 
طلبی را در فضای خفقان و استبداد حاکم بر 
آن روز های دانشگاه های کشور طنین انداز 
کرد و پایه گذار جنبشی عظیم، تاثیرگذار و 

ماندگار درحیات انقلاب اسلامی شد.
طول  در  دانشجو  متعهد  و  خلاق  قشر 
حیات چهل ساله انقلاب اسلامی، به عنوان 
محور توسعه، پویایی و آرمان گرایی و پرچمدار 
علم و دانایی و روشنگر افق چشم اندازه آینده 
کشور مطرح بوده و در پرتو حضور در صحنه 
و به پشتوانه باور واعتماد به توانمندی ها و 
ظرفیت های عظیم این قشر و تکیه بر ایده 
های کمال خواهانه و اندیشه های خلاقانه 
دستاوردهای  دانشجویی،  گرای  تحول  و 

ارزشمندی نصیب کشور شده است.
نام گذاری روزی به نام روز دانشجو، فرصت ارزنده ای برای تکریم و تبیین نقش، جایگاه و منزلت والای دانشجو در نظام توسعه و قدردانی از 

مجاهدت ها و تلاش های این قشر در راه روشنگری و اعتلای فرهنگ و اندیشه میهن عزیز اسلامی است.
فرصت را مغتنم شمرده، ضمن گرامی داشت یاد و خاطره شهدای عرصه علمی کشور، فرارسیدن »روز دانشجو« را به همه تلاش گران عرصه علم 
و دانش خصوصاً دانشجویان و دانشگاهیان فهیم و فرهیخته استان مقدس قم تبریك و تهنیت عرض نموده و عزت و سربلندی روزافزون آنان را از 

درگاه خداوند متعال مسألت دارم.
بهرام سرمست- استاندار قم

پیام استاندار قم به مناسبت روز دانشجو



شنبه -شانزدهم آذرماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4934 2
 

اخبار

مسئولان کشور و صدای مردم
در دی ماه ۹۶ در شهر های مختلف کشور و در اعتراض به 
شرایط اقتصادی و مشکلات معیشتی مانند بیکاری ، گرانی، 
فقر و تبعیض شاهد ناآرامی هایی بودیم که طبقات پایین 
جامعه و اقشار کمتر برخودار به لحاظ اقتصادی را درگیر خود 

کرد. در روزهای اخیر هم به دنبال افزایش نرخ بنزین ، التهاب و اعتراضی مشابه بر اساس 
همان دغدغه ها در کشور به شکل گرفت  که نشان می دهد بر خلاف انتظار، مسئولین 
هنوز صدای برخاسته از دی ماه ۹۶ را نشنیده اند یا لااقل برای رفع ریشه های مشکل 

فکری نکرده اند.
در همان مقطع و بعد از آن اعتراضات ، موسسه ایسپا نظر سنجی را منتشر کرد که 
مشکلات کشور و مطالبات جامعه را به روشنی نشان می داد و صورت مسئله و مشکلی را که 
باعث می شود علاوه بر نارضایتی مردم ، دشمنان کشور هم دندان طمع خود را  تیز کنند 

در برابر مسئولان و تحلیلگران دولتی قرار می داد.
در آن نظر سنجی ۶۹ درصد از پرسش شوندگان بهبود شرایط اقتصادی و ۳۰ درصد نیز 
رفع فساد مالی و اداری را به عنوان خواسته اصلی خود معرفی کرده بودند. ۲۱ درصد ،از بی 
عدالتی شکایت داشتند و ۶۴ درصد خواهان اصلاحات جدی در روند اداره کشور بودند.
جالب اینجا بود که تنها ۱۱ درصد از شرایط کنونی رضایت داشتند و بیش از ۸۰ درصد ، 
گرانی ، بیکاری ، و برطرف شدن گرفتاری های اقتصادی را به عنوان مطالبه اصلی خود 
بیان  کرده بودند. اما این روزها و با نگاهی به وضعیت کشور و شرایط زندگی مردم و همچنین 
دلایل شکل گیری اعتراض های اخیر ،گویا نه فقط صدای مردم شنیده نشده بلکه با اصرار 
بر تداوم روند های گذشته ، ظاهرا مشکلات مردم هم به رسمیت شناخته نشده یا حداقل 

جدی بودن آن برای مسئولان و مدیران فوریتی ندارد.
واقعیت تلخی که در ذهن ها شکل می گیرد این  سوالات را طرح می کند که آیا مردم 
گرفتار ، پدران بیکار ، جوانان بی پناه و مشکلات ،امید ها و نگرانی هایشان  که برطرف 
کردن آن از اهداف اصلی انقلاب بوده و هست و در کلام و سیره امام خمینی ) ره ( ولی 
نعمتان انقلاب معرفی شدند از ذهن و نگاه مسئولین حذف شده است ؟یا اگر در کلام 
آنان از مردم سخنی به میان می آید ،نمادین و سمبلیک و برای خالی نبودن عریضه است ؟ 
آنجایی که در تریبون ها از شکاف طبقاتی ، نابرابری و بی عدالتی سخن می گویند آنرا فقط 
در دنیای عدد و رقم می فهمند یا با پوست و استخوان خود درد مردم را درک کرده اند و برای 

مشکلات و بحران هایی که مردم را پریشان کرده است چاره ای اندیشیده اند ؟
واقعیت این است که شکاف و فاصله مردم و مسئولین به حدی رسیده که مردم خود 
را بی پناه تر از آن تصور می کنند که برای مشکلات آنان ، فارغ از دعواها و رقابت های 
سیاسی و گروهی چاره ای اندیشیده شود و با توجه به رفتار فعلی مدیران و مسئولان نمی 
توانند شعار دعوت به تحمل مشکلات را ناشی از صداقت و همدردی و همدلی مدیران 
بدانند.گویی مسئولان حرف مردم را نمی فهمند و صدای مظلومیت محرومین و صدای 
شکستن استخوان هایشان زیر بار گرانی و نابرابری را نمی شنوند.به تعبیر قرآن کریم لَهُم 
یَسمَعُونَ بِهَا ،سوره اعراف آیه ۱۷۹ ، گوش هایی دارند که با آن نمی شنوند.حال این  آذانّ لاَّ
سوال اساسی را باید مسئولین پاسخ دهند که قرار نیست صدای مستضعفان و محرومین 

شنیده شود ؟

به مناسبت سالروز رحلت حضرت فاطمه معصومه)س(

سلام بر بانوی حرم
هر روز صبح که نگاهم به گنبد و بارگاه کبریی حرم می افتد 
سلام می دهم.. من معتقدم هیچ سلامی بی پاسخ نمی 

ماند و روزی پاسخ آن را خواهم گرفت. آن روز که روز جزا  فرا می رسد و وارد صحرای محشر 
می شوم و به شفاعت بانوی حرم بیش از هر چیز دیگر نیازمندم.

این اقبال مردم شهر ماست که در سایه سار این حرم زندگی کرامت مندانه  دارند.
بانوی حرم، بانوی آب و آئینه است که شمع وجودش هستی بخش حیات معنوی ماست. 
قم به برکت وجود او عش  آل محمد)ص( و حرم اهل البیت شده است و حوزه علمیه، پایگاه 
عظیم جهان اسلام با نفس او نفس می زند و انقلاب اسلامی  جان گرفت و شجره آن تنومند 

شد.
بانوی حرم، همان فاطمه ثانی است که با آمدنش غریو شادی و هلهله ای برپا که حضرت 

رضا)ع( صاحب خواهری شد. شد 
بانوی حرم، ماه تابانی است که لحظه ای از خورشید فروزان امامت فاصله نگرفت و از 

دریای علوم پدر و برادر  بهره فراوان برد.
بانوی حرم، فاطمه معصومه)س( است که ده ها سال از تولد او امام صادق)ع( با الهام 

غیبی از شخصیت و عظمت برجسته او سخن به میان آورده است.
بانوی حرم شفیعه روز جزا است همو که در دوران زندانی بودن پدر مدافع  حریم امامت 

و ولایت می شود.
بانوی حرم، همچون حضرت زینب)س(  اسوه صبر و بردباری است. سال های کودکی 
را در فراق پدر که زندانی می شود، سپری و در ده ساگی غبار یتیمی را بر شانه های خود 
احساس می کند. او از سال به بعد با چه رنج و مشقت های فراوانی در اوج خفقان حکومت 

هارون دست و پنجه نرم می کند.
بانوی حرم، سال ها بعد در فراق برادر  که یک سالی او را ندیده است دلتنگ و طاقتش 
طاق می شود و عزم دیدار برادر می کند و افسوس که کاروان همراهان حضرتش در ساوه 
مورد هجمه قرار می گیرد و برادر و برادر زادگان او به شهادت می رسند و حضرت دچار 
بیماری و راهی قم می شود و هفده روز در این شهر  در بستر بیماری می ماند و در حسرت 

دیدار برادر  به دیار باقی می شتابد.
مزار بانوی حرم. نگین زیبای شهر ما آرامش جان ماست و به جسم خسته ما روح و ریحان 

می دهد.

آیت الله سید حسن خمینی  پیشنهاد کرد

برگزاری »جشنواره شعر قرآنی« 
یادگار امام با تأکید بر اینکه هرچه بیشتر با قرآن ارتباط داشته باشیم سعادت ما بیشتر 
است، گفت: بسیار به جا است که ما جشنواره ای با موضوع »شعر قرآنی« برنامه ریزی و 

شعر قرآنی را تشویق کنیم.
آیت الله سید حسن خمینی  پنجشنبه شب گذشته در مراسم اختتامیه مسابقات قرآنی 
اذان و تفسیر کارکنان بانک صادرات که در حرم مطهر امام راحل برگزار شد، با اشاره به آیاتی 
از قرآن کریم، گفت: در قرآن انسان یک موجود سرکش معرفی شده که اگر به تفاسیر نگاه 
کنیم، چندان درک درستی هم از وضعیت خودش ندارد. اگر یک خوبی به انسان برسد، 
آن را به کسی نمی دهد و اگر بدی به او برسد داد و فریاد می کند.  یادگار امام ادامه داد: از 
طرف دیگر در قرآن آمده که خداوند می فرماید ما خوبی ها و بدی ها را به انسان گفتیم و 
هم »فجور« و هم »تقوا« را به او الهام کردیم. یعنی در درون ما یک میل همیشگی به سوی 
سعادت است که آن فطرت آدمی است و نیز کشش به سوی نابخردی و شقاوت وجود دارد. 
وی یادآور شد: همین انسان محور امانت است. در قرآن برای انسانی که بار امانت را پذیرفت 
صفت »ظلوما جهولا« آمده است. یعنی نادان بود که این امانت را قبول کرد. البته عرفا، که 
جلوه آن در حضرت امام است، تعریف دیگری هم برای این آیه دارند. آنها می گویند این 
تعریف بدان معناست که او »ظلوما علی نفسه و جهولا به)هرکسی( غیر خدا« است. یادگار 
امام در ادامه سخنان خود با تأکید بر لزوم بهره گیری از قرآن، یکی از بهترین انواع بهره 
گرفتن از قرآن را نهج البلاغه دانست و گفت: شما تقریبا هیچ بندی از نهج البلاغه نمی بینید 
مگر اینکه ترجمه امیرالمؤمنین)ع( از یک آیه قرآن و یا روایت پیامبر)ص( است. سید حسن 
خمینی در بخش پایانی سخنان خود گفت: بسیار به جا است که ما جشنواره ای با موضوع 
»شعر قرآنی« برنامه ریزی و شعر قرآنی را تشویق کنیم. همان مطلب را به زبان خودمان 
بگوییم. اگر این جلسه پایه گذار این بشود که مجموعه شاعرانی که »درد دین« و علاقه دارند 

یک جشنواره سالانه قرآنی شکل دهند، به نظر من می تواند زمینه یک کار بزرگ شود.
 

سرلشکر باقری: 

امروز در دفاع از کشور به خودکفایی رسیدیم
رئیس ستاد کل گفت: امروز در دفاع از کشور به خودکفائی کامل رسیده ایم و این 
دستاوردها ایجاد یک اقتدار و بازدارندگی کارآمد و امنیت و دفاع پایدار برای کشور و ملت 
سربلند ایران را رقم زده است. به گزارش روابط عمومی وزارت دفاع و پستیبانی نیروهای 
مسلح، نخستین سامانه هوشمند مدیریت ارتباط با نیروهای مسلح با حضور سردارسرلشکر 
باقری رئیس ستاد کل نیروهای مسلح و امیرسرتیپ حاتمی وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح در سازمان صنایع دفاع وزارت دفاع رونمایی شد. سرلشکر باقری همچنین در حاشیه 
بازدید از نمایشگاه دستاوردهای دفاعی سازمان صنایع دفاع با تبریک موفقیت های وزارت 
دفاع در عرصه های مختلف و متنوع دفاعی با تکیه بر ظرفیت های بومی گفت: امروز می 
توانیم اعلام کنیم که در دفاع از کشور به خودکفائی کامل رسیده ایم و این دستاوردها ایجاد 
یک اقتدار و بازدارندگی کارآمد و امنیت و دفاع پایدار برای کشور و ملت سربلند ایران را رقم 
زده است. سرلشکر باقری با اشاره به سرعت و پیشرفت بسیار مناسب تولیدات وزارت دفاع 
در دوره جدید این وزارتخانه افزود: بحمدلله در دو سال اخیر این رشد و تکامل، از سرعت 
بالایی برخوردار بوده و به صورت چشمگیری توانسته است بخش اعظم نیازمندی های 
دفاعی کشور  را تامین کند. وی افزود: آنچه در این صحنه حائز اهمیت بوده و موضوع مهم 
تلقی می شود، این است که همه این تولیدات بر اساس یک الگوی مدون سلاح و تجهیزات 
و با نظر تمامی خبرگان و فرماندهان نیروهای مسلح تهیه و نقشه های راه  عمیق و فکر شده 
نیز  کار را از ابتدا تا انتها کاملا ترسیم و همه گام ها مشخص و قابل قضاوت  است. رئیس 
ستاد کل نیروهای مسلح بکارگیری شرکت های دانش بنیان داخلی در تولید تجهیزات 
دفاعی را راهبردی موثر و حرکتی ارزشمند دانست و گفت: استفاده مناسب از شرکت های 
دانش بنیان و ظرفیت دانشگاه های کشور موجب حذف هر گونه موازی کاری و کاهش  

وابستگی به خارج  شده است.

احمد مازنی: 

انتخابات آزاد کمترین هزینه برای شنیدن 
صدای مردم است

 عضو فراکسیون امید در حاشیه نام نویسی برای دور یازدهم انتخابات مجلس، گفت: 
انتخابات آزاد کم هزینه ترین راه برای شنیدن صدای مردم و برون رفت از مشکلات وبحران ها 
است.  »احمد مازنی« روز پنجشنبه در حاشیه نام نویسی داوطلبان یازدهمین دوره مجلس 
شورای اسلامی در جمع خبرنگاران، گفت: کشور در حوزه داخلی و بین الملل در شرایط 
سختی قرار دارد و در تحریم ظالمانه آمریکا قرار داریم، در داخل هم مشکلاتی وجود دارد 
به ویژه پس از قضایای اخیر  که طیف های مختلف مردم را درگیر کرد، نقدهای جدی وجود 
دارد. نماینده مردم تهران تاکید کرد: انتخابات آزاد کم هزینه ترین راه برای شنیدن صدای 
مردم و برون رفت از این مشکلات و بحران ها است. وی با تاکید بر اینکه باید لیست شکل 
بگیرد، ادامه داد: پس از انتخابات ممکن است ائتلاف هایی را شاهد باشیم بنابراین در 
آینده به این موضوع ورود می کنیم. مازنی کمیسیون مدنظر خود در مجلس یازدهم را 
کمیسیون فرهنگی عنوان و تصریح کرد: بیشترین تجربه را در فعالیت های اجتماعی و 
فرهنگی دارم و علاقه مندم آن چه در کمیسیون فرهنگی شروع کردم، ادامه دهم. وی 
درباره عدم حضور محمدرضا عارف و سرلیستی مسعود پزشکیان گفت: این موضوع 
را از عارف بپرسید اما سرلیست  هم پس از تائید صلاحیت ها مشخص می شود. عضو 
فراکسیون امید ابراز امیدواری کرد که همه کسانی که دل در گرو ایران اسلامی دارند، در 
کل فرایند انتخابات شرکت کنند. مازنی در واکنش به انتقادات به مجلس دهم، گفت: 
معتقدم مجلس دهم با ائتلاف هایی که در آن شکل گرفت به شکلی بود که هیچ اکثریت و 
اقلیت مشخصی وجود نداشت و سه فراکسیون آن مجلس هم کارآیی لازم را نداشتند.  وی 
ادامه داد: امیدوارم با لیست های شفاف و حضور جریان های اصیل، مجلس به کارآیی 
لازم برسد و با ترکیب سیاسی تر قابلیت کار سیاسی و فراکسیونی را داشته باشیم. مازنی 
درباره ائتلاف اصلاح طلبان با جریان اصولگرایی معتدل گفت: اگر ائتلافی هم کنیم پس 
از تشکیل مجلس یازدهم است. تا قبل از انتخابات، ائتلاف معنایی ندارد اما در شرایط 

فعلی، تقاضا می کنم همه گروه های سیاسی با مواضع سیاسی شفاف وارد شوند.

غلامرضا انصاری :

مجلس دهم نتوانست در راس امور قرار بگیرد
عضو شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان اظهارکرد که مجلس دهم نتوانست در راس 
امور قرار بگیرد.  غلامرضا انصاری دیروز پس از حضور در فرمانداری تهران و ثبت نام در 
انتخابات مجلس  در جمع خبرنگاران هدف خود از ثبت نام را رسیدن به دموکراسی و 
آزادی از طریق صندوق رای بیان کرد. وی افزود: بنده با تجربه ۴۰ ساله فکر می کنم پرشور 
شدن انتخابات یک اصل است و همه باید برای رسیدن به این مهم تلاش کنند ما راهی جز 
صندوق رای نداریم. اگر یک مجلس در راس امور شکل بگیرد می توان انتظار یک دولت 
پاسخگو و مردم همیشه در صحنه را داشت. این عضو سابق شورای شهر در پاسخ به این 
سوال که با وجود مشکلات اقتصادی و درگیری های اخیر آیا ممکن است مردم با صندوق 
رای قهر کنند گفت: ما چاره ای جز رای دادن نداریم تنها راه رسیدن به حقوق حقه خودمان 
این است که آن را از صندوق رای مطالبه کنیم. مجلس کاملا ظرفیت اصلاح امور را دارد. 
اگر یک مجلس توانمند، شجاع و پاکدست شکل بگیرد دولت منعبث از چنین مجلسی 
یک دولت کارآمد خواهد بود. انصاری با اشاره به عملکرد مجلس دهم گفت: بنده عملکرد 
این مجلس را قبول ندارم و معتقد هستم که ضعیف ظاهر شد و نتوانست در راس امور قرار 
بگیرد ما برای رسیدن به آزادی نیاز به نهادهای واسط داریم مانند احزاب و آزادی مطبوعات 
که رکن چهارم دموکراسی است مجلس دهم نتوانست هیچ کدام از آنها را فعال کند. یکی 
دیگر از ضعف های این مجلس مساله بنزین بود اگر نمایندگان به جای پرداختن به مسائل 
منطقه ای خود به مسائل عمیق و اصلی کشور توجه می کردند قطعا زمان گرفتن چنین 
تصمیمی از نمایندگان نظرخواهی می شد. وی گفت: من از تهران کاندیدا خواهم شد اما 
هنوز جلسه ای برای بستن لیست اصلاح طلبان تشکیل نشده است من در انتخابات قبل 
به نفع لیست اصلاح طلبان کنار رفتم و این دور نیز اگر لازم باشد این کار را خواهم کرد 
زیرا معتقد به کار جمعی و تشکیلاتی هستم. انصاری  در خصوص شفافیت رای و مالی 
نمایندگان گفت: این یکی از اصول اساسی دموکراسی است و بنده به طور قطع طرفدار 

این موضوع هستم.

آذر منصوری:

فرصت انتخابات را نباید از دست داد
قائم مقام حزب اتحاد ملت، تصریح کرد که فرصت انتخابات را نباید از دست داد. 

آذر منصوری پس از ثبت نام در انتخابات مجلس یازدهم ، اظهار کرد: انتخابات در کشور 
ما نماد رای و تجلی اراده مردم در حاکمیت است. هر نیروی دموکراسی خواه و نیرویی که 
باور دارد که باید از ظرفیت خاص کشور استفاده کرد نباید نسبت به اصل انتخابات بی 
توجه باشد. وی گفت: فرصت انتخابات را نباید از دست داد. تجربه چهل سال گذشته 
و تجربه کشورهای پیرامون ما نشان داده که خواست و مطالبات مردم با توجه به صندوق 
رای و فرصت انتخابات با فراز و فرودهایی همراه بوده است.  منصوری تصریح کرد:هیچ 
معجزه ای در کشور اتفاق نمی افتد مگر با پیگیری مطالبات  مردم. این فعال سیاسی 
گفت:نهادها باید چنان در چهارجوب قانونی خود عمل کنند که فقط خواست مردم را 
پیگریری کنند. منصوری تصریح کرد: می دانیم شرایط کشور بسیار سخت است تصمیم 
گیری برای شرکت در انتخابات هم بسیار سخت است این ثبت نام هم به معنی اعلام 
حضور برای استفاده از ظرفیت های کشور است. وی اظهار کرد: حداقل گامی که برای 
احیای ظرفیت های قانون اساسی وجود دارد این است که اجازه ندهیم شرایط کشور به 
سمتی برود که نهادهای انتخابی هیچ جایگاهی در تصمیم گیری کشور نداشته باشند. 
کسانی که اعتقاد دارند هیچ درمانی برای درد های مردم جز بازگشت به رای و نظر مردم 
نیست باید در انتخابات شرکت کنند. این فعال سیاسی با تاکید بر ضرورت حضور زنان در 
انتخابات گفت: نمایندگان زن مجلس دهم با وجود آنکه اقلیت بودند صدای مردم شدند. 

 معاون اول رییس جمهوری: 

سازوکارهای لازم را برای اعمال حق اعتراض 
مردم تمهید کنیم

معاون اول رییس جمهوری با اشاره به حوادث اخیر و فرا رسیدن روز دانشجو نوشت: 
همه ما مسئولان وظیفه داریم ضمن ترمیم و جبران رنج ها و خسارت ها، برای رفع 
نگرانی های جامعه و  تقویت سرمایه اجتماعی و افق گشایی برای آینده ای بهتر بکوشیم 
و سازوکارهای لازم را برای اعمال حق اعتراض مردم تمهیدکنیم.  اسحاق جهانگیری روز 
جمعه در حساب کاربری خود در توییتر با اشاره روز دانشجو در حساب توئیتری خود 
نوشت: فردا روز دانشجو است؛ روزی که یادآور مسئولیت تاریخی یک نسل آگاه و تاثیرگذار 
است. این روز که تعلق به همه دانشجویان عزیز کشورمان دارد، گرامی باد. وی با بیان اینکه 
»امسال دانشجویان ما در شرایطی خاص به استقبال این روز می روند که کشور روزهای 
تلخی را سپری کرده است« افزود: » همه ما همچنان متاثر از حوادث اخیر هستیم که 
خسارتهای ناگوار مادی و معنوی به جا گذاشت و عمیقا متاسف از جان باختن جمعی از 
مردم و حافظین امنیت.« معاون اول رییس جمهوری نوشت: »همه ما مسئولان در قوای 
سه گانه و نخبگان کشور وظیفه داریم ضمن ترمیم و جبران رنج ها و خسارت ها، برای رفع 
نگرانی های جامعه و  تقویت سرمایه اجتماعی و افق گشایی برای آینده ای بهتر بکوشیم و 

سازوکارهای لازم را برای اعمال حق اعتراض مردم تمهیدکنیم.«
 

بهروزنعمتی: 

مجلس یازدهم سه قطبی می شود
 عضو فراکسیون مستقلین مجلس گفت: اگر مشکلی پیش نیاید در انتخابات ۹۸ در 
همان لیست اصلاح طلبان قرار خواهم گرفت. بهروز نعمتی  دیروزپس از ثبت نام در 
یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این سوال که آیا در لیست 
اصلاح طلبان قرار می گیرد یا خیر؟ گفت: بله- برخی از اصلاح طلبان ممکن است به 
این موضوع انتقاد داشته باشند اما تصور می کنم اگر مشکلی پیش نیاید در همان لیست 
اصلاح طلبان قرار خواهم گرفت. وی افزود: بعد از انتخابات مجلس دهم دوستانی که 
نتوانستند در این مجلس حاضر شوند و رای لازم را کسب کنند به دنبال این بودند که از 
همان روز اول، مجلس را ناکارآمد نشان دهند.نماینده مردم تهران در مجلس بیان کرد: از 
آن کمیته ۷ نفره ای که در این زمینه تشکیل دادند بگیرید تا جایی که رسید به سخنرانی 
ها و موضوعات مختلف و این مجموعه از هیچ موضوعی فروگذار نکردند. این طیف هنوز 
به دنبال آن هستند که مجلس را ناکارآمد نشان دهند.نعمتی با بیان اینکه مجلس دهم در 
راستای قانون گذاری که باید انجام دهد، طرح ها و لوایح مشخص دارد، اظهار داشت: 
بیش از ۱۵۰ طرح و لایحه در مجلس قانون شده است و قوانین خیلی خوبی هم بوده 
است مانند قانون حمایت از تولید و قوانین مختلف اثر گذار دیگر در موضوعات اجتماعی 
مختلف. اما عده ای به دنبال ناکارآمد نشان دادن مجلس بودند.وی در پاسخ به این سوال 
» عدم حضور لاریجانی چه تاثیری در مجلس دارد؟« خاطرنشان کرد: آقای لاریجانی 
آدم اثرگذاری در مسائل سیاسی کشور است.عضو فراکسیون مستقلین در رابطه با اینکه 

ترکیب آینده مجلس را چطور ازیابی می کنید؟ گفت: مجلس سه قطبی خواهد شد.

با دستور رئیس قوه قضائیه؛ 
اعزام به زندان تا تامین وثیقه و کفالت ممنوع شد 

با دستور رئیس قوه قضائیه اعزام به زندان تا تامین وثیقه و کفالت ممنوع شد. 
آیت  الله سیدابراهی مرئیسی در جمع قضات گفـت: از سراسر کشور آماری در مورد 
کسانیکه از یک ساعت تا دو روز در زندان بوده اند گرفتم؛ پرسیدم چرا یک ساعت زندان، 
عنوان شد، قرار صادر کردم تا برود و وثیقه بیاورد. چرا باید برای یک ساعت فرد به زندان 

برود؟ همان جایی که قرار را صادر می کنید فرد را نگه دارید تا سند یا کفالتش را بیاورید.

رییس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت:نقد حکومت و حاکمیت، به هیچ 
وجه براندازی نیست. بلکه حتی می تواند تقویت کننده حاکمیت باشد. جلوی اشتباهات را 
بگیرد و اگر دانشگاه نقد نکند و جنبش دانشجویی نقد را از خود دور کند، از هویت خودش 

دور می شود.
محمدرضا عارف نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی ضمن تبریک روز ۱۶ آذر در 
جمع فعالان دانشجویی دانشگاه آزاد اسلامی با بیان اینکه هویت دانشگاه و دانشجو تحلیل 
و نقد امور به خصوص نقد حکومت و حاکمیت است، گفت: نقد حکومت و حاکمیت، به هیچ 
وجه براندازی نیست. بلکه حتی می تواند تقویت کننده حاکمیت باشد. جلوی اشتباهات را 
بگیرد و اگر دانشگاه نقد نکند و جنبش دانشجویی نقد را از خود دور کند، از هویت خودش 
دور می شود. وی با بیان اینکه دانشجو و دانشگاه باید شجاعت نقد خود را داشته باشد، بر 
ضرورت آسیب شناسی فعالیت جنبش دانشجویی تاکید کرد و گفت: جنبش دانشجویی 
باید مدافع آزادی  اندیشه، آزادی بیان و آزادی اجتماعات که لازمه داشتن یک نظام مردم سالار 
است باشد. جنبش دانشجویی باید خود را در درون نظام تعریف کند اما در درون نظام بودن 

به معنی ساختن و سازش کردن با هر روا و ناروایی که به نام نظام انجام می شود، نیست.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی تصریح کرد: ۱۶  آذر از جهتی دیگر پیشگامی و 
پیشتازی دانشگاه و جریانات سرنوشت ساز ملت ایران و تاریخ مبارزات آن را نشان می دهد. 
دانشگاه همواره در طول تاریخ تعهد خود را نسبت به ارزش هایی که ملت به آن پایبند است 

و مصالحی که ملت باید داشته باشد، نشان داده است.
سکوت دانشگاه نگران کننده است 

 وی با اظهار نگرانی از وضعیت سکون و سکوت دانشگاه در مواجه با تحولات کشور این 
سکوت را نگران کننده  توصیف کرد و گفت: دانشگاهای کشور بویژه دانشگاه آزاد اسلامی 
که باید مظهر آزادی و تلاش و بحث و اندیشه ورزی و خردورزی باشد، امروز با تنگناهای 
زیادی روبه رو هستند. از طرفی بی انگیزگی در بدنه جنبش دانشجویی احساس می شود و از 
طرفی با کمال تاسف مدیران دانشگاه ها نیز از بی انگیزگی حاکم بر تشکل های دانشجویی 

استقبال می کنند.
عارف با گرامی داشت یاد و خاطره آیت الله هاشمی رفسنجانی از بنیانگذاران دانشگاه آزاد 
اسلامی، به پیشینه انجمن های اسلامی دانشجویان اشاره کرد و یادآور شد: وقتی به تاریخ 
انجمن های اسلامی دانشجویان نگاه می کنیم و نام های بزرگی همچون آیت الله طالقانی، 
مهندس بازرگان و دکتر یدالله سحابی را می بینیم باید به خودتان ببالید که پشت نام انجمن 
اسلامی دانشجویان این افراد بزرگ و شریف قرار دارند آِیا این تشکل باسابقه دانشجویی در 
حد و اندازه این مردان خداجو فعالیت کرده است؟ و آیا نسل فعلی انجمن های اسلامی 

دانشجویان میراث دار خوبی بوده اند؟

وی در همین زمینه و با خطاب به فعالان دانشجویی گفت: برای اینکه امانتی که به دست 
شما رسیده به خوبی حفظ شود باید حضوری فعال داشته باشید و تلاش کنید تحت تاثیر 

فضای موجود راهبرد شما آسیب ببیند.
رئیس فراکسیون امید بهترین محل برای کادر سازی را تشکل های دانشجویی دانست و 
خاطرنشان کرد: متاسفانه در مقطع فعلی کادرسازی به شدت آسیب دیده است و به همین 
دلیل با کنار رفتن نسل اولی ها از صحنه مدیریت کشور باید شاهد مدیران جوانی باشیم که 

در درجه اول در تشکل ها و نهادهای مدنی فعالیت داشته و تجربه اندوخته باشند.
وی با تاکید بر اینکه قهر و کنار کشیدن در قاموس فعالان دانشجویی نیست بر ضرورت 

مطالبه گری جنبش دانشجویی از مجلس و دولت تاکید کرد.
با تخریب رقیب قدمان بلند نمی شود

عارف با بیان اینکه همه ما بخصوص اصلاح طلبان مدیون مردم هستیم، تاکید کرد: باور ما 
این است که با تخریب رقیب قدمان بلند نمی شود و هیچ گاه در صدد تخریب رقیب نبوده ایم 
هر چند برخی رقبا تلاش کرده و می کنند با تخریب اصلاح طلبان، خودشان را سرآمد جلوه 

دهد که البته موفق نشده اند.
رئیس فراکسیون امید با بیان اینکه در ۴۰ سال گذشته همیشه به تکلیفی که بر عهده ام 
بوده عمل کرده ام و در آینده هم همینگونه عمل خواهم کرد از جوانان باانگیزه ونخبگان 
خواست در انتخابات مجلس یازدهم برای پیگیری مطالبات به حق مردم و جلوگیری از به 

حاشیه رفتن نهاد قانون گذاری کشور ثبت نام کنند.

محمدرضا عارف :

 نقد حکومت به معنی براندازی نیست

 جانشین فرمانده کل سپاه با بیان اینکه خدا بهترین 
نتیجه را برای بندگانش رقم می زند، گفت: این قاعده 
بیش از 40 سال برقرار است، دشمن دیوانه می شود که 
چطور نمی تواند آسیبی به توانمندی انقلاب اسلامی 

برساند .
نفری  در همایش ۴ هزار  فدوی  پاسدار علی  دریادار 
جهادگران و دانشجویان بسیجی در دانشگاه فردوسی 
مشهد اظهار کرد: بیش از ۴۰ سال از پیروزی انقلاب 
اسلامی می گذرد و هم اکنون در آستانه چهل و یکمین 
به چهل  که  کسی  اگر  انقلاب هستیم،   پیروزی  سال 
افکار و اعمالش  از لحاظ عقاید،  سالگی رسیده است 
یک تکیه گاهی پیدا نکند، کلاه سرش رفته و ما در این 
انقلاب به سبب استقامتی که در این چهل سال داشتیم 
و به لحاظ روال عملی نیز به یک تکیه گاه بزرگ دست پیدا 

کرده ایم.
جانشین فرمانده کل سپاه تصریح کرد: این تکیه گاه 
آنقدر قوی است که به قول امام)ره( ان شاءالله انقلاب 
اسلامی را به دست صاحب اصلی آن تحویل می دهیم، 
جبهه  دعوای  روز  یک  حتی  سال  چهل  این  طول  در 
حق و باطل تعطیل نشده است، اگر به جبهه باطل به 
سردمداری آمریکا نگاه کنیم در جدولی که قابل احصاء 
و شمارش است و توان مادی را شمارش کنید، آیا توان 
مادی انقلاب با توان دشمن قابل مقایسه است؟ خیر 

قابل قیاس نیست.
وی ادامه داد: آیا توان اقتصادی ما قابل مقایسه است؟ 
خیر بلکه تنها یک سال بودجه نظامی آمریکا برابر با بودجه 
حاصل فروش چند سال نفت مااست، اما چرا نتایج و 

دستاوردها با وجود توان نظامی، اقتصادی و علمی آمریکا 
برعکس است؟

سردار فدوی افزود: آیا کسی می تواند از اول پیروزی 
انقلاب اسلامی تاکنون با شرارت هایی که بر سر ما آورده  
است حتی یک پیروزی برای آن ها نام ببرد؟ نه نمی تواند، 
حتی در عراق، یمن و سوریه نمی توانند یک پیروزی نام 
ببرند، این معادله چه طور قابل توجیه است؟ پاسخ این 

است که بر پایه خدا قابل توجیه است.
جانشین فرمانده کل سپاه با بیان اینکه در معادله مادی 
این توازن قابل توجیه نیست، افزود: هشت سال جنگ 
تحمیلی را به ما تحمیل کردند، در آن شرایط مکلف به 
انجام تکلیف هستیم ، ما باید نگران نتیجه نباشیم، چون 

خدا بهترین نتیجه را برای بندگانش رقم می زند.
برقرار است،  از 40 سال  بیش  قاعده  این  افزود:  وی 
به  آسیبی  نمی تواند  چطور  که  می شود  دیوانه  دشمن 
اخیر  حوادث  در  و  برساند  اسلامی  انقلاب  توانمندی 

متحیر ماندند که چطور شما این کار انجام می دهید.
سردار فدوی با بیان اینکه باید به درستی تکالیفی که 
خدا برعهده شما گذاشته را انجام دهید، نتیجه را خدا به 
بهترین نحو رقم می زند، خاطرنشان کرد: ما بر روالی که 
در اسلام مشخص شده در تکالیف جمعی و فردی باید 
پایبند باشیم در طول این 40 سال انواع شرارت ها را از 

جانب استکبار و پیروزی بر استکبار را نیز دیده ایم.
جبهه  وقتی  داد:  ادامه  سپاه  کل  فرمانده  جانشین 
حق می خواهد به میدان بیاید به صورت متفاوت می آید، 
گرفتاری های  انواع  با  تا  داشتند  برنامه  آمریکایی ها 
در  و   ۹۷ تابستان   ،۹۶ سال  در  را   مردم  اقتصادی 

وقایع اخیر ۹۸ به میدان بیاورند، وقتی مردم فهمیدند 
دارایی هایشان یک سوم شده است، با بصیرت بلافاصله 
فهمیدند در کنار دغدغه واقعی عده ای می خواهند از این 

جریان سوءاستفاده کنند.
وی با بیان اینکه یک شهید از جبهه آمد و در مشهد، 
تهران، اصفهان و نجف آباد جمعیت غوغا به پا کرد و یک 
روز در اصفهان ۳۶۳ شهید از عملیات محرم تشییع شد، 
تصریح کرد: تفاوت جبهه حق و جبهه باطل همین است 
که یک نفر از جبهه حق این توان را دارد که مردم را به این 
وسعت پای میدان بیاورد اما دشمن با تمام قدرتش توان 

این را ندارد که چند نفر را به میدان آورد. 
سردار فدوی با بیان اینکه تا وقتی که این قاعده قرآنی 
برقرار است اگر تمام مستکبرین عالم هم جمع شوند آیا 
قادر هستند با جبهه حق انقلاب اسلامی مقابله کنند؟، 
بارها  است  در جبهه حق  یادآور شد: خیر، چون خدا 
دیدیم بسیار کوچکتر از آن هست که عنوان ابرقدرت را 

به خود داده است.
ما  اسلامی  انقلاب  اول  از  شد:  یادآور  ادامه  در  وی 
زمانی  دادیم،  شکست  زمینه ای  هر  در  را  آمریکایی ها 
واقعی  نتیجه  به  را  حق  جبهه  می خواهد  خداوند  که 
آمریکا  نفوذی  سیستم های  از  هیچکدام  برساند  خود 
قادر به نتیجه گیری نیستند، خداوند به تعداد دشمنان 
نگاه  باطل  و  حق  به  بلکه  ندارد،  توجهی  مسلمانان  و 

می کند.
سردار فدوی بیان کرد: دشمنان حتی یک عکس العمل 
تاریخ اسلامی خود  اندازه کل  به  ما  نمی دهند،  نشان 

امسال قدرت به دست آورده ایم.

رئیس دفتر نماینده مقام معظم رهبری با اشاره به اینکه حساب پس انداز قیامت خود را 
پر کنید، گفت: مسئولان و مدیران مراقب بیت المال باشند و از اموال دولتی برای خدمات 
شخصی خود استفاده نکنند، چرا که در مقابل مردم مسئولند و حق الناس باید رعایت شود. 

حجت الاسلام والمسلمین محمدی گلپایگانی، پیش از خطبه های نماز جمعه  در مصلی 
الغدیر خرم آباد با اشاره به اینکه مردم استان لرستان مردمی ولایی و با بصیرت هستند، گفت: 
مردم استان لرستان، مردمی شجاع و غیور هستند که در تمامی صحنه های انقلاب توطئه 
های دشمنان را خنثی کرده اند.   وی با بیان اینکه مردم استان لرستان به شجاعت و ولایت 
مداری شهره هستند، افزود: ایثارگری های مردم دلاور این استان در دوران پیروزی انقلاب 
و دفاع مقدس زبانزد همه بودتد.   رئیس دفتر نماینده مقام معظم رهبری با اشاره به اینکه 
مردم لرستان در استقبال از نماینده جدید ولی فقیه، حضوری باشکوه داشتند، خاطرنشان 
کرد: حجت الاسلام والمسلمین شاهرخی، نماینده ولی فقیه در استان شخصیتی مردم دار، 
متواضع و جهادی هستند که امید می رود با حضورشان شاهد توسعه روزافزون در استان 

باشیم.   حجت الاسلام والمسلمین محمدی گلپایگانی با بیان اینکه نماز جمعه باید باشکوه و 
شور برگزار شود، گفت: فرزندانتان را به شرکت در نماز جمعه و مجالس مذهبی و دینی عادت 

دهید تا معنویت در آنها نهادینه شود. 
  وی با بیان اینکه امروز با توجه به هجمه های دشمن والدین باید مراقب فرزندانشان باشند، 
اظهار کرد: فضای مجازی شیطان مجسم است و گناه و فحشا را برای جامعه به ارمغان آورده 
است که باید مراقب حضور فرزندانمان در این فضا باشیم.   رئیس دفتر مقام معظم رهبری با 
اشاره به اینکه اسلام به زنان بها و شخصیتی عظیم داده است، افزود: امروز در جوامع غربی 
زن به کالایی مبتذل و وسیله ای برای هوسرانی تبدیل شده است، اما در اسلام زنان عزیر و 
گرامی شمرده شده اند.   حجت الاسلام والمسلمین محمدی گلپایگانی در پایان با اشاره به 
اینکه حساب پس انداز قیامت خود را پر کنید، گفت: مسئولان و مدیران مراقب بیت المال 
باشند و از اموال دولتی برای خدمات شخصی خود استفاده نکنند، چرا که در مقابل مردم 

مسئولند و حق الناس باید رعایت شود.  

سردار فدوی: 
به اندازه کل تاریخ اسلامی خود امسال قدرت به دست آورده ایم 

رئیس دفتر مقام معظم رهبری در خرم آباد: 

مدیران مراقب بیت المال باشند

امام جمعه موقت تهران گفت: براساس فرازهایی از نامه حضرت علی )ع( به مالک اشتر 
آحاد مردم و شهروندان با هر عقیده و هر نگاهی باید مورد لطف و محبت باشند و مردم 

کارگزاران نظام را خادمان صادق ملت ببینند.
حجت الاسلام و المسلمین سید محمد حسن ابوترابی فرد در خطبه های  نماز عبادی 
- سیاسی جمعه این هفته تهران که در مصلای امام خمینی )ره( برگزار شد، توصیه خود 
و نمازگزاران به آراستگی تقوای الهی به پاسخ اخیر رهبر معظم انقلاب اسلامی به گزارش 
ارائه شده از سوی مسئولان درخصوص نحوه مدیریت وضعیت جانباختگان و مصدومین 
حوادث اخیر تاکید کرد. وی نامه امیرالمومنین علی )ع( به مالک اشتر را به عنوان بازوی 
قدرتمند دنیای اسلام عنوان کرد و اظهار داشت: توجه به کلمات امیرالمومنان علی ابن 
ابیطالب )ع( و تلاش برای آراستگی به آن، بلندترین گام برای آراستگی به سعادت، تقوی 
و حرکت جامعه به سمت عدالت، پیشرفت و اقتدار است. ابوترابی فرد ادامه داد: این نامه 
حاوی اندیشه و رویکرد سیستمی برای تجزیه و تجلیل فرصت ها، تهدیدها و محدودیت 
های بیرونی و نقاط ضعف و قوت درون سازمانی و در راستای دستیابی به قدرت و خلق 
تمدن اسلامی است. وی به فرازهایی از نامه حضرت علی )ع( به مالک اشتر که یک 
شخصیت برجسته تاریخ اسلام است و آنحضرت این بازوی توانای خویش را برای مدیریت 
مصر انتخاب کرده است، افزود: آن حضرت در کلامی در توصیف مالک اشتر می فرمایند: 
مالک، تو شخصیتی هستی که من برای اقامه دین ناز تو یاری می طلبم. خطیب نماز 
جمعه این هفته تهران خاطرنشان کرد: خوشا به حال کسانی که بازوی رهبر معظم انقلاب 
برای اقامه دین هستند، نمی توان به این جایگاه دست یافت مگر آن که انسان دین را در 
جان، حوزه عقیده و اخلاق و رفتار شخصی خویش اقامه کند و دیندار معنی واقعی کلمه 
باشد تا بازوی نظام اسلامی برای اقامه دین گردد. ابوترابی فرد با تاکید براین که ما در نظام 
اسلامی نیازمند مدیران و مسئولان دین مدار هستیم تا برای اقامه دین نقش ایفا کنند، به 
قرائت فرازهایی از نامه حضرت علی )ع( خطاب به مردم مصرپرداخت و اتصریح کرد: آن 
حضرت در این نامه آورده است که مردی را برای شما  منصوب کردم که در دوران سخت، 

نامنی و در شرایط تهدیدات اقتصادی خواب دیدگان او را نمی رباید، کجایند مدیرانی که 
نخوابند، برای آنکه مردم آسوده بخوابند. وی با یادآوری این که اقتدار آفرینان دفاع مقدس 
خواب را بر دیدگان خود حرام کرده بودند، گفت: بر همین اساس امروز ملت ایران و اسلام 
در آرامش است. امام جمعه موقت تهران ادامه داد: حضرت علی )ع( برای شخصیت 
مالک اشتر که از نظر ابن ابی الحدید، "شجاع تر از او را نمی شناسیم مگر استادش علی 
ابن ابی طالب"، در فراز دیگری می نویسد مالک، رحمت، محبت و لطف به مردم تار و پود 
وجود تو را فرا گیرد. ابوترابی فرد خاطرنشان کرد: کارگزاران نظام اسلامی باید این گونه 
باشند، آحاد مردم و شهروندان با هر عقیده و هر نگاهی باید مورد لطف و محبت باشند و 

کارگزاران نظام را خادم صادق ملت ببینند.
بدون بصیرت رهبری، طرح افزایش قیمت سوخت با شکست مواجه می شد

 امام جمعه موقت تهران  دربخش دیگری ازسخنان خود اجرای طرح افزایش قیمت 
بنزین را تحولی عظیم در مدیریت کشور دانست و گفت: اگر حضور به هنگام و برآمده از 
عقلانیت، شجاعت، بصیرت، دیانت و عدالت رهبر معظم انقلاب نبود اجرای این طرح با 
شکست روبرو می شد.  وی  افزود: از نگاه تمامی صاحب نظران، اصلاح قیمت حامل های 
انرژی بر اساس اصول و مبانی، جامع، صحیح، روشن و اجرای درست و قابل دفاع، یک 
ضرورت اقتصادی اجتناب ناپذیر است که به رشد اقتصاد ملی و بسط عدالت اجتماعی 
می انجامد. وی ادامه داد: بهره دهک اول از انرژی بیش از ۲۳ برابر دهک پایین است. ما 
خطا کرده ایم و واقعیت های اقتصاد را به شما)مردم( در میان نگذاشته ایم. مفاسد بزرگی 
که امروز از آنها یاد می شود جدی است، باید به صورت قاطع و دقیق به آن پرداخت و از 

ریشه سوزاند، اما آنچه از ثروت کشور می شود و به هدر می رود به مراتب مهم تر است.
امام جمعه موقت تهران تصریح کرد: من در مقام تبیین قصورات احتمالی در اجرای 
این طرح نیستم، نباید این امر مهم و خطیر را که می توانست با اجماع نخبگان سیاسی و 
علمی و حمایت ملت بزرگ نقشه راه وحدت و اقتدار ملی شود به بستری برای سوء استفاده 

بیگانگان و سرویس های اطلاعاتی و جاسوسی تبدیل کرد.

امام جمعه موقت تهران :

آحاد مردم با هر عقیده باید مورد محبت کارگزاران نظام باشند

محمد خامه یار*

پژمان گرامی*

رییس دفتر رییس جمهوری گفت : اگر اعتماد مردم را 
می خواهید باید به مردم تکیه کنید تا خیلی از مسایل حل 
شود مثلا در همین ناآرامی های اخیر هرچند سهم نیروهای 
نظامی و انتظامی در کنترل اوضاع محفوظ است اما این 
افتخاری است که در مدت زمانی که اینترنت قطع بود همه 
رسانه ای  شبکه های  و  دشمن  اطلاعاتی  سرویس های 
شان با تمام ابزار تبلیغاتی خود بسیج و تبدیل به یک پایگاه 
فرماندهی شدند برای اینکه در ایران عملیات انجام شود 
اما در مدت ۴۸ ساعت با کمک مردم همه چیز جمع شد. 
محمود واعظی روز جمعه در نشست کارگروه ستاد تسهیل 
و رفع موانع تولید خراسان رضوی اظهارداشت: سهم عمده 
در این موضوع را باید به مردمی بدهیم که در سراسر کشور 

میلیونی به میدان آمدند، نه اینکه مساله مردم حل شده 
باشد، گرانی و گرفتاری ها و مطالبات مردم سرجای خود 
به نظام و رهبری خود عشق می ورزند و  اما مردم  هست 
وقتی پای دشمن به میان می آید همه یکپارچه اند و خط 
و خطوط را نمی شناند. رییس دفتر رییس جمهوری گفت: 
مهم این است که درک کنیم در چه شرایطی هستیم، اگر یک 
جنگ نظامی به ما تحمیل می شد با گوشت و پوست خود 
آن را درک می کردیم اما اکنون در شرایط جنگ اقتصادی 
هستیم که پیامدهای عینی ندارد، لذا باید صفوف خود را 
فشرده و بر توانمندی های داخلی تکیه کنیم. واعظی تاکید 
کرد: همه امید ما باید این باشد که می توانیم از این جنگ 
اقتصادی عبور کنیم به شرط اینکه به تولید داخل بها دهیم و 

مشکلات را حل کنیم. وی اظهار داشت: هدف دشمن این 
است که مشکلات اقتصادی را برای مردم به حداکثر برسانند 
لذا باید دقیقا از جایی که دشمن هدف گرفته وارد شویم 
یعنی در مرحله اول به دشمن اجازه ندهیم وارد شود و  به 
گونه ای رفتار کنیم که در کشور وفور کالا باشد و اجازه ندهیم 
کمبود به وجود آید تا دشمن مایوس شود. رییس دفتر رییس 
جمهوری گفت: باید با رفتار درست و تکیه بر تولیدات داخل 
به گونه ای عمل کنیم که دشمن به این نتیجه برسد که فشار 
حداکثری بر ایران جواب نمی دهد همچنین باید به گونه ای 
عمل کنیم که رفع محدودیت ها برای تجارت ایران با اروپایی 
ها و شرکتهایی که خواستار ایجاد روابط اقتصادی با ایران 

هستند به یک خواسته همگانی تبدیل شود.

رییس دفتر رییس جمهوری :

با تکیه به اعتماد مردم خیلی از مسائل حل می شود



3شنبه -شانزدهم آذرماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4934

راهکار جدید درمان سنگ کلیه

محققان دانشگاه ام آی تی با همکاری متخصصان بیمارستان عمومی ماساچوست 
آمریکا یک شیوه درمانی جدید توسعه دادند که امکان دفع راحت تر و کم درد سنگ کلیه را 
فراهم می کند.  به گزارش پایگاه خبری مدیکال اکسپرس، محققان دو نوع دارو شناسایی 
کردند که موجب انبساط دیواره  لوله حالب می شود. این لوله ارتباط بین کلیه و مثانه را برقرار 
می کند و محققان داروها را با استفاده از ابزاری شبیه به سوند به آن تزریق می کنند. این 
اقدام موجب حرکت راحت تر سنگ های کلیه در حالب می شود. همچنین امکان نصب 
استنت درون حالب را به سادگی در فراهم می کند. استنت ها نوعی لوله توری شکل هستند 
که از جنس فلز یا پلاستیک ساخته شده و برای باز نگاه داشتن مجاری طبیعی در بدن مورد 
استفاده قرار می گیرند. معمولا پس از دفع سنگ کلیه به منظور جلوگیری از مسدود شدن 
یا تخریب دیواره حالب از استنت ها استفاده می شود.   سنگ کلیه زمانی تولید می شود که 
تعادل آب، نمک و مواد معدنی در ادرار از بین برود. چگونگی تغییر این تعادل نیز مهم ترین 
عامل در تعیین جنس سنگ است. منشا بیشتر سنگ های کلیه کلسیم است. نمک و 
دیگر مواد معدنی ساختاری بلوری شکل دارند و همین موضوع نیز به شکل گیری سنگ 
کلیه کمک می کند. علاوه بر کم آبی بدن، بیماری های التهابی روده، نقرس، پرکاری غدد 

پاراتیرویید و عفونت ادراری نیز می تواند به تولید سنگ در کلیه منجر شود.
انواع مختلف سنگ  کلیه :

- سنگ های کلسیمی که متداول ترین نوع سنگ کلیه بوده و معمولا به شکل اگزالات 
کلسیم هستند. اگزالات ماده ای است که به صورت طبیعی در انواع مواد غذایی یافت 
می شود. میزان اگزالات در بعضی میوه ها و سبزیجات و آجیل و شکلات بیشتر است. کبد 
نیز قادر به تولید اگزالات است. نوع تغذیه، مقادیر بالای ویتامین D، عمل جراحی بای پس 
روده و اختلال در سوخت و ساز بدن می تواند به افزایش کلسیم و اگزالات در ادرار منجر 

شود. سنگ های کلسیمی در برخی موارد به صورت کلسیم فسفات رسوب می کنند.
- سنگ های Struvite که در پاسخ کلیه به عفونت های ادراری ساخته می شوند. رشد این 
سنگ ها معمولا بدون هیچ عارضه جانبی و بسیار سریع است. - سنگ های اسید اوریک که 
معمولا به دلیل مصرف ناکافی آب و پروتئین زیاد در رژیم غذایی ساخته می شوند. همچنین 
این نوع سنگ در افراد مبتلا به نقرس نیز دیده می شود. عوامل ژنتیکی نیز در تشکیل سنگ 
اسید اوریک موثر هستند. - سنگ های سیستین که معمولا منشا ژنتیکی دارند و به دلیل 
دفع بیش از حد اسید آمینه در کلیه ها تشکیل می شوند. هیدراته کردن بدن )آب رسانی( 
یکی از مهم ترین روش های جلوگیری از بروز سنگ کلیه است. با توجه به گرمای جهانی، 

تعداد بیماران مبتلا به سنگ کلیه طی سه دهه اخیر افزایش چشمگیری داشته است. 

تاثیر ویروس تبخال بر ام اس
 محققان سوئدی با تجزیه و تحلیل خون ۸۷۰۰ بیمار مبتلا به ام اس و ۷۲۰۰ فرد سالم 
به عنوان گروه کنترل، دریافتند نوعی از ویروس تبخال عادی در ابتلا به ام اس نقش دارد. 

به گزارش پایگاه خبری ساینس دیلی، محققان به دنبال آنتی بادی هایی برای مقابله با 
پروتئین های دو نوع A و B از ویروس تبخال HHV-۶ بودند و در این بررسی ها مشخص 
شد احتمال وجود آنتی بادی هایی در برابر پروتئین ۶A-HHV در بیماران مبتلا به ام اس 
حدود ۵۵ درصد بیشتر از گروه کنترل است. علاوه بر این محققان یک گروه ۵۰۰ نفری از 
افراد سالم را مورد مطالعه قرار دادند و مشخص شد احتمال ابتلای این افراد به ام اس پس از 
آلوده شدن به ۶A-HHV به میزان دو برابر افزایش می یابد. همچنین مشخص شد هرچه 
سن آلودگی به ویروس ۶A-HHV پایین تر باشد، احتمال ابتلای افراد به ام اس افزایش 
می یابد. محققان با انجام این تحقیقات به این جمع بندی رسیدند که به احتمال زیاد ویروس 
۶A-HHV در ابتلا به ام اس نقش دارد. مولتیپل اسکلروزیس )MS( یک بیماری خود 
 )CNS( ایمنی است که در آن سیستم ایمنی پاسخ غیر متعارفی به سیستم عصبی مرکزی
می دهد. سیستم عصبی مرکزی شامل مغز، نخاع و اعصاب بینایی است. در بیماری ام اس، 
سیستم ایمنی به میلین حمله می کند. میلین به غلاف چربی اطراف سلول های عصبی 
گفته می شود. میلین آسیب دیده سبب به وجود آمدن تصلب بافت )sclerosis( می شود که 
نام بیماری نیز از همین واژه گرفته شده است. زمانی که پوشش میلین یا بافت های عصبی 
آسیب می بینند، ارسال پیام های عصبی مختل می شود که عوارض مختلفی دارد. ام اس 
پیشرونده مقدماتی، نوع عودکننده – فروکش کننده، ام اس پیشرونده ثانویه و نوع پیشرونده 
عودکننده اشکال مختلف این بیماری هستند و اکنون حدود ۲.۵ میلیون نفر در سراسر 

جهان به ام اس مبتلا هستند.  

حذف تومورهای سرطانی پروستات در کمتر 
از یک ساعت 

 محققان آمریکایی موفق شدند تا با استفاده از امواج فراصوت در کمتر از یک ساعت 
تومورهای سرطان پروستات را در مبتلایان از بین ببرند. 

به گزارش پایگاه اینترنتی »دیلی میل«، پژوهشگران دانشگاه کالیفرنیا در یک جلسه که 
کمتر یک ساعت زمان برد، از امواج فراصوت برای حمله به تومورهای سرطان پروستات در 
۱۱۵ فرد مبتلا استفاده کردند. استفاده از این روش تومورهای سرطانی را در ۸۰ درصد 
این بیماران از بین برد. ۶۵ درصد از این افراد، با گذشت یک سال از درمان با این روش نیز 
همچنان از سرطان پاک بودند. سرطان پروستات دومین سرطان شایع در جهان است. این 
سرطان که بیشتر در کشورهای توسعه یافته شایع است، به عنوان رایج ترین سرطان در میان 
مردان در ۸۴ کشور شناخته می شود. در سال ۲۰۱۲، ۱/۱ میلیون مرد به سرطان پروستات 
 TULSA دچار شدند که از این تعداد ۳۰۷ هزار نفر جان باختند  این روش درمانی جدید که
نام دارد، بدون بر جای گذاشتن عوارض ناشی از عمل های جراحی به درمان مبتلایان به 
این سرطان کمک می کند. در این روش، با استفاده از دستگاهی میله ای شکل که از 
مجاری ادراری به بدن وارد می شود، میزان مشخصی از امواج فراصوت به بافت پروستات 
بیمار تابانده می شود بدون این که بافت های عصبی اطراف آن تحت تاثیر قرار گیرند. این 
دستگاه میله ای شکل از ۱۰ المنت مولد امواج فراصوت، برای تاباندن این موج ها به بافت 
مورد نظر استفاده می کند. این المنت ها از طریق الگوریتمی کنترل می شوند که می تواند 
شکل، جهت و قدرت پرتوهای فراصوت را تنظیم کند. حجم پروستات دو سوم بیمارانی که با 
استفاده از این روش تحت درمان قرار گرفته بودند، پس از یک سال از ۳۹ سانتی متر مربع به 
۳.۸ سانتی متر مربع کاهش یافت. روش TULSA در درمان مردانی که از بزرگ شدن غیر 

سرطانی پروستات رنج می برند نیز کاربرد دارد.

عوارض فشارخون بالا چیست؟
فشارخون بالا معمولا علامت ندارد، اما ممکن است افراد مبتلا به فشار خون بالا، علائمی 

داشته باشند که بتوان با مشاهده این علائم فشار خون را در آنها تشخیص داد. 
  فشارخون بالا معمولا علامت ندارد. البته ممکن است افراد دارای فشارخون بالا دچار 
سردرد در ناحیه پشت سر، سرگیجه، تاری دید، خستگی زودرس و تپش قلب، تنگی نفس 
شبانه یا هنگام فعالیت و درد در قفسه سینه شوند. در عین حال تنها راه تشخیص فشار خون 
بالا، اندازه گیری فشارخون با دستگاه فشارسنج است.  برای اطلاع از وضعیت فشارخون خود 
می توانیم به خانه های بهداشت، پایگاه های سلامت، مراکز خدمات جامع سلامت، مطب 

پزشکان، درمانگاه ها و بیمارستان ها مراجعه کنیم و بخواهیم تا فشارخون ما را اندازه بگیرند.
عوارض فشارخون بالاچیست؟ 

در افرادی که فشارخون بالا دارند، به علت فشار وارد بر قلب به تدریج عضله قلب آنها 
ضخیم می شود و این موضوع می تواند فشار بر قلب را افزایش دهد و در طولانی مدت، 
عمر فرد را کم کند. همچنین فشارخون بالا باعث می شود تا چربی در دیواره سرخرگ ها 
سریع تر رسوب کند. رگ های قلب در این افراد زودتر تنگ می شوند و خون کمتری به 
عضله قلب می رسد. اگر رگ های قلب بسته شوند و خون اصلا به عضله قلب نرسد، سکته 
قلبی رخ می دهد. رسوب چربی در دیواره سرخرگ های مغزی نیز از دیگر عوارض فشار 
خون است که باعث کم شدن جریان خون به مغز می شود. اگر تنگی بسیار شدید شود 
و یا رگ های مغز کاملا بسته شود، سکته مغزی رخ می دهد. در عین حال فشارخون بالا 
می تواند باعث پارگی رگ های مغز شود و خونریزی  مغزی ایجاد کند که ممکن است باعث 
اختلال در حرکت اندام ها، بینایی و قدرت تکلم و مرگ شود. فشارخون بالا می تواند باعث 
نارسایی کلیه ها نیز شود. بنابر اعلام روابط عمومی وزارت بهداشت، در فشارخون بالا چشم 
هم می تواند مشکل پیدا کرده و خونریزی کند و حتی منجر به تاری دید و حتی کوری 
شود. بنابراین لازم است هر بار که به پزشک و یا دیگر ارائه کنندگان خدمات سلامت مراجعه 
می کنیم، از آنها بخواهیم که فشارخون ما را اندازه  گیری کنند. اگر فشارخون از حد طبیعی 
بالاتر باشد، مراجعه به پزشک ضروری است. در عین حال بدانید که حداقل نیم ساعت 
قبل از اندازه گیری فشارخون خود، غذا نخورید، قهوه و چای ننوشید، فعالیت بدنی انجام 

ندهید، سیگار یا قلیان نکشید، ادرار خود را کاملا تخلیه کنید و عصبانی نباشید.

سلامت 

مو  رنگ  از  سال  بالای ۱۸  خانم های  از  زیادی  نسبتاً  درصد 
استفاده می کنند و درصدی از مردان بالای ۴۰ سال نیز موهای 

خود را رنگ می کنند. 
شاید این سؤال برای شما هم مطرح شده باشد که آیا رنگ مو 
می تواند باعث ابتلا به سرطان شود؟ تحقیقات انجام شده در این 
زمینه، نتایجی ضد و نقیض و غیرقابل اطمینان ارائه داده اند. در 
سال ۲۰۱۰، آژانس بین المللی پژوهش در مورد سرطان نتیجه 
گرفته که شواهد کافی وجود ندارد که معلوم کند فرد با استفاده 
از رنگ مو، بیشتر مستعد ابتلا به سرطان می شود. از آن به بعد، 

تحقیقات بیشتری انجام شد و مسائل کمی شفاف تر شدند. 
رنگ موها زمانی حاوی برخی مواد شیمیایی بود که آزمایشات 
انجام شده روی حیوانات نشان داده بود سرطان زا هستند. در 
بین سال های ۱۹۸۰ تا ۱۹۸۲، فرمولاسیون تمام رنگ موها تغییر 
داده شد تا حاوی این مواد شیمیایی نباشند. اما همچنان هزاران 
مواد شیمیایی وجود دارد که تولیدکننده های رنگ مو ممکن 
است از آن ها در محصولات خود استفاده کنند و این احتمال 
وجود دارد که برخی از این مواد شیمیایی سرطان زا باشند. شما 
هر چه بیشتر در معرض مواد سرطان زا قرار بگیرید، احتمال اینکه 

دچار سرطان شوید بیشتر است. 
اینکه شما تا چه اندازه در معرض مواد سرطان زای موجود در 

رنگ مو هستید به عواملی بستگی دارد از جمله:
. چگونگی در معرض قرار گرفتن: افرادی که در سالن های 
آرایشی خدمات مربوط به رنگ مو ارائه می دهند، خیلی بیشتر از 
سایر افرادی که فقط موهایشان رنگ شده است، در معرض مواد 

شیمیایی هستند.
. مدت زمان استفاده از رنگ مو: افرادی که پیش از سال 
۱۹۸۰ که فرمولاسیون رنگ مو تغییر داده شد، شروع به رنگ 
کردن موهای خود کرده بودند، بیشتر از افرادی که بعد از آن 
مواد  معرض  در  کرده اند،  مو  رنگ  از  استفاده  به  شروع  سال 

شیمیایی اند.
. دفعات استفاده از رنگ مو: هر چه شما به دفعات بیشتری 
از رنگ مو استفاده کنید، بیشتر در معرض مواد شیمیایی موجود 

در آن خواهید بود.
. رنگ موی مورد استفاده: رنگ موهای تیره تر مانند مشکی 
و قهوه ای حاوی مواد شیمیایی بیشتری هستند که ممکن است 

بیشتر از رنگ های روشن تر، سرطان زا باشند.
محققان اخیراً دریافته اند ژنتیک می تواند فاکتور مهم دیگری در 

ارتباط با احتمال ابتلا به سرطان با رنگ مو باشد.
دستکش  از  می شود  توصیه  هم  باردار  آرایشگرهای  برای 
استفاده کنند و در محلی کار کنند که دارای تهویه ی مناسبی 

باشد و مهم تر این که بیش از ۳۵ ساعت در هفته کار نکنند.
چه نوع سرطانی؟

سرطان خون
برخی مطالعات نشان داده اند استفاده از رنگ مو، توانسته 
بود ریسک ابتلا به لنفوم غیرهوچکین و سرطان خون در زنان را 
افزایش بدهد اما بیشتر این خانم ها، پیش از سال ۱۹۸۰ استفاده 
از رنگ مو را شروع کرده بودند. سایر مطالعات نشان می دهند 

ارتباطی میان رنگ مو و این سرطان ها وجود ندارد.
مطالعه ای در سال ۲۰۱۷ نیز نشان داد ارتباط قابل توجهی 
دیگر،  طرفی  از  ندارد.  وجود  خون  سرطان  و  مو  رنگ  میان 
پژوهشی در سال ۲۰۱۸ نشان داد زنانی که از رنگ مو استفاده 
لنفوم غیرهوچکین  به  ابتلا  می کنند ممکن است در معرض 
باشند، خصوصاً آن هایی که به مدت ۲۰ سال یا بیشتر از رنگ مو 

استفاده کرده اند.
سرطان مثانه

در پژوهشی معلوم شد افرادی که به طور مرتب با رنگ مو کار 
می کردند، ریسک ابتلا به سرطان مثانه در آن ها کمی افزایش 
یافته بود. اما سایر پژوهش ها، شواهدی مبنی بر ارتباط میان 

سرطان مثانه و رنگ مو ارائه نداده اند.
سرطان سینه

مطالعه ای در سال ۲۰۱۷ نشان داد میان رنگ های تیره ی مو 
و سرطان سینه در زنان آفریقایی آمریکایی ارتباطی وجود دارد. 
اما به گفته ی خود محققان این مطالعه محدودیت هایی داشته و 

بنابراین به تحقیقات بیشتری نیاز است.
سرطان پروستات

مطالعه ای در سال ۲۰۱۶ دریافته رنگ مو می تواند احتمال 
ابتلا به سرطان پروستات را افزایش بدهد؛ اما کارشناسان عقیده 
دارند این مطالعه ارزشمند نیست زیرا مشکلاتی در نحوه ی اجرا و 

تفسیر این مطالعه وجود داشته است.
پژوهش دیگری در مورد ارتباط رنگ مو و سرطان پروستات انجام 

نشده است و بنابراین شواهد دیگری در این مورد وجود ندارد.
کدام نوع رنگ مو، خطر بیشتری برای سلامتی دارد؟

رنگ موها دو نوع دارند و تفاوتشان در چگونگی تغییر دادن رنگ 
اصلی مو و مدت زمان ماندگاری رنگ مو است:

رنگ موی اکسیداتیو )دائمی(
رنگ موی اکسیداتیو حاوی موادی مثل آمونیاک و پراکسید 
هیدروژن است. آمونیاک، لایه ی بیرونی بدنه ی مو را باز می کند 
و رنگ دانه های طبیعی مو را از بین برده و رنگ دانه های جدید را 
به بدنه ی مو می چسباند. این اتفاق به طور دائمی رنگ موهایتان 

را تغییر می دهد.
رنگ موی غیر اکسیداتیو )موقتی و نیمه دائمی(

یا  می پوشاند  فقط  را  مو  بدنه ی  اکسیداتیو،  غیر  موی  رنگ 
این دلیل که نمی تواند  به  این نوع رنگ مو  رنگ دار می کند. 
رنگدانه های طبیعی مو را تخریب کند، نمی تواند رنگ هایتان را 

روشن تر کند و فقط آن ها را تیره تر می کند. 
رنگ موی غیر اکسیداتیو دو نوع دارد:

. نیمه دائمی: این رنگ موها، مدت زمان کوتاهی وارد بدنه ی 
مو می شوند و بعد از چند هفته یا حدوداً پنج بار شستشو از بین 

خواهند رفت.
. موقتی: این رنگ موها جوری طراحی شده اند که بعد از یک 

بار شستشو پاک شوند.
رنگ موهای اکسیداتیو دارای مواد شیمیایی بیشتری نسبت به 
رنگ موهای غیر اکسیداتیو هستند. این رنگ موها قوی تر بوده و 
بیشتر ممکن است به پوست سر آسیب بزنند. در نتیجه زمینه ای 
برای نفوذ رنگ مو به بدن فراهم می شود. بنابراین اگر برخی از 
این مواد شیمیایی سرطان زا باشند، احتمال سرطان زا بودن رنگ 

موی اکسیداتیو نسبت به رنگ موی غیر اکسیداتیو بیشتر خواهد 
بود.

دکلره کردن در برابر رنگ کردن مو
دکلره یک عامل اکسیداتیو است که رنگدانه های مو را تخریب 
می کند و در نتیجه مو کاملًا روشن می شود. رنگ موهای موقتی یا 
نیمه دائمی، عامل اکسیداتیو ندارند، بنابراین نمی توانند موهای 
طبیعی شما را روشن کنند. رنگ مو ترکیبی از عامل اکسیداتیو، 
آمونیاک و عوامل رنگی است و نقطه ی مقابل دکلره می باشد 
زیرا به موهایتان رنگدانه اضافه می کند. عامل اکسیداتیو موجود 
مو،  به  رنگدانه های جدید  افزودن  از  پیش  معمولًا  مو  رنگ  در 

رنگدانه های طبیعی آن را تخریب می کند.
در مورد نقایص جنینی چه طور؟

نگرانی دیگری که برای بسیاری از خانم ها مطرح است خطر 
نقص جنینی هنگام تولد است؛ چه از طریق استفاده شخصی 
از رنگ مو و چه از طریق در معرض آن قرار گرفتن در محیط کار. 

برخی از مطالعات حیوانی اثرات تراتوژنیک یا ایجاد نقص در 
هنگام تولد را با دوزهای بسیار بالا نشان داده اند؛ اما در مورد 
انسان ها ارتباطی مشاهده نشد که احتمالًا به این دلیل است 
که جذب مواد شیمیایی از طریق پوست بسیار محدود است. با 
این وجود پزشکان متخصص برای احتیاط، توصیه می کنند که 
خانم ها در دوران بارداری رنگ کردن موهایشان را نهایتاً به سه تا 
چهار بار محدود کنند. برای آرایشگرهای باردار هم توصیه می شود 
از دستکش استفاده کنند و در محلی کار کنند که دارای تهویه ی 
مناسبی باشد و مهم تر این که بیش از ۳۵ ساعت در هفته کار 

نکنند.
چگونه می توان از رنگ مو با امنیت بیشتری استفاده 

کرد؟
به طور کلی با توجه به نتایج تحقیقات متناقض در مورد رنگ 
مو و سرطان، FDA دستورالعمل های زیر را برای استفاده ایمن 

صادر می کند: 
- رنگ مو را فقط به اندازه ی زمان توصیه شده، روی سرتان 

بگذارید.
- هنگام رنگ کردن مو دستکش بپوشید.

- بعد از رنگ آمیزی، پوست سر را به خوبی با آب بشویید.
- هرگز محصولات رنگ موی مختلف را با هم مخلوط نکنید.

در صورت وجود  و هشدارها،  تمام دستورالعمل ها  رعایت  با 
سایر مشکلات مانند درماتیت تماسی یا حساسیت به رنگ مو از 

استفاده آن خودداری کنید.

در  شدن  بستری  به  منجر  می تواند  که  است  خطرناک  بالقوه  بیماری  یک  آنفلوانزا 
بیمارستان و حتی گاهی مرگ شود. آنفلوانزا در هر سال و فصلی متفاوت است و عفونت 
آنفلوانزا می تواند بر هر کسی اثر متفاوتی داشته باشد، اما هر سال میلیون ها نفر به این 

ویروس مبتلا می شوند و هزاران نفر در این میان جان خود را از دست می دهند. 
بهترین راه کمک به پیشگیری از ابتلا به آنفلوانزا، تزریق واکسن آن است. ثابت شده که 
واکسینه شدن در برابر ویروس آنفلوانزا فواید زیادی دارد از جمله، کاستن از احتمال ابتلا به 

بیماری، بستری شدن و حتی احتمال مرگ ناشی از آنفلوانزا در کودکان.
عملکرد واکسن آنفلوانزا چگونه است؟

تقریباً دو هفته بعد از تزریق واکسن آنفلوانزا، بدن آنتی بادی هایی تولید می کند. این 
آنتی بادی ها در برابر عفونت ناشی از ویروس هایی که در واکسن به کار رفته اند از شما 
محافظت می کنند. واکسن آنفلوانزای فصلی در برابر ویروس هایی از آنفلوانزا محافظت ایجاد 
می کند که تحقیقات نشان می دهد طی فصلی که در پیش روست، شایع ترین خواهند بود. 
بیشتر واکسن های موجود در بازار سه ظرفیتی اند، یعنی در برابر سه ویروس متفاوت آنفلوانزا 

.B و آنفلوانزای )A )H۳N۳ آنفلوانزای ،)A)H۱N۱ شما را واکسینه می کنند؛ آنفلوانزای
چه کسانی باید واکسن آنفلوانزا بزنند؟

همه ی افراد شش ماه به بالا می توانند هر سال واکسن آنفلوانزا بزنند. تزریق واکسن 
آنفلوانزا به ویژه برای افرادی که ریسک بالایی در ابتلا به عوارض جدی آنفلوانزا دارند مهم 

است که شامل موارد زیر می شود:
. افراد بالای ۶۵ سال

. زنان باردار
. کودکان

. افراد مبتلا به آسم
. افراد مبتلا به دیابت

. افراد مبتلا به HIV و ایدز
. افراد مبتلا به سرطان

. کودکانی که دچار بیماری های نورولوژیکی هستند
. افرادی که دچار سکته مغزی یا حمله قلبی شده اند

چه کسانی نباید واکسن آنفلوانزا بزنند؟
برخی از واکسن ها برای گروه خاصی از افراد توصیه نمی شوند:

- بچه های کوچک تر از ۶ ماه
- افرادی که دچار آلرژی های بسیار شدید نسبت به واکسن آنفلوانزا یا هر عاملی که در 

واکسن وجود دارد هستند. این عوامل می توانند شامل ژلاتین، آنتی بیوتیک ها و یا سایر 
عناصر شوند.

- افرادی که به تخم مرغ حساسیت دارند.
واکسن آنفلوانزا چه زمانی باید تزریق شود؟

شما باید قبل از اینکه ویروس ها شروع به انتشار کنند، واکسن آنفلوانزا را بزنید زیرا تقریباً دو 
هفته بعد از واکسینه شدن طول می کشد تا آنتی بادی ها در بدن تولید شده و ایمنی ایجاد 
کنند. بنابراین بهترین زمان واکسینه شدن در برابر آنفلوانزا، پیش از شروع فصل سرما یعنی 
اواخر شهریور و ابتدای پاییز است. البته بعد از این زمان واکسینه شدن همچنان می تواند 
مفید باشد. زودتر از زمان توصیه شده، واکسن زدن نیز از میزان ایمنی شما در فصل شیوع 

آنفلوانزا کم می کند، مخصوصاً در افراد سنین بالاتر.
آیا واکسن آنفلوانزا فوراً اثر می کند؟

تا  است  لازم  زمان  واکسیناسیون  از  بعد  هفته  دو  حدوداً  گفتیم  که  همان طور  خیر، 
آنتی بادی ها در بدن تولید شوند و شما را در برابر عفونت ویروس آنفلوانزا ایمن کنند. به 

همین دلیل است که باید پیش از شروع انتشار ویروس ها، واکسن تزریق شود.
اثرگذاری واکسن آنفلوانزا

اثرگذاری واکسن آنفلوانزا می تواند برای هر کسی متفاوت باشد و بستگی به عواملی 
مانند سن و وضعیت سلامتی فرد و تشابه یا انطباق میان ویروس های به کار رفته برای تولید 

واکسن و ویروس هایی که منتشر شده اند دارد.
هر چند واکسن ها از نظر اثرگذاری با هم متفاوت اند اما، هر ساله واکسن آنفلوانزا از 
میلیون ها مورد بیماری آنفلوانزا، ده ها هزار مورد بستری شدن و هزاران مورد مرگ و میر 

جلوگیری می کند.
آیا ممکن است با وجود اینکه واکسن آنفلوانزا زده اید، باز هم به این بیماری مبتلا شوید؟

بله، این احتمال وجود دارد با وجود اینکه واکسینه شده اید باز هم آنفلوانزا بگیرید و این 
احتمال به دلایل زیر است:

- ممکن است فوراً بعد از تزریق واکسن یا طی دوره ای که زمان لازم است تا بدنتان بعد 
از تزریق واکسن شما را ایمن کند، در معرض ویروس آنفلوانزا قرار بگیرید. این اتفاق ممکن 

است منجر به بیماری آنفلوانزا شود، پیش از اینکه شما واقعاً ایمن شده باشید.
- ممکن است در معرض ویروسی از آنفلوانزا قرار بگیرید که در واکسن فصلی آنفلوانزایی 
که زده اید وجود ندارد. هر ساله انواع زیادی از ویروس های آنفلوانزا پراکنده می شوند. یک 
واکسن آنفلوانزا به گونه ای ساخته می شود که از شما در برابر سه یا چهار نوع ویروس آنفلوانزا 

که تحقیقات نشان داده شایع ترین خواهند بود محافظت نماید.

از افراد ممکن است علی رغم واکسینه شدن، به عفونت ناشی از  - متأسفانه برخی 
ویروسی مبتلا شوند که واکسن آنفلوانزا قرار است در برابر آن ایمن سازی کند. محافظت 
و ایمن سازی که واکسن آنفلوانزا ایجاد می کند می تواند متفاوت باشد که تا حدود زیادی به 
وضعیت سلامتی فرد و سن او بستگی دارد. به طور کلی، واکسن آنفلوانزا برای افراد سالم 
و جوان و کودکان بزرگ تر، بیشترین تأثیرگذاری را دارد. برخی از سالمندان و افرادی که 
به بیماری های مزمن بخصوصی مبتلا هستند ممکن است بعد از تزریق واکسن، ایمنی 
کمتری پیدا کنند. واکسن آنفلوانزا، یک ابزار کامل نیست اما بهترین راه محافظت در برابر 

عفونت آنفلوانزاست.
اگر دچار آنفلوانزا شوید، واکسن آنفلوانزایی که تزریق کرده اید چگونه به شما 

کمک خواهد کرد؟
برخی از افرادی که واکسینه می شوند، باز هم ممکن است آنفلوانزا بگیرند؛ اما در یک 
سری از مطالعات معلوم شده واکسینه شدن در برابر آنفلوانزا می تواند از شدت بیماری در 
افرادی که واکسن زده اند اما آنفلوانزا گرفته اند کم کند. مطالعه ای در سال ۲۰۱۷ نشان داد 
واکسینه شدن در برابر آنفلوانزا از میزان احتمال مرگ و میر ناشی از این بیماری، طول مدت 
بستری شدن در بیمارستان، طول مدت بستری شدن در ICU در میان افرادی که در اثر 
آنفلوانزا بستری شده بودند به میزان ۵۹ درصد کاسته بود. مطالعه ی دیگری در سال ۲۰۱۸ 
نیز نشان داد افراد بزرگسالی که واکسن آنفلوانزا زده بودند و بیمار و بستری شدند نسبت به 

افرادی که واکسینه نشده بودند، خیلی کمتر احتمال داشت که در ICU بستری شوند.
فواید واکسن آنفلوانزا چیست؟

. واکسن آنفلوانزا می تواند جلوی ابتلایتان به این بیماری را بگیرد.
. واکسن آنفلوانزا می تواند احتمال نیاز به بستری شدن در بیمارستان را در کودکان و 

سالمندان کاهش بدهد.
. واکسن آنفلوانزا، ابزاری پیشگیری کننده و مهم برای افرادی است که دچار عوارض و 

بیماری های مزمن هستند.
. واکسن آنفلوانزا به محافظت از زنان باردار و زنانی که تازه زایمان کرده اند در برابر آنفلوانزا 

کمک می کند.
. واکسن آنفلوانزا می تواند کودکان را از خطر مرگ در اثر آنفلوانزا نجات دهد.

. واکسن آنفلوانزا می تواند از شدت بیماری در افرادی که با وجود واکسینه شدن، دچار 
آنفلوانزا شده اند کم کند.

. واکسن آنفلوآنزا می تواند از اطرافیانتان نیز محافظت کند، از جمله کسانی که بیشتر 
مستعد بیماری آنفلوانزا هستند مانند کودکان، سالمندان و افرادی که بیماری های مزمن 

خاصی دارند.
آیا واکسن آنفلوانزا می تواند سبب ابتلا به آنفلوانزا شود؟

خیر، واکسن آنفلوانزا نمی تواند شما را بیمار کند. واکسن های آنفلوانزا حاوی ویروس های 
مُرده )غیرفعال( هستند، بنابراین عفونت ایجاد نمی کنند.

چه عوارض جانبی بعد از تزریق آنفلوانزا بروز می کنند؟
جانبی  عوارض  اما  کند،  آنفلوانزا  دچار  را  شما  نمی تواند  آنفلوانزا  واکسن  چند  هر 
گوناگونی وجود دارند که ممکن است مرتبط با تزریق واکسن باشند. این عوارض، خفیف و 

کوتاه مدت اند، خصوصاً در مقایسه با علائم بیماری آنفلوانزا:
- سوزش و درد و قرمزی یا تورم در ناحیه ی تزریق واکسن

- سردرد )خفیف(
- تب

- دردهای عضلانی
- تهوع

- خستگی
آیا اکنون که در آستانه ی شروع زمستان هستیم، برای زدن واکسن آنفلوانزا دیر 

شده است؟
خیر، اگر ویروس آنفلوانزا شایع است، هنوز هم تزریق واکسن آنفلوانزا می تواند مفید 
باشد. پس اگر هنوز واکسینه نشده اید، می توانید برای تزریق واکسن اقدام کنید. آنفلوانزا 

غیرقابل پیش بینی و متفاوت است و حتی در اواسط بهار نیز ممکن است شایع شود.
آیا واکسن آنفلوانزا می تواند واکنش های خطرناک ایجاد کند؟

واکنش های آلرژیک خطرناک نسبت به واکسن آنفلوانزا بسیار نادرند و اگر هم روی بدهند، 
معمولًا در عرض چند دقیقه یا در نهایت یکی دو ساعت بعد از واکسیناسیون برطرف 
خواهند شد. این واکنش های هرچند می توانند خطرناک باشند اما درمان های مؤثری 

برایشان وجود دارد، فقط کافیست که نسبت به علائم هوشیار باشید.

نکاتی در مورد واکسن آنفلوانزا

واکسن آنفلوانزا؛ از نحوه ی عملکرد تا عوارض جانبی

آیا رنگ مو باعث سرطان می شود؟

رنگ مو چگونه ممکن است به سلامتی تان آسیب برساند؟

 این میوه ی ترش و شیرین طرفداران زیادی در سرتاسر دنیا دارد و یکی از میوه های 
فوق العاده برای فصل سرما محسوب می شود. در این مطلب می خواهیم نگاهی داشته 

باشیم به گلچینی از خواص کیوی. با ما همراه باشید.
 ارزش غذایی کیوی

کیوی از ۸۰ درصد آب تشکیل شده و یک میوه ی کم کالری محسوب می شود. در واقع 
۱۰۰ گرم از این میوه حدود ۴۷ کیلوکالری به بدن می رساند. با مصرف یک عدد کیوی ۱۰ 
گرم گلوکز و فروکتوز به بدنتان می رسد که خیلی زود هم جذب می شوند. کیوی یک میوه ی 
بسیار کم چرب است. در هر ۱۰۰ گرم از این میوه حدود ۰.۶ گرم چربی وجود دارد که آن هم 
در دانه های سیاه ریز آن نهفته است. این چربی ها هم از نوع اسیدهای چرب امگا ۳ هستند 
که برای مقابله با پیری پوست لازم و ضروری اند.  هر ۱۰۰ گرم کیوی ۳ میلی گرم ویتامین E و 
۰.۰۵ میلی گرم ویتامین پیش ساز A به بدنتان می رساند. ترکیبات آنتی اکسیدانی این میوه 
برای مقابله با بیماری های مختلف به خصوص پیشگیری از بیماری های قلبی عروقی مفید 

است. اگر می خواهید قلبتان خوب کار کند کیوی را دریابید.
 کیوی برای آن هایی که اهل میوه نیستند

کیوی یک منبع فوق العاده برای ویتامین C محسوب می شود. در واقع هر ۱۰۰ گرم از 
این میوه حدود ۸۰ تا ۱۰۰ میلی گرم ویتامین C دارد برای همین اگر اهل میوه و سبزیجات 
نیستید سعی کنید حتماً روزانه یک عدد کیوی را میل بفرمایید. علاوه بر این اگر خدای 
نکرده سیگار می کشید نیز باید حواستان بیشتر به میزان ویتامین C بدنتان باشد. شما هم 

سعی کنید حتماً هر روز یک عدد کیوی میل کنید. 
کیوی سرشار از فیبر است. یعنی ۲.۵ گرم فیبر برای هر ۱۰۰ گرم کیوی. این میوه حاوی 

دو سوم فیبرهای غیر محلول در آب مانند سلولز و یک سوم فیبرهای محلول در آب مانند 
پکتین است. 

 این میزان فیبر برای مقابله با یبوست بسیار مناسب است
 مصرف روزانه این میوه برای خانم هایی که تحت درمان هورمونی استروژن هستند نیز 
توصیه می شود به خاطر اینکه این داروها میزان ویتامین C بدن را کاهش می دهد. باید 
بدانید اگر ویتامین C بدنتان کم باشد سیستم ایمنی تان به مشکل بر می خورد و خیلی 
زودتر از آنچه تصورش را می کنید بیماری به سراغتان می آید. باید بدانید که بر خلاف 
میوه های دیگر میزان ویتامین C موجود در کیوی بعد از چیده شدن از درخت تغییر زیادی 
نمی کند. در واقع پوست زبر این میوه از تماس با اکسیژن هوا و از بین رفتن ویتامین های آن 
جلوگیری می کند. البته این خاصیت محافظتی به دلیل وجود اسیدهای ارگانیکی مانند 
اسیدسیتریک و اسیدمالیک هم هست.  وجود ویتامین های گروه B به خصوص ویتامین 

B۶ و B۹ برای سیستم عصبی ما فوق العاده است.
 پتاسیم و منیزیم

کیوی سرشار از مواد معدنی است. یعنی هر ۱۰۰ گرم کیوی ۷۰۰ میلی گرم از این مواد 
معدنی دارد. مصرف روزانه یک عدد کیوی مواد معدنی مورد نیازتان را تامین می کند. میزان 
بالای پتاسیم موجود در این میوه )۳۰۰ میلی گرم( برای تقویت و حفاظت از سیستم قلبی 
عروقی و به خصوص کنترل فشارخون بسیار مفید است.  اگر شما هم جزو افرادی هستید 
که بعد از تابستان خیلی دیرتر با فصل سرما اخت می شوید کیوی را دریابید. به خاطر اینکه 
سرشار از منیزیم است. این ماده ی معدنی باعث تقویت و احساس آرامش شده و با عوامل 
ناشی از خستگی عصبی صبحگاهی یا سردرد مقابله می کند. اگر دچار بی خوابی هستید 

نیز کیوی و منیزیم آن به دادتان می رسد.  علاوه بر این ها کیوی منبع فسفر )۳۷ میلی گرم(، 
کلسیم )۲۷ میلی گرم( و همچنین آهن )۰.۴ میلی گرم(، مس )۰.۱۴ میلی گرم(، زینک 

)۰.۱۲ میلی گرم( و منگنز )۰.۱ میلی گرم( می باشد.
 کیوی: دوست تناسب اندام

یادتان باشد که کیوی سرشار از فیبر است. یعنی ۲.۵ گرم فیبر برای هر ۱۰۰ گرم کیوی. 
این میوه حاوی دو سوم فیبرهای غیر محلول در آب مانند سلولز و یک سوم فیبرهای محلول 
در آب مانند پکتین است. این میزان فیبر برای مقابله با یبوست بسیار مناسب است و برای 
افرادی که روده های حساسی دارند نیز مشکلی ایجاد نمی کند. فیبرها برای پیشگیری 
از بیماری های قلبی عروقی، کنترل دیابت نوع دو و ایجاد احساس سیری موثر ند.  اگر 
دغدغه ی تناسب اندام دارید بدانید که یک عدد کیوی می تواند میان وعده ی مناسبی باشد. 

چون به خوبی سیرتان می کند و اجازه نمی دهد ریزه خواری کنید.

کیوی: دوست روزهای سرد، یار تناسب اندام
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سرپرست سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری درقم:

14 میلیون اصله نهال در 402 نقطه از کشور 
کاشته می شود

سرپرست سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری گفت: در مجموع در نهضت ملی 
»نهال کاری همگانی برای ایرانی سرسبز« کاشت ۱۴ میلیون اصله نهال در ۴۲ هزار 
هکتار از مساحت ۳۱ استان کشور، ۲۶۴ شهرستان و در ۴۰۲ مکان دنبال خواهد شد 

که این آمارها در آینده نیز افزایش می یابد.
 خسرو شهبازی در آیین آغاز به کار نهضت ملی »نهال کاری همگانی برای ایرانی 
سرسبز« که ظهر روزپنجشنبه در سالن جلسات تعاونی کشاورزی دامداران قم و حومه 
برگزار شد، طی سخنانی اظهار کرد: به دلیل شرایط اقلیمی و تغییرات آب و هوایی که 
رخ داده است نهال کاری های خود را به  جای ۱۵ اسفندماه از ۱۴ آذرماه و هم زمان با 
میلاد امام حسن عسکری)ع( در شهر مقدس قم آغاز کردیم که با توجه به حجم بالای 
نهال کاری این روند تا اسفندماه و هفته منابع طبیعی به طول خواهد انجامید. وی 
اضافه کرد: طی دو سال اخیر رهبر معظم انقلاب اسلامی توجه ویژه ای به برنامه های 
منابع طبیعی، آبخیزداری و آبخوان داری داشته و تاکید کردند که فرهنگ منابع طبیعی 
و حفظ و توسعه پوشش گیاهی باید به یک فرهنگ عمومی تبدیل شود و درخواست 
رهبری اجرای درست و مطلوب برنامه های منابع طبیعی، آبخیزداری و آبخوان داری 
است. سرپرست سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور با بیان اینکه از امروز 
کاشت ۱۴ میلیون اصله نهال را آغاز خواهیم کرد، خاطرنشان کرد: برای اجرا و عملیاتی 
کردن این طرح با مسؤولان مختلف ملی دیدار و تلاش کردیم از ظرفیت های مختلف 
ملی استفاده کنیم. وی ادامه داد: سالانه بیش از ۴۰۰ میلیارد متر مکعب بارش باران 
داریم درحالی که میزان نیاز مصرفی کشور نزدیک به ۱۲۰ میلیارد متر مکعب است و 
با اجرای برنامه های آبخوان داری و آبخیزداری باید تلاش کنیم از بارش ها به صورت 
مطلوب تر بهره مند شویم. شهبازی تصریح کرد: از زمانی که این نهضت ملی را مطرح 
کردیم سئوالات مختلف شده است که چگونه می خواهید این حجم نهال را تهیه و در 
سطح قابل توجهی از کشور عملیات کاشت را دنبال کنید؟ درحالی که برای اجرای این 
طرح نشست های هم اندیشی و مطالعات مورد نیاز انجام شده است. وی اضافه کرد: در 
مجموع در نهضت ملی »نهال کاری همگانی برای ایرانی سرسبز« کاشت ۱۴ میلیون 
اصله نهال در ۴۲ هزار هکتار از مساحت ۳۱ استان کشور، ۲۶۴ شهرستان و در ۴۰۲ 

مکان دنبال خواهد شد که این آمارها در آینده نیز افزایش می یابد.
معاون وزیر جهاد کشاورزی  :

 آب تلف شده در بخش کشاورزی بهینه سازی شود 
حوزه  مصرف کننده  به عنوان  گفت:  مراسم  دراین  نیز  کشاورزی   جهاد  وزیر  معاون 
کشاورزی باید میزان آب تلف شده را با بهینه سازی مصرف کاهش دهیم.  محمدرضا 
طلایی ضمن تقدیر از تلاش مسئولان استان قم در بخش های کشاورزی و منابع طبیعی 
اظهار کرد: در بخش کشاورزی دو عنصر اساسی مورد نیاز حیات انسان، یعنی خاک و آب 
را در اختیار داریم و حفاظت از آن را بر عهده داریم. وی اضافه کرد: رویکرد فعلی کشاورزان 
در طول تاریخ کشور بی سابقه است چراکه امروزه بهترین سیستم های نوین در کشور در 
مزارع استفاده و بیشترین اعتبارات در حوزه آب هزینه می شود و ما به عنوان مصرف کننده 
حوزه کشاروزی شناخته می شویم که باید میزان آب تلف شده را با بهینه سازی مصرف 
کاهش دهیم. معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: در استان قم سطح اجرای آبیاری با 
فشار به آمار قابل توجهی رسیده است که این دستاورد نشان از فراهم سازی یک ظرفیت 
مطلوب است که باید قدردان کشاورزان باشیم. وی با بیان اینکه در حوزه خاک کمتر به 
ظرفیت ها توجه کرده ایم، گفت: حوزه منابع طبیعی از جمله حوزه هایی است که موضوع 
خاک در آن اولویت دارد و اقدامات آبخیزداری در حوزه های فرسایشی و ریزگردی تاثیرگذار 
است و اگر اقدامات ادارات کل منابع طبیعی و آبخیزداری انجام نمی شد وضعیت کشور به 
ویژه در استان های مرکزی و کویری بسیار وخیم تر از وضعیت فعلی بود. طلایی با تاکید 
بر اینکه اصل کار سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور حراست، حفاظت و توسعه 
جنگل هاست، مطرح کرد: این رسالت بسیار مهم است و باید در سطح ملی مورد توجه 
قرار گیرد. وی ادامه داد: زمانی که رهبر معظم انقلاب اسلامی از محل اعتبارات صندوق 
توسعه ملی برای برنامه های آبخیزداری هزینه می کنند نشان می دهد که ما باید توجه 
ویژه ای به این حوزه داشته باشیم. معاون وزیر جهاد کشاورزی یادآور شد: نخستین ویژگی 
طرح نهضت ملی تغییر زمان کاشت از اسفندماه به آذر ماه است و دستاورد دوم طرح 

استفاده از ظرفیت نهادهای مردمی و اقشار مختلف است.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم  مطرح کرد
تخریب منابع طبیعی با اجرای بدون برنامه برخی پروژه ها

تاکنون  گفت:  مراسم   این  در  نیز  قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
نامهربانی های زیادی با حوزه های منابع طبیعی شده و توسعه بی رویه شهرنشینی و 
برنامه نداشتن در اجرای برخی پروژه ها موجب تخریب منابع طبیعی شده است که جبران 
این تخریب ها باید دنبال شود.  محسن بهشتی ضمن تقدیر از انتخاب استان قم به عنوان 
میزبان این طرح ملی اظهار کرد: امیدواریم به برکت عنایت حضرت معصومه)س( این 
طرح در سطح ملی با موفقیت و به شیوه مطلوب دنبال شود. وی مطرح کرد: امروزه یکی 
از مباحث مهم که در توسعه پایدار مورد توجه قرار می گیرد موضوعات منابع طبیعی و 
محیط زیست است؛ تاکنون نامهربانی های زیادی با این حوزه ها شده و توسعه بی رویه 
شهرنشینی و برنامه نداشتن در اجرای برخی پروژه ها موجب تخریب منابع طبیعی شده 
است که جبران این تخریب ها باید دنبال شود. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری 
قم اضافه کرد: طی سال های اخیر به همت سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور 
و همچنین ادارات کل منابع طبیعی و آبخیزداری کارهای قابل توجهی در سطح ملی به 
ویژه در سطح استان قم انجام شده که قابل تقدیر است. وی یادآور شد: درختکاری در 
آموزه های دینی ما توصیه شده است و امیدواریم این فعالیت های اداره کل منابع طبیعی 
استمرار یابد تا تهدیدهای مختلف کاهش یابد و بتوانیم به سرزمین سرسبزی برسیم 
که این هدف دوری نیست چراکه ملت در هر عرصه ای وارد شدند توانستند به موفقیت 
برسند و در این عرصه نیز می توانند پیروز شوند. بهشتی تصریح کرد: در استان قم نیز 
نشست های مختلفی با دستگاه های اجرایی برگزار کرده و کارهای مطلوبی انجام شده 
است اما حمایت های ملی نیز می تواند در راستای بهره مندی از ظرفیت ها تاثیرگذار باشد. 
وی از فعالیت تشکل ها و نهادهای مردمی در استان قم یاد کرد و گفت: طرح های بزرگ 
با مشارکت مردم به نتیجه می رسد و امیدواریم همانند سایر عرصه ها که با حضور مردم به 

نتیجه رسیده ایم در عرصه منابع طبیعی نیز به نتایج مورد نظر برسیم.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم:

500 هزار اصله نهال در استان قم  کاشته می شود
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم نیز در این مراسم  با بیان اینکه سهم استان 
قم در نهضت ملی »نهال  کاری همگانی برای ایرانی سرسبز« بیش از ۵۰۰ هزار اصله نهال 
است، گفت: در مجموع قرار است حداقل ۱۴ میلیون اصله نهال تا هفته منابع طبیعی در 
سطح کشور کاشته شود.  محمدتقی سجادی با تاکید بر اینکه متخصصان و کارشناسان 
به عنوان پیمانکار به صورت مستمر در این نهضت ملی نقش آفرینی خواهند داشت، 
مطرح کرد: یکی از مهم ترین اهداف این نهضت فرهنگ سازی در میان عموم مردم است 
اما تحقق نتیجه نیازمند نهال کاری اصولی و این امر وابسته به انجام کار تخصصی است 
به همین علت استفاده از توان متخصصان در این نهضت مورد توجه قرار گرفته است. 
وی اضافه کرد: در مجموع برای استان قم هزار و ۱۳۶ هکتار عملیات نهال کاری در سال 
جاری درنظر گرفته شده بود که از اواسط مهرماه این عملیات آغاز شده و تاکنون به صورت 
کامل کاشت شده است اما در قالب نهضت ملی »نهال کاری همگانی برای ایرانی سرسبز« 
هزار هکتار دیگر نیز به حجم عملیات نهال کاری استان قم در منطقه عمومی کوه نمک 
اضافه می شود. مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با بیان اینکه سهم استان 
قم در نهضت ملی »نهال  کاری همگانی برای ایرانی سرسبز« بیش از ۵۰۰ هزار اصله نهال 
است، گفت: در مجموع قرار است حداقل ۱۴ میلیون اصله نهال در سطح کشور تا هفته 
منابع طبیعی در اسفندماه کاشته شود که امکان افزایش این تعداد نهال با مشارکت عموم 
مردم وجود دارد. وی ضمن تقدیر از مشارکت روحانیون، بسیجیان، دانش آموزان و اقشار 
مختلف در نهضت ملی نهال کاری همگانی برای ایرانی سرسبز مطرح کرد: امیدواریم در 

ادامه این نهضت نیز بتوانیم از ظرفیت های مردمی به شیوه مطلوب استفاده کنیم.
 

استاندار قم  تاکید کرد

ضرورت ثبت برند فرش دستباف قم در سطح 
ملی و بین المللی 

استاندار قم با اشاره به ضروری خواندن ثبت برند فرش دستباف قم در سطح ملی 
و بین المللی بر لزوم تلاش در راستای سرعت بخشی به روند تکمیل نمایشگاه دائمی 

فرش قم تاکید کرد. 
 سرمست در کارگروه فرش استان که در حاشیه برگزاری نمایشگاه فرش استان در 
محل نمایشگاه دائمی استان و با حضور فرشته دست پاک رئیس مرکز ملی فرش ایران 
برگزار شد، با بیان اهمیت صنعت فرش در استان، اظهار کرد: فرش دستباف قم سابقه 
ای دیرینه دارد و در سطح جهانی معتبر است و ضروری است از بافندگان و فعالان در  
حوزه تولید و صادرات فرش حمایت شود. استاندار قم گفت: اقدام در راستای  بهبود 
وضعیت معیشتی و مسائل تامین اجتماعی بافندگان فرش در راستای حمایت از فرش 
دستباف  اجتناب ناپذیر است. سرمست برگزاری نشست ها و کارگروه فرش استان و 
برگزاری نمایشگاه های دائمی فرش را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: در این جلسات 
مشکلات مهم تولید کنندگان و صادرکنندگان فرش قم احصاء و راه حال های لازم اتخاذ 
می شود. وی اهمیت حفظ بازار فرش دستباف قم در سطح جهانی را مورد توجه قرار داد 
و گفت: پیرامون موضوع مشابهت بافی در صنعت فرش و تهدید فرش دستباف در سطح 
ملی باید اقدامات پیشگیرانه و بازدارنده صورت گیرد. استاندار قم همچنین به افزایش 
سهم صادرات فرش دستباف قم در بازارهای جهانی اشاره و خاطرنشان نشان کرد: برند 
سازی فرش قم در سطح ملی و بین المللی و نیز افتتاح نمایشگاه دائمی فرش قم از 
جمله اقدامات ضروری و اثر گذار در این زمینه خواهد بود. شانزدهمین نمایشگاه فرش 
دستباف قم با حضور استاندار قم و رئیس مرکز ملی فرش ایران در محل نمایشگاه های 

دائمی استان افتتاح شد.

اجتماعی

مدیرکل تعزیزات حکومتی استان قم:

مشکل خاصی در تامین کالاهای اساسی در قم 
وجود ندارد

 مدیرکل تعزیرات حکومتی قم با بیان اینکه تامین ارزاق و بازرسی و نظارت بر ارائه کالا و 
خدمات در این استان به صورت روزانه پیگیری می شود گفت: در تامین کالاهای اساسی 
در استان مشکل خاصی وجود ندارد.  مهدی ریاضی در سخنرانی پیش از خطبه های 
نمازجمعه این هفته قم در مصلای قدس قم، افزود: بازرسی های مستمر برای کنترل بازار 
در سه شیفت از سوی دستگاه های متولی در استان انجام می شود. وی ادامه داد: حاصل 
این تلاش ها موجب شده است تا قم در رده پایین ترین استان ها از نظر نرخ تورم باشد و 
این به این معناست که قیمت کالا و خدمات در قم نسبت به سایر استان ها در پایین ترین 
حد قرار دارد. ریاضی  ادامه داد: در حوزه کالا و خدمات، سازمان تعزیرات حکومتی وظیفه 
مقابله با گران فروشی، کم فروشی، تخلف، عرضه خارج از شبکه، اختفا وامتناع از عرضه 
کالا  و همچنین عدم درج کالا را به عهده دارد. مدیرکل تعزیرات حکومتی قم تاکید کرد: 
ازابتدای سال تا کنون ۶ هزار و ۵۰۰ پرونده تخلف در حوزه کالا و خدمات در استان به 
سازمان تعزیرات حکومتی واصل شده که به بیش از ۹۸ این پرونده ها تا کنون رسیدگی 
و  معادل ۲۰۴ میلیارد ریال برای متخلفات جریمه تعیین شده است. وی گفت: در حوزه 
قاچاق کالا و ارز بر اساس قانون، علاوه بر ضبط کالای چاق مکشوفه و محکومیت متهمان 
تا سه برابر کالاهای کشف شده وسایل حمل کالای قاچاق نیز به مفع دولت ضبط می شود. 
ریاضی قاچاق کالا را تهدید اصلی تولید کشور دانست و گفت:  از ابتدای امسال تاکنون 
۶۶۰ پرونده در حوزه قاچاق کالا و ارز برای شعب تعزیرات حکومتی استان وارد شده است 
که ۱۳۶ میلیارد ریال محکوم شده اند ضمن اینکه ۲۰ دستگاه وسیله نقلیه حمل کننده 
قاچاق در این استان به نفع دولت ضبط شده است. وی با بیان اینکه وظیفه اصلی سازمان 
تعزیرات حکومتی، رسیدگی به تخلفات، پیگری تخلفات اقتصادی و صدور حکم است، 
اظهار داشت: میانگین زمان رسیدگی به پروندههابه کمتر از ۱۵ روز کاهش یافته و این 
موجب بروز بازدارندگی در این زمینه شده است. ریاضی، با اشاره به وظایف و ماموریت های 
سازمان تعزیرات حکومتی گفت: این سازمان در سال ۱۳۷۳ بنا به مصوبه مجمع تشخیص 
مصلحت نظام برای رسیدگی به تخلفات تعزیرات حکومتی تاسیس گردیده است. مدیرکل 
تعزیرات حکومتی قم با بیان اینکه صلاحیت رسیدگی به قانون نظام صنفی و تخلفات 
قانون مبارزه با کالا و ارز به این سازمان واگذار شده است، گفت: با وجود گذشت ۲۵ سال 
از تاسیس این سازمان، مردم به وظایف اصلی این سازمان آشنایی نداشته که این موجب 
تضییع حقوق آنها می شود. وی با بیان توصیه هایی به همشهریان، ادامه داد: استعلام 
کالای خریداری شده از چند مرکز فروش، توجه به کیفیت کالاها، دریافت فاکتور از مراکز 
فروش، مطالعه مفاد قرار داد پیش از امضا، مدارک پرداختی را نگهدارید و از خرید کالاهای 

خوراکی و آشامیدنی خارجی اجتناب شود چرا که بیشتر این کالاها قاچاق هستند.
 

مدیرکل راه و شهرسازی ستان قم:

۶00 واحد مسکن مهر قم مشکل قضایی دارد
 مدیرکل راه و شهرسازی استان قم با اشاره به مشکلات قضایی برخی واحدهای مسکن 
مهر، گفت: حدود ۶۰۰ واحد دارای مشکلات قضایی است که به محض حل شدن این 
مشکل مراحل ساخت آن ها پیگیری خواهد شد.  حسن صبوری ، افزود: کل تعهد استان 
قم برای احداث مسکن مهر در کلان شهر قم ۴۳ هزار و ۵۰۴ واحد بود و تاکنون ۴۲ هزار 
و ۶۲۰ واحد آن تکمیل و افتتاح شده است. وی اضافه کرد: از تعداد تعهد کل استان، 
۸۸۴ واحد باقی مانده که ۶۰۰ واحد آن باوجود تکمیل شدن، به دلیل مشکل قضایی 
جزو آمار طرح های تکمیل شده قرار نمی گیرد. وی بابیان این که ۲۸۴ واحد نیز در مرحله 
ساخت و تکمیل می باشد، ادامه داد: از این تعداد واحد باقی مانده مسکن مهر، ۹۰ واحد 
مراحل پایانی عملیات عمرانی خود را پشت سر گذاشته است و فقط ۱۹۴ واحد ناتمام 
است که امیدواریم تا پایان سال به اتمام برسد. صبوری در خصوص پرونده های قضایی 
نیز گفت: تعاونی ایجادسازان میثاق با ۱۰۸ واحد، مهر ۹ با ۲۲۴ واحد، مهر ۴۷ با ۱۲۲ 
واحد و تعاونی طاها با ۱۹۰ واحد، تعاونی هایی هستند که پرونده های آن ها در مراجع 
قضایی در نوبت پیگیری است. وی بیان کرد: افتتاح ۱۹ هزار و ۸۲۵ واحد مسکن مهر 
قم در دولت های یازدهم و دوازدهم بوده است که این رقم معادل ۵۰ درصد واحدهای 
مسکن مهر استان است. وی ادامه داد: تاکنون ۱۷ هزار و ۹۳۸ سند برای واحدهای 
مسکن مهر، واحدهای خود مالک، بافت فرسوده، اجاره داری ۵ ساله و اجاره داری ۹۹ 
ساله قم صادرشده و ۲۳ هزار واحد نیز فاقد سند مالکیت می باشد. به گفته مدیرکل 
راه و شهرسازی قم، طرح هایی از جمله احداث ۱۷ مدرسه، هفت مسجد، یک پاسگاه 
نیروی انتظامی، مراکز تجاری، ورزشی و درمانی در شهرک پردیسان انجام شده است. وی 
خاطرنشان کرد: باوجود احداث ۴۳ هزار واحد مسکن مهر و ۴۵ هزار واحد خانه خالی، 
اما ۱۴۷ هزار خانوار اجاره نشین در شهر قم وجود دارد. وی در ادامه با اشاره به اینکه 
طبق سرشماری سال ۹۵ در استان ۴۵ هزار واحد خانه خالی وجود دارد، گفت: مطابق 
سرشماری انجام شده در سال ۹۵، ۵۰ درصد شهروندان مالک، ۳۹درصد مستاجر و ۱۰ 
درصد باقی مانده جزو سایرین هستند. صبوری اضافه کرد: استان قم در حوزه مالکیت، 

رتبه ۳۰ و در حوزه استیجاری، رتبه سوم در کشور را به خود اختصاص داده است.
  

در نیمه نخست امسال ؛
تلفن اورژانس اجتماعی قم 2۹13 بار به صدا درآمد

 معاون امور اجتماعی بهزیستی  استان قم گفت: در نیمه نخست امسال تلفن اورژانس 
اجتماعی این استان ۲ هزار و ۹۱۳ بار به صدا درآمد و کارشناسان این مرکز به کمک 
آسیب دیدگان ناشی از معضلات اجتماعی شتافتند.  مریم علیشیری   افزود: اورژانس 
اجتماعی با شماره تلفن ۱۲۳ در تمام نقاط استان قابل شماره گیری است و در راستای 
به صورت  اجتماعی  اورژانس  تیم  پنج  مردمی  دغدغه های  و  مشکلات  به  پاسخگویی 
خانوادگی  حاد  اختلافات  وی،  گفته  به  می کند.  فعالیت  استان  سطح  در  شبانه روزی 
و کودک آزاری دلیل بیشترین تماس با اورژانس اجتماعی قم در ۶ ماه نخست امسال 
بوده است. وی با اشاره به این که خدمات اورژانس اجتماعی به صورت رایگان ارائه می شود، 
خاطرنشان کرد: افرادی که مورد خشونت و یا آزار قرارگرفته باشند، از سوی مددکاران و 
کارشناسان اجتماعی مورد حمایت قرارمی گیرند و برای توانمندسازی فرد و خانواده وی، 
آموزش های لازم برای اشتغال زایی و مهارت افزایی ارائه می شود. علیشیری در ادامه افزود: 
برنامه اورژانس اجتماعی  قصد دارد تا »مداخلات روانی – اجتماعی« را قبل »از مداخلات 
قضایی و انتظامی« و حتی در کنار این نوع مداخلات جایگزین کند که این مساله در 
»پیشگیری از وقوع جرم« و »قضازدایی« نیز نقش مهمی ایفا می کند. وی افزود: »شناسایی 
آسیب های اجتماعی شایع و در حال شیوع« به صورت منطقه ای و محلی نیز از طریق 
این برنامه صورت خواهد پذیرفت تا زمینه ای برای توانمندسازی افراد در معرض آسیب و 
آسیب دیده اجتماعی و بازگشت آن ها به زندگی سالم باشد. وی، کنترل و کاهش بحران های 
اورژانسی  و  تخصصی  خدمات  دادن  قرار  دسترس  در  اجتماعی،  و  خانوادگی  فردی، 
سازمان بهزیستی به آحاد جامعه، ارتقاء توانمندی های افراد در معرض آسیب و آسیب دیده 
اجتماعی برای مقابله با مسائل اجتماعی در شرایط بحرانی از طریق ارائه خدمات تخصصی 
و به موقع و  ایجاد زمینه مشارکت مردم و سازمان های غیردولتی از جمله اهداف اورژانس 
اجتماعی است. معاون بهزیستی قم خاطرنشان کرد: زوجین متقاضی طلاق و افراد دارای 
اختلاف خانوادگی حاد، زنان و دختران در معرض آسیب اجتماعی یا آسیب دیده اجتماعی، 
افرادی که قصد خودکشی دارند یا اقدام به خودکشی کرده اند، کودکان خیابانی و کار، 
همسران آزاردیده، کودکان آزاردیده، مبتلایان به اختلال هویت جنسی، دختران و پسران 
فراری از منزل، سالمندان و معلولان آزاردیده و سایر افراد در کلیه سنین که در شرایط بحرانی 

ویژه قرار دارند، افراد مشمول دریافت خدمات از اورژانس اجتماعی بهزیستی هستند.

در فرمانداری قم؛
اعضای هیئت اجرایی انتخابات در قم معرفی شدند

 اعضای هیئت اجرایی انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی و میان  دوره ای 
پنجمین دوره مجلس خبرگان در حوزه انتخابیه قم انتخاب شدند. به گزارش فرمانداری 
قم، در اجرای ماده ۳۰ آیین نامه اجرایی قانون انتخابات مجلس خبرگان، جلسه انتخاب 
معتمدین اصلی و علی البدل عضو هیئت اجرایی در ساعت  عصر پنج شنبه در فرمانداری 
قم تشکیل شد. پس از حصول اکثریت قانونی )حداقل ۲۰ نفر(، برای انتخاب هشت نفر 
معتمدین اصلی و پنج نفر معتمدین علی البدل عضو هیئت اجرایی با رأی مخفی و اکثریت 
نسبی آرا اقدام شد که در نتیجه هشت نفر به شرح زیر انتخاب شدند: محمدحسین امین 
جعفری، مهدی وکیلی، سید مهدی مقیمی، محمدجواد وافی، حسین یزدان پناه، 
غلامرضا اخوان، محمد پیله وران و محمدکاظم پور امینی به  عنوان اعضای اصلی هیئت 
اجرایی انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی و اولین میان دوره ای پنجمین 
انتخاب شدند. همچنین عباس  قم  انتخابیه  در حوزه  رهبری  دوره مجلس خبرگان 
حمیدیان، عباس خرمی آرانی، هادی محمود نژاد، محمد قدرتی و محمد دخیلی به  
عنوان اعضای علی البدل  هیئت اجرایی انتخابات، انتخاب شدند. بر اساس قانون ماده 
۳۰ انتخابات فرماندار حوزه انتخابیه به عنوان رئیس هیئت مذکور و دادستان و مدیرکل 

ثبت احوال استان اعضای حقوقی این هیئت هستند.

مسؤول اداره تحقیق و پژوهش آموزش وپرورش قم:
112۷ معلم پژوهنده در مدارس قم تدریس می کنند
 مسؤول اداره تحقیق و پژوهش اداره کل آموزش وپرورش قم گفت: یک هزار و ۱۲۷ 
تدریس  استان  این  درمدارس  آموزشی  نوین  از روش های  استفاده  با  پژوهنده  معلم 
می کنند.  امیر ملاحسینی افزود: طرح های پژوهشی که توسط معلمان ارائه می شود، 
در کیفیت تدریس تاثیر بسزایی دارد و برترین ایده ها برای اجرایی شدن به مدارس ارسال 
می شود. وی اضافه کرد: ۹۳۶ دانش آموز پژوهشگر نیز در مدارس قم تحصیل می کنند 
که تعدادی از آن ها در جشنواره ها و مسابقات پژوهشی و فناوری مختلف حائز رتبه های 
برتر شده اند. وی بیان کرد: به مناسبت هفته پژوهش و فناوری همایشی با هدف تجلیل از 
معلمان پژوهنده برگزار خواهد شد و در این آیین از ۷۴ معلمی که در طرح های پژوهشی 

نوآوری داشته اند، تقدیر خواهد شد. 

حضرت فاطمه معصومه)س(  دخترپیشوای هفتم 
شیعیان و بانو نجمه خاتون)س( است که در اول ذیقعده 
۱۷۳هجری دیده به جهان گشود؛ طاهره ، حمیده ، 
رشیده، تقیه ، رضیه ، مرضیه ، سیده صدیقه ، سیده 
رضیه مرضیه ، سیده نساء العالمین، محدثّه و عابده از 
جمله صفات و القابی است که برای این بانو عنوان شده 

است. 
همچنین طبق روایات، لقب »معصومه« را حضرت 
رضا)ع( امام هشتم شیعیان که برادر این بانوی مطهره 
هستند برای ایشان انتخاب کردند و فرمودند: »مَنْ زارَ 
الْمَعْصُومَةَ بِقمْ کَمَنْ زارَنی، هر کس حضرت معصومه 
)س( را در قم زیارت کند همانند کسی که مرا زیارت 
کرده باشد.«ضمن این که درزبان علما و فقهای شیعه 
این بانو به لقب »کریمه اهل بیت« نیز شناخته می شود 
الله مرعشی  که برگرفته از رویای صادقه مرحوم آیت 

نجفی از مراجع تقلید بوده است. 
حضرت معصومه)س( در مکتب وحیانی و الهی پدر و 
برادر بزرگوارش مورد تعلیم و تربیت قرار گرفت و به مقام 

عصمت و شفاعت رسید. 
طبق شواهد تاریخی و روایی، همانا دو تن از بانوان 
فاطمه  حضرت  جمله  از  مکرم)ص(  رسول  خاندان 
الزهرا)س( و فاطمه معصومه)س( هم شفاعت گسترده 
 ای دارند که بسیار وسیع و جهان شمول است به گونه 
ای که در این باره از امام امام جعفر صادق)ع( بیان شده 
است با شفاعت او همه شیعیان ما وارد بهشت می  شوند. 
حضرت معصومه)س( به قدری دارای جایگاه علمی 
و عرفانی بود که عالمه و محدثه از القاب ایشان است، 
حدیث  غدیر،  حدیث  منزلت،  حدیث  راوی  بانو  این 
فاطمیات، روایت معراج پیامبر)ص(، روایت تولد امام 
حسین)ع( و روایت دوستی اهل بیت)ع( بوده است که 
علامه بزرگوار امینی در کتاب شریف الغدیر به بعضی از 

آن  ها استناد می  کند. 
شده  نقل  تاریخ  در  بانو  این  علمی  جایگاه  درباره 
است که روزی عده  ای از شیعیان وارد مدینه شدند و 
پرسش هایی  داشتند که می  خواستند از محضر امام 
کاظم)ع( بپرسند ولی امام در سفر بود از این پرسش ها 
را نوشته و به خانه این امام معصوم دادند زمانی که برای 
پاسخ پرسش های خود به منزل  امام)ع( رسیدند امام 
همچنان از سفر بازنگشته بود در همین زمان حضرت 
را نوشته و تحویل  معصومه)س( پاسخ آن پرسش ها 
آنان داد ،در مسیر، شیعیان امام را زیارت کردند و سوال 
و پاسخ ها را برای تایید به امام نشان دادند هنگامی که 
امام پاسخ ها را مشاهده کرد سه بار فرمودند: پدرش به 

قربانش باد. 
اجتماعی  و  اخلاقی  های  ویژگی  دارای  بانو  این 
منحصر به فردی بود بانوی که بهره مندی از فضایل 
اش نصیب مردم شهر مقدس قم شد در این باره آمده 
است: در سال ۲۰۱ هجری قمری، یك سال پس از سفر 
تبعیدگونه حضرت رضا)ع( به شهر مرو این بانو تصمیم 
گرفت به دیدار برادر رهسپار شود، بر اساس اتفاقاتی 
که در طول راه و شهر ساوه اتفاق افتاد این بانو تصمیم 

گرفت به شهر قم سفر کند. 
روز ٢٣ ربیع الاول سال ٢0١ هجری قمری این بانوی 
عالمه وارد شهر مقدس قم شدند، بزرگان شهر قم به 
به  »اشعری«  خاندان  بزرگ  خزرج«  بن  »موسی  ویژه 
استقبال این بانو رفته و زمام ناقه آن حضرت را به دست 
گرفتند تا این که در محلی که امروز »میدان میر« نامیده 
می شود شتر آن حضرت در جلوی منزل »موسی بن 
خزرج« زانو زد.  آن حضرت به مدت ١٧ روز در این شهر 
زندگی و به عبادت پرداخت، محل عبادت آن حضرت در 
مدرسه ستیه به نام »بیت النور« هم اکنون محل زیارت 
ارادتمندان کریمه اهل بیت عصمت و طهارت)ع( است. 
سرانجام در روز دهم ربیع الثانی سال ٢0١ هجری 
قمری این بانو به دیدار حق شتافت و پیکر پاکش در 
محلی به نام »باغ بابلان« به خاك سپرده شد و موسی بن 
خزرج سایبانی از بوریا بر فراز قبر شریف این بانو قرار داد 
و بعد از چند سال حضرت زینب فرزند امام جواد)ع( به 
سال ٢٥٦ هجری قمری اولین گنبد را بر فراز قبر شریف 

عمه بزرگوارش بنا کرد. 
امروز گنبد طلایی و ملکوتی حضرت معصومه)س( 
میعاد عاشقان و دلدادگان مکتب اهل بیت)ع( است 
که از اقصی نقاط جهان اسلامی می آیند تا دل های 
خویش را به مضجع شریف این بانوی آب و آیینه گره 

زنند. 
مزاری که طبق احادیث امامان معصوم پاداش زیارتش 
وعده بهشت است در این باره پیشوای ششم شیعیان 
امام صادق)ع( می فرمایند: »آگاه باشید که برای خدا 
حرمی است و آن مکه است؛ و برای پیامبر خدا حرمی 
است و آن مدینه است و برای امیرمؤمنان حرمی است و 
آن کوفه است. بدانید که حرم من و فرزندانم بعد از من، 
قم است. آگاه باشید که قم، کوفه کوچك ماست، بدانید 
بهشت هشت دروازه دارد که سه تای آن ها به سوی قم 
است. بانویی از فرزندان من به نام فاطمه، دختر موسی، 
در آن جا رحلت می کند که با شفاعت او، همه شیعیان 

ما وارد بهشت می شوند.« 
همچنین امام رضا)ع( نیز در این باره فرمودند: »کسی 
که فاطمه معصومه را زیارت کند، در حالی که معرفت 

به حق او داشته باشد، پاداش او بهشت است« و امام 
جواد)ع( درباره عمه گرامی اش فرمود:» کسی که قبر 

عمه ام را در قم 
فاطمه معصومه)س( مظهر اسمای حسنای 

خداست
حضرت  مقام   مورد  در  آملی  جوادی  الله  آیت 
معصومه)س( می گوید: وجود مبارک کریمه اهل بیت 
فاطمه معصومه)ع( در سلسله جلیله انبیا و اولیا قرار 
دارد؛ یعنی وقتی انبیا)ع( سلسله شان به پایان رسید 
و اولیای الهی )یعنی ائمّه معصومین( سلسله شان به 
پایان رسید و نوبت به شاگردان ممتاز ائمّه رسید و نوبت 
به اصحاب خاص ائمّه رسید، می بینید وجود مبارک 
فاطمه معصومه)س( به عنوان یکی از شاگردان نمونه 
ائمّه)ع( و یکی از اصحاب خاص ائمّه)ع( مطرح است و 
وارث همان معارف است. این کریمه اهل  بیت طهارت 
را، معرفت را، زهد و عبادت را علم و عقل را سایر ملکات 
نفسانی را در اثر شاگردی ائمه)ع( و صحابت ائمه)ع( به 

دست آورده است.
یکی از مقامات این بانوی بزرگوار مقام شفاعت است 
که در زیارتنامه ایشان هم آمده است. شیخ عباس قمی 
نقل می کند: در عالم رؤیا مرحوم میرزای قمی)از بزرگان 
علمای شیعه( را دیدم، از ایشان سؤال کردم: آیا حضرت 
فاطمه معصومه)س( اهل قم را شفاعت خواهند کرد؟ 
میرزا چون این سخن را شنید ناراحت شد و نگاه تندی 
به من کرد و فرمود: چه گفتی؟ من دوباره سؤالم را تکرار 
کردم، مجدداً با تندی به من فرمود: شیخ! تو چرا چنین 
سؤالی می کنی!؟ شفاعت اهل قم با من است، حضرت 
فاطمه معصومه)س( تمام شیعیان جهان را شفاعت 

خواهند کرد.
آیت الله جوادی آملی با اشاره به زیارتنامه حضرت 
زیارتنامه می  این  زائران در  معصومه اظهار می دارد: 
فی  بَینکُم  و  بَیننا  الله  عَرف  علیکِ  »السلام  گویند 
الجنة«؛ اولًا این کریمه را با سایر اهل بیت و ائمه)ع( 
یکجا تلقی می کنیم با حفظ درجات، بعد عرض می 
کنیم خدا این توفیق را به ما عطا کند که در بهشت شما 
را بشناسیم و به حضور شما مشرّف بشویم. و عرض می 
کنیم: »وأورَدنا حَوضَ نَبیکُم«؛ یعنی ما از خدا مسئلت 
می کنیم که به همراه قرآن و به همراه ولایت این قدر 
حرکت بکنیم تا کنار حوض کوثر به شما برسیم این مقام 
را وجود مبارک فاطمه معصومه )س( داراست. آن گاه 
عرض می کنیم خدایا به برکت این بی بی توفیقی عطا 
کن که این بی بی از ما شفاعت کند »یا فاطمة إشفَعی 
لی فی الجنة فإن لَکِ عِندَ الله شأناً من الشأن«، کسی 
حق شفاعت دارد که در کنار عدالت الهی از مظاهر 

اسمای حسنای خدا باشد.«
وی ادامه می دهد: اینکه همه بزرگان در پیشگاه این 
کریمه عرض می کنند »..إشفَعی لی فی الجنة فإن 
لَکِ عِندَ الله شأناً من الشأن«، معلوم می شود که وجود 
مبارک این کریمه از ولایت الهی برخوردار است و با قرآن 
همراه است و از قرآن جدا نمی شود، چنین مقامی را 
اگر کسی بشناسد و آن حضرت را با این معرفت زیارت 
کند استحقاق بهشت دارد. آنها که اهل بهشت اند به 
برکت شفاعت درجاتشان رفیع می شود، همه شیعیان و 
کسانی که دینشان مورد رضایت خداوند است نیازمند به 
شفاعت اند، یا در نجات از جهنّم یا در تخفیف از عذاب 
و ورود به بهشت یا ترفیع درجات بهشت، به هر تقدیر در 

همه این مراحل و درجات به شفاعت نیازمندند.
یکی از روایاتی که حول حضرت معصومه و عظمت 
شهر قم آمده است این است که شهر قم به عنوان آشیانه 
آل محمد خوانده شده است. امام کاظم می فرماید 
دٍ وَ مَأوی شیعَتِهِمْ« یعنی قم آشیانه  »قُم عُشُّ آلِ مُحَمَّ
آل محمد )ص( و پناهگاه شیعیان آنهاست و حضرت 
عَنْهُمْ شَرَّ   ُ در ادامه این روایت می فرماید »یَدَفَعُ اللّه 
الاعَادِی وَ کُلَّ سُوءٍ« یعنی خداوند شرّ دشمنان و هرگونه 

بدی را از آنان دفع می کند.
 حضرت معصومه)س( عالمه زمان خویش بود 
استاد برجسته حوزه علمیه قم،  نیزدر گفت و گویی با 
بیان این که حضرت معصومه)س( عالمه زمان خویش 
بانو نوشته شده است که  این  بود گفت: در زندگانی 
ایشان عالم به علوم مختلف، تفسیرقرآن و معارف فقهی 
بوده اند به گونه ای که سوال های فقهی را در نبود پدر با 

سن کم پاسخ می دادند. 
آیت الله  محسن غرویان افزود: ایشان با بهره مندی 

از مکتب الهی، از نظر علمی و آگاهی به مسائل دینی و 
معارف اسلامی اعم از احکام و اخلاق در حد بالایی قرار 
داشتند ومحل رجوع عامه مردمانی بودند که به دنبال 

پاسخ سوال های شرعی و فقهی می گشتند. 
وی با تاکید بر این که فاطمه معصومه)س( از جمله 
کنار  در  ایشان  گفت:  است  محمد)ص(  آل  راویان 
راوی گری  به  دینی،  و  فقهی  مباحث  به  پاسخگویی 
احادیث پرداخته است که این امر نیازمند جایگاه بالای 

علمی است که در وجود این بانوی محدثه بوده است. 
وی خاطرنشان کرد: این بانو در تمام ابعاد اخلاقی 
و اجتماعی دارای تفکر دینی و عرفانی بود که هر برگ 

زندگی ایشان درسی برای تمام مردمان است. 
 شناخت حضرت معصومه)س( برای نسل 

جوان اولویت باشد 
استاد حوزه و دانشگاه  با اشاره به این که نسل جوان 
باید با زندگانی و شخصیت حضرت معصومه)س( آشنا 
شوند گفت: شخصیت این بانو پیش از تولدش توسط 
امامان معصوم)ع( بیان شده بود که باید برای همه مردم 

به ویژه زنان و دختران جامعه بیان شود. 
در  معصومه)س(  حضرت  افزود:  ظهیری  معصومه 
سایه سار تبعیت از ولی زمان خویش و بهره گیری از 
مکتب اهل بیت)ع( به درجه بالای علمی و اخلاقی 

دست یافت. 
توسط  باید  ایشان  زندگانی  ابعاد  کرد:  تاکید  وی 
تا  بیان شود  برای مردم  نهادهای فرهنگی و مذهبی 
با درس از شخصیت این بانو، مسیر زندگی خویش را 

ترسیم کنند. 
وی با اشاره به ولایت پذیری حضرت معصومه)س( 
گفت: حرکت این بانوی برای دیدار برادر بزرگوارش امام 
رضا)ع( پیشوای هشتم شیعیان بر اساس نامه و دعوت 
بود در طول مسیر این بانوی عالمه به ترویج دین اسلام 
و خنثی کردن توطئه دشمنان پرداخت که سرانجام با 

اتفاقاتی در ساوه مسیر سفرش به شهر قم رقم خورد. 
وی ادامه داد: ایشان در شهر مقدس قم نیز به عبادت 
پرداخته و با ویژگی های رفتاری خویش مردم را به دین 
تمام  رو  این  از  کردند  دعوت  آن  های  آموزه  و  اسلام 
زندگانی ایشان الگویی کامل برای اقشار مختلف جامعه 
است تا با توجه به یك الگویی عملی، درست زندگی 

کنند.
حضرت معصومه)س( الگویی برای تمام نسل ها 

نیز  قم،  اسلامی  تبلیغات  قرآنی  امور  اداره  رییس 
ها  نسل  تمام  برای  الگویی  را  معصومه)س(  حضرت 
خدا  و  گرایی  اخلاق  مداری،  دین  گفت:  و  دانست 
محوری مهمترین بعد شخصیتی این بانوی باکرامت 

است. 
حجت الاسلام و المسلمین سید جواد عظیمی با بیان 
به جایگاهی  اینکه حضرت معصومه)ص( درعبادات 
رسیده که بر اساس روایات همردیف معصومان قرار می 
گیرند اظهار داشت: در زیارتنامه کریمه اهل بیت)ع( 
روایت شده است که زائر این بانوی باکرامت برابر با زائر 

ائمه )ع( است. 
عبادت  زمینه  در  معصومه)س(  حضرت  افزود:  وی 
و خودسازی به درجه ای از ایمان و تقوا رسیده بود که 
ائمه اطهار)ع( در وصف این بانوی باکرامت روایت های 

بسیاری نقل کرده اند. 
رئیس اداره امور قرآنی تبلیغات اسلامی قم، بعد علمی 
را از دیگر ابعاد شخصیتی حضرت معصومه)س( دانست 
و تاکید کرد: درآن زمان برخی از ارادتمندان امام موسی 
کاظم)ع( به مدینه آمدند و چون امام در شهر نبودند، 
نامه پرسش هایشان را به منزل ایشان دادند و حضرت 
معصومه)س( جواب نامه ها را داد، در راه بازگشت، امام 
هفتم شیعیان با این افراد مواجه و جواب دخترشان به 
این پرسش را دیدند و ایشان سه بار خطاب به حضرت 

معصومه)س( فرمودند پدرش فدایش باد. 
وی علم همراه با تزکیه نفس را از جمله ویژگی های 
برجسته حضرت معصومه)س( دانست و افزود: علم 
آموزی همراه با تهذیب یکی از مسائلی است که باید از 
ابعاد زندگی ائمه اطهار)ع( الگو بگیریم، چرا که علمی 

ارزشمند است که همراه با تهذیب نفس باشد. 
وی تاکید کرد: حوزه علمیه قم به برکت وجود حضرت 
معصومه)س( ساخته، پایه گذاری و قوام یافت و امروز 
این مجموعه به مرکز نشر معارف اهل بیت)ع( در جهان 

تبدیل شده است.

به مناسبت سالروز وفات حضرت فاطمه معصومه)س(؛

فاطمه معصومه)س( شفیعه محشر

خطیب جمعه قم گفت:باید بستر مناسب برای شکل گیری مجلسی انقلابی، حرفه ای 
و با انگیزه مباه با فساد و در تراز ملت ایران فراهم شود. 

آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های نماز جمعه  قم در مصلای قدس این شهر، 
ادامه داد: مجلس شورای اسلامی در مدت باقی مانده بر اساس سیاست های کلی 
انتخابات، در خصوص قانون جامع انتخابات به گونه ای عمل و قانون گذاری کند زمینه 

جلوگیری از ورود افراد با زمینه مالی، اخلاقی و سیاسی و نفوذ دشمن گرفته شود.
وی با تاکید بر اینکه شورای نگهبان نیز  از نفوذ افراد فاقد صلاحیت به مجلس جلوگیری 
کند گفت: از این شورا درخواست می شود بر اساس مُر قانون از ورود افراد با انگیزه های 
سوءاستفاده سیاسی و اقتصادی و افراد زمینه ساز نفوذ دشمن به مجلس شورای اسلامی 

گرفته شود.
خطیب جمعه قم، تاکید کرد: مردم از شورای نگهبان انتظار دارند آن دسته از نمایندگان 
که دردوره کنونی با رفتار و مواضع خود به نفع فتنه گران روسیاه و مستکبران موضع گیری 

کرده اند، با ابزارهای قانونی آنها را رد صلاحیت کنند.
وی با تاکید بر اینکه نباید اجازه ورود آنها به این جایگاه مقدس که افرادی مانند شهید 
مدرس به تکلیف الهی عمل کردند، داده شود گفت: کسانی که به جای غم ملت غم 

دشمنان را می خورند نباید به مجلس راه یابند.
خطیب جمعه قم، تاکید کرد: کسانی که به نفع دشمن و بر خلاف مصالح مردم، حاضر 

به امضای سندها و معاهده های ننگین هستد نباید به مجلس شورای اسلامی راه پیدا 
کنند.

آیت الله سعیدی، گفت: شورای نگهبان، ثابت کرده است که به موجب قانون و بر حسب 
تکلیف الهی با هیچ کس تعارف ندارند و ملت همواه از اقدام های سنجیده و قاطع و 
انقلابی شورای نگهبان در صیانت از نهادهای حاکمیتی پشتیبانی کرده و پشتیبانی 

خواهد کرد.
وی ادامه داد: مردم می دانند که شورای نگهبان به حداقل صلاحیت های اکتفا می کند 
ولی تشخیص شایسته ترین افراد از نظر علم، بصیرتی، سیاست، پیروی از گفتمان ولایت 
و روحیه خدمت به عهده مردم است و مردم باید برای رای دادن حجت شرعی داشته 

باشند.
خطیب جمعه قم، گفت: رای دهنده یا باید خود دارای تشخیص باشد یا با افراد معتمد 

مشورت و اعتماد کند چرا که انتخاب ما، سرنوشت کشور را رقم می زند.
وی رای مردم را حق الناس دانست و گفت: دستگاه های اجرایی انتخابات باید امانت 

دار حق الناس باشند.
خطیب جمعه قم، در ادامه با بیان اینکه باید هر اقدامی از مسیر خود انجام شود گفت: 
سیاستمداران و مدیران کشور نیز باید هر کار را از راه و روش خود انجام دهند تا هم به 
اقتضای تقوا عمل کرده باشند و هم مردم را به دردسر و مشکلات نیندازند تا دشمنان برای 

آشوب در کشور به طمع نیفتند.
وی همچنین با اشاره به سالروز رحلت حضرت معصومه)ص( گفت: این بانوی باکرامت 
در مدت کوتاه اقامت خود در قم گام های بلندی برداشتند و نشان دادند که می توان با 

عمر کم، کارهای بزرگ و اساسی انجام داد.
آیت الله سعیدی ادامه داد: کریمه اهل بیت)ع( با نشر معارف اهل بیت)ع( با طاغوت 

زمان مقابله کرد و در مقابل مستکبران آن دوران ایستادگی کرد.
وی با بیان اینکه سه امام معصوم، زائران حرم حضرت معصومه)س( را وعده بهشت داده 
اند که باید مردم قم بیش از همه قدردان این نعمت باشند گفت: عده ای می خواهند به 
عفاف، شخصیت و وجه دینی و ارزشی قم لطمه وارد کنند به همین دلیل باید مراقب بود.
خطیب جمعه قم، با تاکید بر اینکه همه مردم قم مدیون کریمه اهل بیت)ع( هستند، 
ادامه داد: قم یکی از شهرهایی بود که توطئه اخیر دشمنان در آن اثر نگذاشت و این ثابت 
کرد که این قمی ها هستند که بر فراز تاریخ می درخشند و به وظایف خود عمل می کنند.
وی در ادامه با اشاره به ۱۶ آذر روز دانشجو گفت: ۱۶ آذر روز فریاد علیه استکبار و آمریکا 

پیمان شکن و روز »فریاد مرگ بر آمریکا« است.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه  قم :
دستگاه های اجرایی انتخابات باید امانت دار حق الناس باشند
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سال گذشته بحث هایی در مجلس مبنی بر ارائه یارانه به افراد به جای خودرو مطرح 
شد که در نهایت مورد اقبال دولت قرار نگرفت. کارشناسان اقتصادی معتقدند، هرچند 
پرداخت یارانه به افراد عادلانه تر از خودروها است، اما دولت باید برابری بین نسلی را در 

توزیع این منابع در نظر بگیرد. 
سال گذشته خبرهایی از تهیه و تدوین طرحی در مجلس شورای اسلامی به گوش 
رسید که مطابق آن باید یارانه بنزین به تمام ایرانی های دارای کد ملی تعلق می گرفت. 
بررسی و مطالعه روی این طرح از سال ۱۳۹۶ در مرکز پژوهش های مجلس کلید خورد 
که به موجب آن، بنزین به هر فرد ایرانی به جای سهمیه به هر خودرو اختصاص می یابد. 
رئیس مرکز پژوهش های مجلس در این خصوص گفته بود: در این طرح، یارانه نقدی 
تغییر نخواهد کرد و مطابق قبل و سیاست های موجود اجرا خواهد شد، اما به هر ایرانی 
دارای کد ملی، به اندازه مشخصی اعتبار استفاده از بنزین به طور ماهانه تعلق می گیرد. 
این سهمیه ها به جای کارت سوخت در کارت ملی هوشمند افراد یا کارت بانکی که از آن 

به عنوان کارت سوخت برخط تعبیر می شود، بارگذاری خواهد شد.
وی در تشریح اعتبارات اختصاص یافته به کارت افراد گفته بود: اعتبار تخصیص یافته 
در کارت، فقط قابلیت پرداخت هزینه بنزین در پمپ بنزین ها، پرداخت قبض برق، آب، 

گاز طبیعی خانوارها و همچنین کرایه اتوبوس و مترو را در طول ماه داشته و در پایان 
ماه، در صورت باقی ماندن اعتبار در کارت، به صورت نقد از خودپردازها قابلیت برداشت 

خواهد داشت.
سال گذشته این طرح از سوی برخی نمایندگان مجلس به دولت پیشنهاد شد، اما در 
نهایت مورد موافقت دولت قرار نگرفت؛ موضوعی که عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
به آن اشاره می کند. علی اکبر کریمی در گفت وگو با ایرناپلاس اظهار کرد: سناریوی 
اصلاح قانون حامل های انرژی یک پیشنهاد به صورت غیررسمی بود که مورد تأیید 
دولت قرار نگرفت. وی با بیان اینکه روش هایی که منجر به افزایش قیمت شود، از باب 
رویکردهای عدالت مدارانه و همچنین همراهی مردم در اجرای آن باید مورد توجه قرار 
گیرد، گفت: حسن طرح مذکور این بود که می توانست همراهی مردم را با افزایش قیمت 
بنزین جلب کند، زیرا آنها انگیزه پیدا می کردند همسان با افزایش قیمت بنزین و یارانه 

افزایش  یافته اقشار ضعیف، همراهی بیشتری با طرح داشته باشند.
50 درصد جامعه فاقد خودرو

این نماینده مجلس با اشاره به اینکه بیش از ۵۰ درصد جمعیت فاقد خودرو هستند، 
گفت: بر همین اساس، نکته مورد توجه طرح یادشده این است که یارانه به جای خودرو 

به اشخاص داده شود.
عضو کمیسیون اقتصادی در پاسخ به این پرسش که آیا امکان مطرح شدن مجدد 
این طرح در مجلس وجود دارد، اظهار کرد: بعید است که این طرح دوباره در مجلس 
پیگیری شود، زیرا طرح دیگری اجرا شده و شرایط موجود بر اساس شاکله این طرح 

شکل گرفته است.
در اینجا لازم است به دو پرسش اساسی پاسخ داده شود؛ اینکه چرا دولت با این طرح 

موافقت نکرد؟ و دوم آیا یارانه نقدی به افراد به جای خودرو عادلانه تر است؟
شناسایی خودرو کم هزینه است

علی مزیکی، عضو هیئت علمی مؤسسه نیاوران که در حوزه توزیع درآمد و رفاه تخصص 
دارد، ابتدا بین دو حوزه تفاوت قائل شده و می گوید: یک بار می خواهیم ببینیم سیاست 
بهینه کدام است و زمان دیگری در تئوری، موضوع را مورد بررسی قرار می دهیم. در 
تئوری این را می دانیم که اگر واقعاً قرار است یارانه بدهیم )پیش از آن باید پرسید چرا باید 
یارانه داده شود و سپس اینکه چرا به همه یارانه داده شود؟( بهتر است به افراد داده شود. 
اما در جنبه عملیاتی که بیشتر مورد توجه دولت هاست، هزینه اجرا اهمیت بسیاری پیدا 

می کند.
مزیکی معتقد است که شناسایی خودرو راحت تر و کم هزینه تر است، از همین رو یارانه 
خودرویی در عمل برای دولت ها جذاب تر است؛ موضوعی که البته از سوی محمدتقی 

فیاضی، کارشناس اقتصادی آنچنان قابل قبول نیست.
از نظر فیاضی هیچ مشکلی در حوزه اجرایی برای یارانه دادن به افراد وجود ندارد، 
چراکه در قانون هدفمندی یارانه دقیقا به همین صورت انجام شد و همه افراد به صورت 

یکسان از مبلغ  ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومان بهره مند شدند.
عدالت در توزیع منابع بین نسلی

  فیاضی معتقد است: مهمترین مساله ای که در زمینه یارانه بنزین و به طور کل سوخت 
مغفول شده، این است که منابع نفتی ما طبیعی و تجدیدناپذیر است که در ادبیات 
اقتصادی از آن به عنوان منابع بین نسلی یاد می شود. از این زاویه هر نسلی سهم 
محدودی از این منابع می تواند داشته باشد. این سهم محدود میتواند به دو شکل بین 
مردم توزیع شود: یا رایگان به همه مردم داده  شود یا اینکه با بالاترین قیمت فروخته شود.  
در هر دو صورت آن چیزی که مغفول واقع می شود توزیع برابر بین نسلی این منابع است. 

ما منابع بین نسلی را در نظر نمی گیریم و بی محابا از آنها استفاده می کنیم.
نکته اساسی فیاضی این است که »اگر به این منابع محدود و مضر محیط زیست  
یارانه دهیم)یا به طور یکسان یا اینکه به فقیرها بیشتر داده شود( در هر دو حالت به راه 
اشتباهی پا گذاشته ایم. یعنی اگر به هر خودرو یارانه تعلق بگیرد، در این صورت مطمئنا 
افراد ثروتمند بیشتر از این یارانه نفع خواهند برد، اما در مقابل اگر اقشار ضعیف هم 
سهم بیشتری ببرند بازهم اشتباه است.« وی گفت: البته این موضوع را نباید با وظایف 
اجتماعی دولت در توزیع برابر درآمد در جامعه اشتباه گرفت. این وظیفه ذاتی دولت است 
اما باید از طریق اخذ مالیات منابع از سمت  پردرآمدها و توزیع بین کم درآمدها بازتوزیع 
کند. از نظر اجرایی هم دولت طی تمام این سالها فرصت کافی داشته است که بانک 

اطلاعاتی ایجاد کند تا این منابع به صورت عادلانه توزیع شود.

تخصیص یارانه به افراد چه مزیتی بر سهمیه دادن به خودروها دارد؟

رئیس اداره فرش دستباف وزارت صمت تاکید کردطرحی که همراهی مردم را به دنبال داشت

حذف 30 درصد صادرات فرش ایران
 رئیس اداره فرش دستباف وزارت صمت گفت: علیرغم تمام بی مهری های دولتی و 
خصوصی و همچنین جنگ اقتصادی همین که می بینیم فرش دستباف ایرانی همراه 
رئیس جمهور آمریکا بوده و از طرفی نخستین کالای تحریمی پس نفت است، نشان از 

اهمیت آن دارد. 
فرشته دست پاک ظهر روز پنجشنبه در همایش بررسی راهکارهای توسعه بازار فرش 
ایران و همزمان با افتتاح بیست و دومین نمایشگاه فرش دستباف اصفهان، اظهار کرد: 
دو میلیون نفر در حوزه فرش دستباف در حال فعالیت هستند، اما هنوز متوجه ارزش 
آن نشده ایم. این دیده نشدن ها به سبب آن است که با کمترین ارزش افزوده و سرمایه، 

بالاترین ارزش افزوده برای کشور داشته و زحمتی برای دولت نداشته ایم.
وی افزود: ۳۰ درصد صادرات ما به آمریکا و به تبع آن کشورهای عربی اکنون از 
سبدمان حذف شده و باید برای جبران آن تمام بخش ها دست به دست هم دهند تا 
واردات مواد اولیه و صادرات تسهیل یابد. به گزارش ایسنا، رئیس اداره فرش دستباف 
وزارت صمت با اشاره به طرح بیمه قالیبافان، ادامه داد: بیمه تأمین اجتماعی برای 
قالیبافان ۳ برابر سال های گذشته تصویب شد، اما متاسفانه به مرحله اجرا نرسید زیرا به 
سبب شرایط به وجود آمده در کشور دولت توان پرداخت نداشت. البته تمامی امکانات را 

از طریق بیمه عشایر و روستایی می توانند دریافت کنند.
دست پاک همچنین در خصوص تعرفه مواد اولیه وارداتی، توضیح داد:۹۰ درصد 
ابریشم وارداتی صرف فرش می شود که تا سال ۹۶ تعرفه واردات آن ۲۶درصد بوده اما 
پیگیریم تا تعرفه را به سال ۹۵ برگردانده و کاهش آن تا ۱۵ درصد تا سال ۹۹ را دنبال می 
کنیم. وی تصریح کرد: با پیگیری، شورای ملی فرش به ریاست وزیر صمت تشکیل شد 
و به دنبال آن کارگروه هایی در هر استان تأسیس شد، زیرا معتقدیم بسیاری از مسائل 
فرش در خود استان قابل حل است. رئیس اداره فرش دستباف وزارت صمت با اشاره به 
موانع موجود بر راه فرش دستباف ایرانی، گفت: یکی از بزرگترین مشکلات ما کارخانه 
های فرش ماشینی است که به فرش اصیل ایرانی لطمه می زنند. بسیاری از دست 
اندازهای ما نیز در راه گمرک ایجاد می شود. دست پاک با بیان ارتقا طرح پیمان سپاری 
و تعهد برگشت ارزی از ۷ ماه به یک سال، توضیح داد: با پیگیری های بسیاری که انجام 
شد مدت زمان تعهد برگشت ارزی یک سال تصویب شد و بیش از این امکان افزایش 
زمانی ندارد. وی با گلایه از فرآیند بازگشت فرش به کشور، افزود: واردات فرش های 
برگشتی برای مرمت به جای ایران به کشورهای همسایه می روند، در حالیکه می تواند در 

کشور خودمان کارآفرین باشد. البته باید علت عدم فروش آنها بررسی شود.
رئیس اداره فرش دستباف وزارت صمت یکی دیگر از مشکلات را تبلیغات دانست و 
گفت: با توجه به اینکه می دانیم اصفهان شهر خلاق است و در حوزه صنایع دستی و 

فرش همیشه حرفی برا گفتن دارد، اما در این راستا تاکنون چه کاری انجام داده ایم؟
دست پاک اضافه کرد: گپ بزرگ ما در حوزه فرش تشکل های نوین و استارتاپ 
هایی هستند که حمایت نشده است و با همکاری بسیج مستضعفین اقدام به تجارت 
الکترونیکی فرش دستباف کرده ایم. وی با تاکید بر صنعت بودن فرش، خاطرنشان 
کرد: فرش صنعت است، اما هنر صنعت. زیرا صنعتی مادر و مردمی است. هیچ چیزی 

جایگزین آن نخواهد شد و هرگز افول نمی کند.
رئیس اداره فرش دستباف وزارت صمت ادامه داد: در حوزه پژوهشی با همکاری 
معاونت پژوهشی طرح تاپ به عنوان طرح حمایتی برای پژوهش ها به جهت توسعه 
کارگاهی و انجام کار مشترک با پژوهشگران دانشگاه بهشتی برای تاثیر فرش دستباف در 

درمان اوتیسم انجام شده است.

معاون وزیر کشور:

تسهیلات کم بهره به طرح های عمرانی 
شهرداری ها پرداخت می شود

معاون عمرانی و توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشور از اختصاص تسهیلات 
کم بهره بانکی به شهرداری ها برای اجرای طرح های عمرانی خبر داد. 

رییسان  و  بخشداران  شهرداران ،  با  نشستی  در  پنج شنبه  روز  جمالی نژاد  مهدی 
شوراهای اسلامی شهرهای اردستان، زواره و مهاباد گفت: شهرداری ها می توانند با 
اجرای طرح های عمرانی و درآمدزا از فرصت موجود برای دریافت تسهیلات بانکی با 

کارمزد چهار درصد و دوره استراحت مناسب بهره مند شوند. 
وی افزود: هر یک از  شهرداران می توانند با معرفی یک طرح عمرانی درآمدزا و زودبازده 
قابل بهره برداری تا پایان این دوره از شوراها به وزارت کشور، از این تسهیلات تا سقف 
۵۰ میلیارد ریال استفاده کنند. معاون عمرانی و توسعه امور شهری و روستایی وزیر 
کشور بیان کرد: لوایح خوبی که درآمد پایدار برای شهرداری ها داشته و آنها را پشتیبانی 
و هدایت کند، پس از ۳۷ سال در مجلس شورای اسلامی در حال نهایی شدن و لایحه 

ارزش افزوده اصلاح شده است.
 وی اضافه کرد: روی افرایش حقوق و دستمزد پرسنل شهرداری ها نیز کار شده تا 
امنیت شغلی و شادابی کارکنان هم فراهم باشد و خدمات رسانی بهتری صورت گیرد و 
برای دهیاری ها نیز به نحوی عمل شود که ارتقای خدمات و امکانات را به همراه داشته 
باشد. جمالی نژاد تصریح کرد: آیین نامه استخدامی شهرداری ها در مورد تبدیل وضعیت 

پرسنل غیر رسمی نیز در حال پیگیری است. 
وی یادآور شد: با توجه به اینکه امسال از نظر تنگناهای اقتصادی در ۴۰ سال گذشته 
بی سابقه بوده اما تا کنون ۲۰ هزار میلیارد ریال از محل تبصره ۲ ماده ۳۹ به صورت 
ماهانه به شهرداری ها پرداخت شده که مشکلات زیادی را برطرف کرده و امیدواریم در 
سال ۱۳۹۹ هم ادامه داشته باشد. معاون عمرانی و توسعه امور شهری و روستایی وزیر 
کشور در ادامه نیز گفت: شهرداران اردستان، زواره و مهاباد هم برای برخورداری از این 
تسهیلات هر کدام یک طرح عمرانی درآمدزا را معرفی و همچنین طرح های نیمه تمام 
عمرانی را اعلام کنند تا در چند مرحله به آنها کمک شود. وی افزود: افزون بر ۱۳۸۰ 
شهرداری و بیش از ۲ هزار دهیاری در کشور داریم و نمی توانیم به همه ماشین آلات 
اختصاص دهیم اما می توان به تعدادی از آنها ماشین آلات سنگین و درآمدزا تحویل داد. 
جمالی نژاد بیان کرد: به طرح بازآفرینی اردستان و زواره و همچنین در بحث بازیافت 
اگر سازمان تاسیس شود، کمک خواهد شد و برای آسفالت شهرها معادل قیر پول به 
شهرداری ها می دهیم. وی اضافه کرد: ارتقای درجه شهرداری اردستان هم حمایت 
مانند  تسهیلات  پرداخت  در  کند،  معرفی  طرحی  هم  روستایی  اگر  و  شد  خواهد 

شهرداری ها عمل می شود.

کوتاهی برخی صادرکنندگان در بازگرداندن ارز صادراتی به 
عنوان یک از مهم ترین عوامل رشد نرخ ارز در روزهای اخیر به 
شمار می رود که یک کارشناس اقتصادی در این باره می گوید: 
صادرکنندگان متخلف باید تنبیه شوند، زیرا اگر قرار باشد ارز 
حاصل از صادرات را به کشور بازنگردانند، صادرات آنها سودی 

برای کشور ندارد.
به تازگی موج جدید رشد قیمت دلار و سایر ارزهای عمده در 
بازار آغاز شده است به طوری که قیمت دلار از حدود ۱۱ هزار و 
۲۰۰ تومان در اواسط آبان ماه، تاکنون بیش از یک هزار و ۵۰۰ 
تومان رشد کرده و به سوی کانال ۱۳ هزار تومان نشانه رفته است.
درباره چرایی رشد قیمت اخیر ارز دلایل مختلفی بیان می شود 
که از جمله آنها تخلف برخی صادرکنندگان در بازگرداندن ارز 

صادراتی است.
در واقع این دسته از صادرکنندگان متخلف، امیدوار به گران 
شدن نرخ دلار در روزهای آینده هستند. آنها انتظار دارند که 
بهای دلار و سایر ارزها در آینده نزدیک بیشتر شود تا آنها بتوانند 

ارز خود را با نرخ بالاتری بفروشند.
رییس کل بانک مرکزی نیز چندی پیش در این  باره گفت: 
»آنچه که این روزها در بازار ارز می بینیم عمدتاً ناشی از نحوه 
عملکرد برخی از صادرکنندگانی است که به سبب جو روانی 
ناشی از افزایش نرخ بنزین  و حوادث بعد از آن و شروع تسویه 
میلادی، تلاش  پایان سال  در  با خارجیان  تجار  حساب های 
بالاتر  نرخ هایی  با  را  ارزهای صادراتی خود  تعلل،  با  می کنند 

عرضه کنند.«
»عبدالناصر همتی« همچنین تصریح کرده است: بارها تاکید 
کرده ام که بانک مرکزی به تدوام ثبات نسبی بازار ارز  اهمیت 
ویژه ای قائل است و رمز تداوم ثبات در این بازار و به تبع آن در 
سایر بازارها، توجه به بنیان های بازار در کنار حضور پرقدرت بازار 
ساز برای جلوگیری از سفته بازی و نوسان گیری در این بازار است 
و این بار نیز با اقداماتی که در جریان اقدام دارد همانند گذشته 

بازار را مدیریت خواهد کرد.
تاثیرکوتاه مدت هیجانات در افزایش نرخ ارز

»آلبرت بغزیان« کارشناس اقتصادی در گفت و گویی گفت: 
تنها نهادی که می تواند مدیریت بازار ارز را انجام داده و قیمت ها 

را کنترل کند بانک مرکزی است.
این کارشناس بازار ارز با کم اهمیت دانستن نقش سوداگران، 
خاطرنشان کرد: نمی توان تصور کرد که سوداگران بازار ارز باز 
باعث افزایش بیش از حد نرخ ارز در روزهای اخیر شده باشند، 

زیرا میزان تاثیرگذاری آنها محدود است.
بغزیان ادامه داد: شاید هیجانات برای مدتی کوتاه بتوانند 

قیمت  ارز را افزایش دهند اما ماندگار نخواهد بود.
وی با اشاره به اقدامات انجام شده در ماه های اخیر توسط 
در  ارز  مدیریت  برای  زیادی  تلاش های  گفت:  مرکزی،  بانک 
ماه های اخیر انجام شد که توانست قیمت ها را متعادل نگه دارد.
تحریم های  تشدید  داد: حتی  ادامه  ارز  بازار  کارشناس  این 
آمریکا و وقوع تحولات مهمی مانند خروج آمریکا از برجام و انفجار 

نفتکش ها در دریای عمان نتوانست قیمت ارز را بی ثبات کند.
بغزیان با اشاره به نوسان حدود یک هزار و ۵۰۰ تومانی نرخ ارز 

در روزهای اخیر اظهار داشت: نکته جالب توجه این است که 
در روزهای اخیر اتفاق خاصی در عرصه بین المللی رخ نداده و 
شرایط تحریم علیه ایران نیز تشدید نشده است که بتوان بی ثباتی 

بازار را به آن نسبت داد.
وی درباره تاثیر افزایش نرخ بنزین بر بی ثباتی بازار ارز گفت: 
افزایش قیمت بنزین نمی تواند تا این حد بر بازار ارز تاثیرگزار بوده 

و باعث بی ثباتی بازار شود.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به اثرات روانی افزایش بهای 
بنزین هشدار داد: رشد قیمت بنزین در کنار افزایش قیمت ارز 

می تواند قیمت همه کالاها را افزایش دهد.
افزایش تقاضا در بازار و کاهش عرضه

این کارشناس بازار ارز با اشاره به افزایش تقاضا برای خرید ارز 
و خودداری برخی صادرکنندگان از عرضه ارز صادراتی، گفت: 
متقاضیان ارز و صادرکنندگان انتظار افزایش قیمت ها را دارند که 

این موضوع می تواند زمینه رشد قیمت ها را فراهم کند.
بغزیان افزود: این تصور که »امکان دارد قیمت ارز بالاتر برود« 
باعث شده متقاضیان ارز و واردکنندگان زودتر به سراغ خرید 
ارز بروند تا با افزایش قیمت مواجه نشوند که این موضوع، رشد 

تقاضا را به دنبال داشته است.
ارز و همچنین  نیز دارندگان  از سوی دیگر  وی اضافه کرد: 
صادرکنندگان با احتمال افزایش قیمت، تمایل دارند که ارز خود 
را با هدف کسب سود بیشتر، دیرتر در بازار عرضه کنند که این 

موضوع نیز میزان عرضه را کاهش داده است.
لزوم مداخله جدی تر بانک مرکزی در بازار

این کارشناس بازار ارز با تاکید بر لزوم مداخله بانک مرکزی 
برای مدیریت بازار ارز، گفت: بانک های مرکزی در همه کشورها 
با هدف ایجاد ثبات و رشد اشتغال تلاش می کنند که قیمت ارز را 

متعادل و باثبات نگاه دارند.
بغزیان با انتقاد از افزایش نرخ ارز به بهانه حمایت از صادرات 
گفت: اگرچه امکان دارد افزایش نرخ ارز برای مدتی به سود 
صادرات و صادرکنندگان باشد، اما از سوی دیگر سایر هزینه ها 
را در کشور از جمله هزینه تولید و واردات کالاهای اساسی و 

تجهیزات را بالا برده و سبب تورم می شود.
وی ادامه داد: رشد قیمت ارز در دو سال اخیر موجب لطمه به 
اقتصاد و اخلال در روند رشد اقتصادی شده و ثبات قیمت ها را 

به هم زده است.
این کارشناس بازار ارز با بیان اینکه قیمت مطلوب ارز برای 
اقتصاد کشور کمتر از ۵ هزار تومان است، گفت: زمانی که نرخ 
ارز کمتر از ۵ هزار تومان بود شاخص های اقتصادی در بهترین 

وضعیت خود قرار داشته و خبری از احتکار کالاها نبود.
بغزیان درباره راهکار مطلوب برای مقابله با افزایش نرخ ارز گفت 
باید عرضه ارز زیاد شود به طوری که کسی به فکر جمع آوری و 

احتکار ارز نباشد، زیرا برایش صرفه نخواهد داشت.
وی تاکید کرد: باید صادرکنندگان مجبور شوند که ارز خود را به 
کشور بازگردانند و در غیر این صورت نباید صادراتی انجام دهند.
بغزیان ادامه داد: صادرکنندگان متخلف باید تنبیه شوند، زیرا 
اگر قرار باشد ارز حاصل از صادرات را به کشور بازنگردد، صادرات 

آنها سودی برای کشور ندارد.

آلبرت بغزیان« کارشناس اقتصادی مطرح کرد

شرط بازگشت ثبات به بازار ارز چیست؟

نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک با بیان "سرمایه گذاری در خرید و فروش مسکن دیگر سودده نیست" گفت:تا پاییز سال آینده 
رکود غیرتورمی بر بازار مسکن حاکم خواهد بود.

حسام عقبایی اظهار کرد:  بازار مسکن از قیمت بنزین متاثر نخواهد بود، حامل های انرژی در این بخش بی اثر است چون مسکن 
بیش از میزان معقول افزایش یافته است.

وی با تاکید بر این که تا پایان تابستان ۹۹ رکود غیرتورمی بر بازار مسکن حاکم خواهد بود، افزود: به هموطنانی که علاقه مند به خرید 
مسکن به عنوان یک کالای مصرفی هستند توصیه می کنم خرید خود را در بازار مسکن انجام دهند.

وی در عین حال  تصریح کرد:  البته به افرادی که به دنبال سرمایه گذاری در بازار مسکن هستند و توقع دارند مثلا  در آذر ۹۸ خرید 
خود را از بازار مسکن انجام دهند و بهمن ۹۸ یا سال ۹۹ با سود بفروشند تاکید می کنم که این برنامه و هدف آنها امکان پذیر نیست و 

عایدی در بازار مسکن نصیب آنها نخواهد شد.
نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک پیش تر نیز با بیان این که قبل از گرانی بنزین، قیمت مسکن به شدت افزایش یافت گفته بود:  

افزایش قیمت بنزین تاثیری بر بازار مسکن ندارد.
عقبایی  با یادآوری این که بازار مسکن در یک رکود غیر تورمی به سر می برد، اظهار کرد:  حجم معاملات مسکن امسال در مقایسه با 

سال های گذشته کاهش چشمگیری داشته و به تبع این اتفاق نیز قیمت ها در این بخش نزولی بوده است.
وی با بیان این که  از ابتدای سال تاکنون قیمت مسکن ۳۰  تا ۴۰ درصد نقاط مختلف کشور کاهش یافته است، افزود: تا پیش از 
افزایش قیمت بنزین و سهمیه بندی آن ، همواره قیمت مسکن نزولی بوده و  حجم معاملات در هر ماه نسبت به ماه پیش از آن کاهش 
می یافت. وی ادامه داد:  با توجه  به رکود حاکم بر بازار مسکن و اقدام دولت در گران کردن بنزین این سئوال پیش می آید که تاثیر 

افزایش قیمت بنزین چه تاثیری روی قیمت مسکن خواهد داشت.
نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک در پاسخ به این پرسش گفت: فارغ از هر گونه نگاه سیاسی،  قیمت مسکن سال گذشته و امسال 
به صورت نامتعارف، غیر منطقی و ناموزون بود و بر اساس آمار مرکز آمار ایران بیش از ۱۲۰ درصد افزایش یافت.باید به این نکته 
تاکید شود که علی رغم افزایش قیمت بنزین، قیمت مسکن فعلا افزایش نمی یابد و در واقع این ظرفیت در بازار مسکن وجود ندارد.

وی با بیان این که قیمت مسکن  قبل از افزایش قیمت بنزین به حدی بالا رفته که قدرت خرید مردم را به شدت کاهش داده و آنها 
توان ورود به بازار مسکن را ندارند، یادآور شد: کاهش حدود ۷۰ درصدی حجم معاملات در بازار مسکن طی امسال در مقایسه با سال 
گذشته نشاندهنده کاهش شدید قدرت خرید مردم است.  با توجه به این موارد، بازار مسکن همچنان روند رکود غیرتورمی خود را 

ادامه خواهد داد.

نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک پاسخ داد:
خانه بخریم یا نخریم؟ 

تعمیرات اساسی مجتمع بنزین سازی شرکت پالایش نفت اصفهان که بهمن ماه سال ۱۳۹۴ به صورت رسمی راه اندازی شده بود، 
برای نخستین بار انجام گرفت و خوشبختانه به نحو مطلوب در کمتر از زمان  پیش بینی شده  پایان یافت.

مدیر نگهداری  وتعمیرات شرکت پالایش نفت اصفهان با اعلام این خبر گفت: از آنجایی که این مجتمع برای نخستین بار مورد 
تعمیرات اساسی قرار می گرفت و ممکن بود به دلایلی همچون شرایط استقرار، ارتفاع و فشردگی تجهیزات،  کار را با چالشهایی روبرو 

کند زمان انجام تعمیرات به سختی قابل برآورد بود.
علیرضا قزوینی زاده با بیان اینکه  برودت هوا در مدت انجام تعمیرات، گاهی به ۷ درجه منهای صفر می رسید، افزود: از دلایل دیگر 
افزایش زمان پیش بینی، می توان به عدم امکان تامین تجهیزات و اجناس مورد  نظر تعمیرات اساسی، نیاز به استفاده از ابزار آلات و و 
سایل تعمیراتی و تامین آن از پالایشگاه های دیگر  اشاره کرد. ضمن اینکه با توجه به نصب برخی تجهیزات در ارتفاع، احتمال ریسك 
و  اتلاف زمان بیشتری  برای تعمیرات انتظار می رفت.  با این وجود علیرغم پیش بینی ها، واحد NHT  که تعمیرات اساسی آن ۲۲ 
روز تخمین زده شده بود با  ۹ روز، واحدCCR که ۲۴ روز پیش بینی شده بود با ۴/۵ روز و واحد آیزومریزاسیون که ۲۲ روز پیش بینی 

شده بود با ۱/۵ روز  صرفه جویی در زمان، در مدار سرویس قرار گرفتند.
 وی  مهمترین کارهای ویژه ای  را  که در تعمیرات اساسی مجتمع بنزین سازی انجام شد، برشمرد:  کالیبراسیون اندازه گیر سطح 

رآکتورهای واحد احیای مدام و تعویض Gamma  Ray Source، نصب ولو برای پیشگیری از بروز حوادث احتمالی روی 
 )modification( ۷۲۱۰۲ ، با توجه به عدم تامین باندلهای سفارش گذاری شده در سال ۱۳۹۶، اصلاح و بهبود-E کولرهای هوایی
سطوح آب بندی مبدل ۷۳۱۲A/B-E ، اصلاح و بهبود )modification( سطوح آب بندی مبدل ۷۳۱۹A/B-E وتعویض کامل 

تیوب باندل E-۷۲۲۰۴ و.....
قزوینی زاده در بخش دیگری از سخنان خود گفت: بدون شك آنچه موجب شد که واحدهای مجتمع بنزین سازی در کمترین زمان 
ممکن و با بهترین کیفیت انجام شود تا  یکی از مهمترین واحدهای تولید سوخت شرکت راه اندازی مجدد گردد، تعهد و  تلاش همه 

جانبه  همکاران این شرکت بود که به حق قابل تقدیر است.
گفتنی است با بهره برداری از مجتمع بنزین سازی از ۴ سال گذشته، شرکت پالایش نفت اصفهان روزانه حدود ۱۲ میلیون لیتر 

بنزین یورو۴ تولید می کند و برای توزیع در جایگاههای سوخت کشور، به شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی تحویل می دهد.
   مدیر نگهداری و تعمیرات شرکت پالایش نفت اصفهان ادامه داد: در همین زمان برج خنك کننده A  و مشعل شماره ۳ این شرکت 
را نیز مورد تعمیرات اساسی قرار دادیم.  در تعمیرات برج خنك کننده A ،  لایروبی حوضچه، تنظیم و هم محوری تلمبه اصلی انتقال 

آب برجهای خنك کننده۲۲۰۶p A، تعویض قسمتی از مسیر برگشتی برج کننده A   و.... انجام شد.

مدیر نگهداری  وتعمیرات شرکت پالایش نفت اصفهان  خبرداد
پایان تعمیرات اساسی مجتمع بنزین سازی شرکت پالایش نفت اصفهان 

آگهی مزایده اموال غیر منقول_نوبت اول
به موجب پرونده کلاسه ۹۷۰۴۳۰ این اجرا و دادنامه و اجراییه صادره از 

شعبه ۲  دادگستری فردیس له شمسی خواجه بچه و علیه حامد بدخشان،وثیقه گذار 
شهناز بادپا رودسری که محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ 

_/۵۸۲/۷۶۵/۵۴۶ریال بابت اصل خواسته و مبلغ_/۷/۰۰۰/۰۰۰ریال هزینه 
کارشناسی در حق محکوم له و مبلغ_۲۹/۱۳۸/۲۷۷ ریال نیم عشر دولتی با توجه به 
اینکه اجرائیه صادره به محکوم علیه ابلاغ شده و در مهلت مقرر نسبت به اجرای حکم 
اقدام ننموده است بنا به درخواست محکوم له و به منظور استیفای محکوم و به هزینه 
اجرائی اموال غیر منقول متلق به ۷/۹ سهم از صد سهم پلاک ثبتی ۱۶۳/۸۱۱۷۵ 
از سوی این اجرا توقیف و توسط کارشناس رسمی دادگستری به شرح زیر توصیف 
و ارزیابی شده و مقرر است در مورخ ۹۸/۱۰/۰۴از ساعت ۸ الی ۹ در محل اجرای 

احکام مدنی دادگاه حقوقی فردیس از طریق مزایده به فروش می رسد،مزایده از 
مبلغ_/۴۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال نظریه کارشناسی شروع می شود و به هر شخص 
حقیقی و حقوقی که بالاترین قیمت را پیشنهاد نماید فروخته خواهد شد ده درصد 
وجه مزایده فی المجلس بصورت وجه نقد یا چک بانکی تضمینی از خریدار اخذ و 
الباقی ظرف مدت یک ماه از وی وصول خواهد شد و پس از انجام مراحل قانونی 
صدور حکم تملیک مورد مزایده بنام خریدار منتقل خواهد شد در صورتیکه در مهلت 
مقرر خریدار وجه مزایده را پرداخت ننماید سپرده وی پس از کسر هزینه مزایده به 
نفع دولت ضبط و مزایده تجدید میگردد کلیه هزینه های نقل و انتقال به عهده 
محکوم علیه است و از محل فروش پرداخت خواهد شد طرفین میتوانند ظرف یک 
هفته از تاریخ مزایده نسبت به نحوه انجام مزایده اعتراض نماید که در این صورت تا 
رسیدگی به اعتراض از سوی دادگاه مورد مزایده  به نام خریدار منتقل نخواهد شد 
ضمناً طالبین به شرکت در مزایده می توانند ظرف ۵ روز قبل از مزایده با اطلاع این 
اجرا از مال مورد مزایده بازدید نمایند چنانچه روز مزایده مصادف با ایام تعطیل باشد 
روز بعد در همان ساعت و مکان برگزار خواهد شد مال مورد مزایده و بهای آن طبق 
نظر کارشناس بدین شرح است:سند مالکیت ششدانگ عرصه و اعیان یکباب خانه 
بمساحت۶۳/۲۳ متر مربع پلاک ۸۱۱۷۵ فرعی از ۱۶۳ اصلی مفروزه از پلاک ۳۳۱ 
فرعی از اصلی مذکور مستنداً به رای قانون تعیین تکلیف اراضی و املاک فاقد سند 
رسمی بنام خانم شهناز بادپارودسری صادر و تسلیم گردیده است و در حال حاضر در 
عرصه پلاک مذکور دو باب مغازه تجاری احداث شده که یک باب آن بصورت مشاور 
املاک و مغازه دیگر فعلا خالی می باشد که در روز کارشناسی درب مغازه مشاور 
املاک بسته بوده و کسی حضور نداشت.نتیجه کارشناسی:با عنایت به موارد فوق 
الذکر،ارزیابی و تحقیقات میدانی با لحاظ نمودن جمیع جهات و موقعیت مکانی و 
نوع ساختمان و سند مالکیت تک برگی و بر آورد قیمت روز،قیمت کل ششدانگ ملک 

فوق الذکر 
بمبلغ_۵/۰۵۸/۴۰۰/۰۰۰ ریال معادل پانصد و پنج میلیون و هشتصد و چهل 
هزار تومان محاسبه میگردد.لازم به ذکر است این قیمت گذاری بدون در نظر گرفتن 

دیون دولتی و بازداشتی معتبر.
آدرس ملک مورد مزایده: کرج_فردیس_جاده ملارد_بعد از کانال شرقی_کوچه 

شهید وحید رنجبر پلاک ۵
 دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری فردیس
سید جلیلی
۱892/ز

 سرنوشت سهمیه بنزین خودروهای فرسوده هنوز مشخص نیست با این حال وزیر نفت 
می گوید به همه خودروهایی که کارت سوخت دارند سهمیه بنزین تعلق می گیرد؛ حتی 

خودروهای فرسوده. 
حدود ۲۰ روز از آغاز سهمیه بندی بنزین و اصلاح قیمت می گذرد، با این حال مالکان 
خودروهای فرسوده نمی دانند که آیا سرانجام سهمیه بنزین ۱۵۰۰ تومانی شامل حال آنها 
خواهد شد یا خیر. اغلب خودروهای فرسوده کارت سوخت ندارند و از همین رو سهمیه بنزین 
دریافت نمی کنند. اما تعدادی از خودروهای فرسوده در کشور هستند که زمانی که کارت 
سوخت به دلیل تک نرخی شدن قیمت بنزین دیگر استفاده نشد،  فرسوده نبودند و همچنان 
کارت سوخت دارند. برای این خودروها سهمیه آبان و آذر بنزین واریز شده اما مالکان این 

خودروها نمی دانند که آیا روند واریز سهمیه بنزین ادامه دار خواهد بود؟
با اجرای سهمیه بندی بنزین اما و اگرها بر سر سهمیه بنزین و خودروهای فرسوده بالا گرفت و 
یکبار صحبت از سوزاندن و غیرفعال کردن کارت سوخت این خودروها شد و بار دیگر از تشکیل 

کارگروهی خبر دادند که وضعیت سهمیه بنزین خودروهای فرسوده را مشخص خواهد کرد.

»بیژن زنگنه« وزیر نفت در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا با اشاره به اینکه خودروهای 
فرسوده کارت سوخت ندارد گفت که اگر از گذشته کارت سوخت این خودروها موجود و فعال 
است سهمیه بنزین می گیرند. وی تاکید کرده که  همه خودروهایی که کارت سوخت دارند، 
سهمیه بنزین دریافت می کند. نکته مهم این است که وزارت نفت نقشی در تعیین خودروها 

برای دریافت کارت سوخت ندارد و تنها مجری تخصیص سهمیه به شمار می رود.  
در این مورد،  »حمید قاسمی ده چشمه« قائم مقام مدیرعامل شرکت پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی ایران به خبرنگار اقتصادی ایرنا گفته که هنوز کارگروه تعیین شده نظر خود را 

برای خودروهای فرسوده ای که کارت سوخت ندارند،  اعلام نکرده است.
وی گفته که پلیس خودروهای فرسوده را بر اساس معاینه فنی به وزارت کشور اعلام می کند 

و وزارت نفت،  بر اساس لیست اعلام شده از سوی وزارت کشور، سهمیه ها را واریز می کند.
قائم مقام مدیرعامل شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران تاکید کرده که نظام 
سهمیه بندی دست پلیس است و اگر کارت سوخت خودرو از نگاه پلیس معتبر باشد،  شرکت 

ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران،  سهمیه ها را اختصاص می دهد.

به نظر می رسد تا اطلاع ثانوی،  تمام خودروهایی که کارت سوخت دارند،  سهمیه بنزین 
دریافت می کنند،  حتی اگر این خودروها فرسوده به شمار آیند. حال باید منتظر بود تا نظر 

کارگروه تعیین شده برای سایر خودروهای فرسوده اعلام شود.

سرنوشت سهمیه بنزین خودروهای فرسوده چه می شود؟
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چه بلایی بر سر شگفتی ساز گروه مرگ آمد؟

ویلموتس؛ نتیجه انتخاب بدون مطالعه

سپهر ستاری
شواهد و قرائن از جدایی زودهنگام مارک ویلموتس و تیم ملی ایران خبر می دهد و باید 
کار مرد بلژیکی را با تیم ملی تمام شده بدانیم. ویلموتس که قرار بود میراث دار کی روش 
باشد و تیم ملی با او فوتبال هجومی را تجربه کند، خیلی زود با  ایران به بن بست رسید و 
واضح است که هم خود ویلموتس و هم فدراسیون فوتبال علاقه ای به ادامه همکار ندارند 
و به دنبال توافق برای جدایی هستند و فدراسیون هم قول داده با کمترین هزینه این کار را 

انجام دهد ولی به وعده های این فدراسیون خیلی نمی توان دل بست.
در روزهای ابتدایی حضور ویلموتس از او به عنوان یک مربی اهل سازش و آرام یاد می 
شد که به خاطر مطالباتش جنجال به پا نمی کند و شرایط فدارسیون را درک کرده ولی او 
در عمل خلاف این موضوع را نشان داد و حتی دیدار حساس با عراق را فدای مطالبات 
مالی اش کرد. البته دستمزد هر شخصی حق اوست و باید پرداخت شود ولی مربیان حرفه 
ای هرگز شرایط فنی تیم های تحت هدایتشان را فدای پول نمی کنند؛ کاری که مارک 
ویلموتس بلژیکی انجام داد و دودش هم به چشم تیم ملی کشورمان رفت. کسی نمی داند 
پیش از بازی با عراق بین تاج و ویلموتس چه گذشته ولی به نظر می رسد او حتی نمی 
خواسته مقابل همسایه غربی هم روی نیمکت تیم ملی بنشیند که میزان تعهد کاری او را 
نشان می دهد و ثابت می کند این مرد بلژیکی چقدر برای فوتبال ما انتخاب غلطی بوده 
است. اشتباه دیگر فدراسیون در ماجرای ویلموتس پنهان کردن او از رسانه ها و مردم بود که 
باعث شد او نتواند به خوبی با جو موجود در کشور ارتباط برقرار کند و میزان توقعات مردم 
را بداند. او حتی با بازیکنان هم ارتباط خاصی برقرار نکرد و نتوانست از توانایی ها و قابلیت 

های مجود در ایران به خوبی استفاده کند.
حالا با جدایی ویلموتس ما مانده ایم و تیم ملی که پس از جدایی کی روش نزدیک یک 
سال زمان از دست داده و در آستانه حذف از دور پیش مقدماتی جام جهانی است. تیمی 
که دوره قبلی جام جهانی در آستانه صعود از گروه مرگ بود، ممکن است در دوره بعدی 
حاضر نباشد که این هم یک فاجعه در کنار دیگر فاجعه های فدراسیون در سال های اخیر 
است. علاوه بر بحث نتیجه و زمان، فدراسیون هزینه زیادی هم برای این انتخاب غلط و 
بدون مطالعه انجام داد که در شرایط اقتصادی فعلی ضربه جبران ناپذیری برای فوتبال 
ماست و تاج و همکارانش باید درباره اتفاقات ماه های اخیر و انتخاب ویلموتس پاسخ گو 
باشند. انتخابی که کاملا بدون مطالعه انجام شد و حضور ویلموتس در فوتبال ایران تنها 
به خاطر سابقه اش در تیم ملی بلژیک بود و او اصلا آمادگی کار کردن در ایران نداشت. 
ویلموتس برخلاف کی روش مربی نبود که بتواند با چالش ها مبارزه کند و با وجود شور و 
هیجان اولیه ای که داشت خیلی زود دلسرد شد و قید کار در ایران را زد. بدون تردید مقصر 
تمامی این اتفاقات فدراسیون فوتبال است که پس از جدایی کی روش از میان تمام گزینه 
هایی که داشت به سراغ ویلموتس رفت و قرارداد عجیبی هم با او بست که مبلغ آن خیلی 

بیشتر از تیم های قبلی ویلموتس بود.
با رفتن ویلموتس احتمالا برانکو دوباره پس از حدود سیزده سال به نیمکت تیم ملی برمی 
گردد و با او باید مسیر صعود به جام جهانی را ادامه دهیم. برانکو در هفته های اخیر پرخبر 
بوده ولی این روزها که بحث جدایی ویلموتس داغ است کمی از خبرها کنار رفته و احتمالا 
منتظر جدایی ویلموتس می ماند. فوتبال ایران نیز با عبور از ویلموتس باید خود را آماده 
چالش هایی کند که از فروردین ماه تا خرداد پیش رو دارد و در صورت موفقیت در عبور از 
آن ها خود را برای حضور در دور دوم این رقابت ها آماده کند. مسابقاتی که خیلی زودتر از 
حد انتظار خواهد رسید و شاید سال آینده در همین روزها تا حد زیادی تکلیف خود را بابت 

صعود یا عدم حضور در جام جهانی قطر ۲۰۲۲ بدانیم.

حمید استیلی: 
تیم امید تنها با همکاری باشگاه ها موفق خواهد بود

 سرمربی تیم فوتبال امید ایران گفت: این تیم برای موفقیت در رقابت های قهرمانی زیر 
۲۳ سال آسیا و انتخابی المپیک تنها با همکاری باشگاه ها موفق خواهد بود و به این تعامل 

برای انجام برنامه های آماده سازی نیاز داریم. 
»حمید استیلی« سرمربی تیم فوتبال المپیک ایران که به منظور بررسی شرایط کشور 
میزبان مسابقه های قهرمانی زیر ۲۳ سال آسیا راهی تایلند شده از امکانات تمرینی و 

اقامتی شهر سونگلا بازدید کرد.
وی در این خصوص اظهار داشت:خوشبختانه سفر بسیار خوب و ضروری با همکاری 
فدراسیون فوتبال به کشور تایلند انجام شد که ابتدا در بانکوک با مسوولین فدراسیون این 
کشور همچنین سفارت جمهوری اسلامی ایران دیدار و گفت و گو کردیم. پس از آن هم 
به شهر سونگلا محل برگزاری دیدارهای گروه سوم آمدیم. از زمین تمرینی، ورزشگاه و 
هتل محل اقامت تیم بازدید کردیم و هماهنگی لازم در خصوص سفر تیم امید به تایلند 
انجام شد. سرمربی تیم امید افزود: حضور »میرشاد ماجدی« که به زبان تایلندی تسلط 
دارد و همچنین این کشور را به خوبی می شناسد برای ما اهمیت بسیار زیادی داشت. 
خوشبختانه توانستیم به بهترین شکل ممکن در خصوص هتل، تامین غذای ایرانی 
مناسب و استفاده از آشپزخانه هتل، هماهنگی برنامه های تمرینی و سایر موضوعات با 
طرف تایلندی مذاکره کنیم و فکر می کنم از این نظر همه چیز با بهترین شکل انجام شده 
است. البته شرایط زمین های تمرینی در شهر سونگلا ایده آل نیست اما به هر صورت باید 
برای بازی کردن در همین وضعیت آماده باشیم. مساله مهم اهمیت و ضرورت انجام سفر 
بود که در مورد همه چیز به دقت برنامه ریزی کنیم و جزیی ترین موضوعات حتی فاصله 
زمین تا هتل، مسافت شهرها و طول سفر، شرایط آب و هوایی محل تمرینات بدنی، اتاق 

جلسات و بخش های دیگر را به دقت بررسی کنیم.
استیلی خاطر نشان کرد: همه از کادر فنی تیم امید گرفته تا فدراسیون فوتبال، بازیکنان و 
تمامی عوامل با همه وجود برای موفقیت تلاش می کنیم، اما یکی از اصلی ترین شاخصه ها 
برای موفقیت این تیم همکاری و تعامل باشگاه ها است.  از کلیه مربیان و همکاران همچنین 
دوستان خوب خودم که در مقاطع مختلف به ما کمک کردند تشکر می کنم و بازیکنانشان 
را در اختیار تیم گذاشتند، اما درخواست ما این است که در فرصت باقیمانده هم این 
همکاری ادامه داشته باشد. شرایط حساس باشگاه ها و فشردگی لیگ را درک می کنیم، 
اما اگر کمک باشگاه ها نباشد و نتوانیم در این مدت باقیمانده بازیکنان را در اختیار بگیریم 
امکان ارتقای توان بدنی نفرات همچنین هماهنگ سازی آنها وجود نخواهد داشت.  تیم 
امید بدون همکاری باشگاه ها موفق نخواهد شد و به این تعامل همه جانبه برای سربلندی 

تیم و انجام برنامه های آماده سازی با حضور کلیه نفرات نیاز داریم.

رضاعنایتی:

 استقلال شایسته قهرمانی است
 پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: استقلال با نمایشی که مقابل شهرخودرو به نمایش 

گذاشت نشان داد لیاقت قهرمانی در لیگ برتر باشگاه های ایران را دارد. 
»رضا عنایتی« اظهار داشت: استراماچونی با جدیت و با تمام مشکلاتی که داشت 
از استقلال تیمی ساخته است که این چنین فوتبال اصولی و با برنامه بازی می کند و با 

شایستگی به صدر جدول لیگ برتر رسید.
پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: استقلال موفق به شکست دادن تیمی شد که 
شکست دادنش کار هر تیمی نبود چرا که شهرخودرو با »یحیی گل محمدی« در ۲ فصل 

اخیر یکی از بهترین تیم های لیگ برتر بوده است.
وی تصریح کرد: کار استقلال تازه شروع شده است و آنها باید همین روند را ادامه داده 

و با نتایجی که در دیدارهای هفته های آینده کسب می کنند جایگاهشان را تثبیت کنند.
عنایتی تاکید کرد: استقلال در فاز تهاجمی به یک ثبات و قدرت رسیده و بازیکنانی که در 

کارهای هجومی نقش دارند وظایف خود را به خوبی انجام می دهند.
بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: استراماچونی مربی متفکری است و به طور حتم 

در نیم فصل با جذب چند بازیکن نقاط ضعف استقلال را برطرف خواهد کرد.

هفته سیزدهم لیگ برتر؛

صنعت نفت برابر پیکان به برتری رسید
تیم فوتبال صنعت نفت دیدار هفته سیزدهم خود در لیگ برتر را با برتری برابر پیکان به 

پایان برد.
به گزارش  مهر، در  ادامه رقابت های هفته سیزدهم لیگ برتر شامگاه امروز تیم فوتبال 

صنعت نفت میزبان پیکان بود که موفق شد این تیم را با نتیجه ۳ بر ۲ شکست دهد.
محمد اهل شاخه)۸(، عیسی آل کثیر)۳۰ پنالتی و ۶۹( برای صنعت نفت، حجت حق 

وردی)۱۵( و شهریار مغانلو)۹۴( برای پیکان گل زدند.
زردهای آبادانی با این پیروزی ۲۲ امتیازی شدند و با چند پله صعود به رده چهارم رسیدند. 

پیکان تهران هم ۱۲ امتیازی باقی ماند.

 تیم فوتبال استقلال در هفته سیزدهم رقابت های لیگ برتر برابر یکی از رقیبان اصلی اش 
برای قهرمانی به برتری رسید تا پس از سالها به صدر جدول رده بندی صعود کند.

دیدار تیم های فوتبال استقلال و شهرخودرو در هفته سیزدهم رقابت های لیگ برتر 
از ساعت ۱۵ روز پنجشنبه به قضاوت اشکان خورشیدی در ورزشگاه آزادی و در حضور 
نزدیک به ۵۰ هزار تماشاگر برگزار شد که این دیدار با برتری یک بر صفر آبی ها به پایان 

رسید. شیخ دیاباته)۶۱( برای شاگردان استراماچونی گل زد.
در نیمه اول با وجود اینکه هر دو تیم موقعیت های خوبی برای رسیدن به گل داشتند اما 
شانس های استقلال بیشتر بود که در دو نوبت مهدی قائدی و شیخ دیاباته می توانستند 

دروازه حریف را باز کنند اما در زدن ضربات آخر کم دقت بودند.
شاگردان استراماچونی که در هفته های اخیر نمایش خوب و قابل تقدیری داشته اند در 
نیمه دوم هم با میل هجومی بالا وارد زمین شدند و موقعیت هایی را برای باز کردن دروازه 
شاگردان گل محمدی فراهم کردند. با این حال شهرخودرو از دفاعی منسجم و کم اشتباه 

برخوردار بود و اجازه نداد آبی ها موقعیت خطرناک زیادی ایجاد کنند.
در دقیقه ۶۱ این دیدار اما مدافعان شهرخودرو در یکی از معدود اشتباهاتی که مرتکب 
شدند توپی که قائدی با ضربه سر درون محوطه جریمه برای شیخ دیاباته ارسال کرده بود 
را نتوانستند دفاع کنند تا توپ روی پای این مهاجم تنومند سوار شود و شلیک محکم وی 

دروازه رحمتی را باز کند.

در ادامه شهر خودرو کمی جلو کشید تا بتواند گل خورده را جبران کند اما با وجود 
حملاتی که انجام نداد نتوانست دروازه حسینی را به طور جدی تهدید کند. 

و  کرد  صعود  بندی  رده  جدول  صدر  به  و  شد  امتیازی  پیروزی ۲۵  این  با  استقلال 
شهرخودرو ۲۲ امتیازی باقی ماند. استقلال در شرایطی به صدر جدول صعود کرد که 
سپاهان برابر نساجی به تساوی رسید و با یک امتیاز کمتر از استقلال رد رده دوم قرار 

گرفت. شاگردان استراماچونی پس از ۱۳۱۰ روز صدرنشین لیگ برتر شدند
آندره استراماچونی:

استقلال بهتر از این می شود
 سرمربی تیم فوتبال استقلال تهران گفت: می دانستیم که بازی سختی برابر شهرخودرو 
داریم اما توانستیم این دیدار را با پیروزی پشت سر بگذاریم و یک اتفاق خوب را برای 

هواداران رقم بزنیم.
آندره اسراماچونی در نشست خبری پس از پیروزی یک بر صفر استقلال تهران مقابل 
شهرخودرو در جمع خبرنگاران حاضر در سالن کنفرانس ورزشگاه آزادی تهران گفت: بازی 
خیلی سختی داشتیم و این را می دانستیم. شهرخودرو از معدود تیم هایی بود که استقلال 

برابرش سخت به پیروزی رسید.
استراماچونی درباره عملکرد این تیم در دقایق پایانی برای حفظ نتیجه گفت: این 
موضوع اتفاقی است که روی آن کار می کنیم. من باید در تیم ذهنیت برد را بیشتر کنم 

اما بعضی اوقات در اواخر مسابقه، ترس های غیر قابل کنترل به بازیکن وارد می شود. من 
روی این موضوع کار می کنم. تیم هایی که به بردن عادت داشتند، در دقایق پایانی بهتر 

مدیریت می کنند. ما می توانیم این موضوع را با بالا بردن ذهنیت خود بهبود ببخشیم.
وی ادامه داد: تلاش می کنم به بازیکنانم یاد دهم باید همیشه حمله کنیم. دو مهاجم 
در زمین داریم. امروز نیز سه تعویض ما بازیکنان هجومی بودند تا بتوانم این ذهنیت را به 

بازیکنان ادامه بدهم که باید نمایش خود را ادامه دهیم.
سرمربی استقلال در واکنش به این موضوع که آیا فکر می کردید چنین پیشرفتی نسبت 
به هفته های ابتدایی داشته باشید گفت: از تمام بازیکنانم تشکر می کنم زیرا از روز اول من 
را کامل همراهی کردند. شروع بدی داشتیم که می توانست اعتماد به نفس تیم کاهش 
پیدا کند. تشکر خاص من در این مسابقه از بازیکنان است و اگر این را در نظر بگیریم که ما 
۷ امتیاز را در وقت های اضافه از دست دادیم، بعضی وقت ها مثل دیدار با ماشین سازی 
شایسته باخت و بعضی وقت ها بد شانس بودیم. اگر امتیازات وقت های اضافه را از دست 

نمی دادیم، الان شرایط بهتری داشتیم.
وی تاکید کرد: از شیخ دیاباته تشکر ویژه می کنم. خیلی از بازیکنان در این شرایط بازی 
نمی کردند اما او گفت می خواهم به هر قیمتی به میدان بروم. با درد بازی کرد. از دکتر 
ستوده و مهرشاد رهبر که دو پزشک تیم هستند که از آنها تشکر می کنم. شاید شما آنها را 

نبینید اما آنها خیلی سخت برای استقلال تلاش می کنند.
یحیی گل محمدی:

ناچار به دفاع کردن شدیم
 سرمربی تیم فوتبال شهرخودرو مشهد تیمش را شایسته شکست برابر استقلال ندانست 

و گفت: می توانستیم گل مساوی را بزنیم. 
یحیی گل محمدی در نشست خبری پس از شکست یک بر صفر شهرخودرو مقابل 
استقلال تهران در جمع خبرنگاران حاضر در سالن کنفرانس ورزشگاه آزادی گفت: پیش 
بینی بازی سخت را داشتیم. با توجه به جو سنگین در استادیوم بود نیمه اول را متعادل 

گذراندیم اما استقلال درنیمه دوم فشار آورد.
سرمربی شهرخودرو افزود: موقعیت آنچنانی به آنها ندادیم. روی اشتباهات خودمان به 
حریف فرصت گلزنی دادیم. بازیکنان تیمم در حد خودشان بازی خوبی را ارائه کردند. به 

استقلال و هوادارانش بابت این برد تبریک می گویم.
وی تاکید کرد: به نظرم می توانستیم گل بزنیم و بازی مساوی شود. به هر حال امیدوارم 

خودمان را برای دیدار با سپاهان جمع و جور کنیم تا به شرایط خوب برسیم.
گل محمدی در پاسخ به سوال خبرنگاری مبنی بر اینکه به نطر می رسید یونس شاکری 
انگیزه نداشت تصریح کرد: این موضوع را کاملا رد می کنم. اتفاقا تمام تیم انگیزه برد 
داشتند. بازیکنان شهرخودرو در طول فصل خوب بودند. شهرخودرو تیم جدیدی است 

و برای بزرگ شدن نیاز به چنین دیدارهایی دارد.
سرمربی شهرخودرو درباره اعتراض برخی هواداران استقلال به سبک بازی حریف 
افزود: وقتی مقابل تیمی مثل استقلال، توپ نداری باید دفاع کنی و نمی توانی کار 

دیگری انجام دهی.
وی درباره عدم گلزنی شهرخودرو در دو بازی متوالی که منجر به شکست مشهدی ها شد 
تاکید کرد: بیشتر از این بازی بابت باخت به صنعت نفت آبادان ناراحتم . تا نیم فصل هم 

خیلی مانده تا بخواهیم درباره نقل و انتقالات صحبت کنیم.

پیروزی استقلال با شلیک »شیخ«؛

 آبی ها پس از ۱۳۱۰ روز صدرنشین شدند

تیم فوتبال پرسپولیس با پیروزی برابر ذوب آهن طلسم ۹ سال نبردن این تیم در 
اصفهان را شکست و با کسب سه امتیاز این دیدار مجددا به جمع مدعیان قهرمانی 

برگشت.
آخرین دیدار هفته سیزدهم رقابت های فوتبال لیگ برتر از ساعت ۱۷:۳۰ دقیقه روز 
پنجشنبه بین تیم های ذوب آهن و پرسپولیس در ورزشگاه فولادشهر اصفهان آغاز شد 
که این دیدار با برتری ۳ بر صفر سرخپوشان به پایان رسید. مهدی ترابی)۱۶ - پنالتی 

و ۶۴( و علی علیپور )۵۸( برای پرسپولیس گل زدند.
شاگردان کالدرون که تا حدودی از صدر جدول فاصله گرفته بودند برای کم کردن 
این فاصله به مصاف تیمی رفتند که سرمربی اش مثل کالدرون وضعیت مستحکمی 

روی نیمکت ندارد و سه امتیاز می توانست تضمین کننده ادامه حضور وی باشد.
با این حال اکثر دقایق تیم اول در اختیار پرسپولیس بود و این تیم صاحب موقعیت 
های زیادی شد که ثمره آن یک گل و یک تیر دروازه بود. در دقیقه ۱۴ این دیدار مدافع 
و دروازه بان ذوب آهن روی علی علیپور مرتکب خطای پنالتی شدند که این ضربه را دو 

دقیقه بعد مهدی ترابی به گل تبدیل کرد.
در ادامه سرخپوشان نمایش بهتری از حریف داشتند و یک بار توسط وحید امیری 
توپ را به تیر دروازه زدند و یک بار هم در ثانیه های پایانی نیمه اول در یک ضد حمله 
سریع صاحب موقعیت شدند که ضربه علیپور پس از برخورد به بازیکن حریف راهی 

کرنر شد و ثمری برای سرخپوشان نداشت تا نیمه اول با برتری یک بر صفر تیم تهرانی 
به پایان برسد.

نیمه دوم اما شرایط برای پرسپولیس متفاوت شد و جلو کشیدن ذوب آهن باعث شد 
شاگردان کالدرون از ضد حملات خود به بهترین شکل ممکن استفاده کنند و به گل 

های بیشتری دست پیدا کنند.
در شروع نیمه یک موقعیت مشکوک درون محوطه جریمه پرسپولیس رقم خورد 
که بشار رسن با بازیکن ذوب آهن برخورد کرد اما داور اعتقادی به پنالتی نداشت. 
در دقیقه ۵۸ وحید امیری با پاسی دقیق علیپور را روانه دروازه ذوب آهن کرد که این 

بازیکن درون محوطه جریمه با ضربه ای زمینی به زوایه مخالف دروازه را باز کرد.
پرسپولیس که در این دیدار متفاوت با دیدارهای گذشته بازی کرد و تیم دیگری شده 
بود، در دقیقه ۶۵ همین گل را این بار توسط مهدی ترابی زد و او هم ضربه اش را به 

همانجایی زد که علیپور زده بود. 
پس از اینکه پرسپولیس سه گل به ذوب آهن زد و خیالش از پیروزی راحت شد، 
کالدرون تغییراتی را در ترکیب تیمش بوجود اورد و کمال کامیابی نیا، محمد نادری 

و محمدحسین کنعانی زادگان را به جای نورالهی، ترابی و نورالهی به زمین فرستاد.
در دقایق پایانی ذوب آهن فشار زیادی روی دروازه پرسپولیس آورد اما نتوانست به 
گل برسد. در این دیدار رادوشوویچ که جانشین علیرضا بیرانوند شده بود دو واکنش 
عالی داشت و توانست دروازه تیمش را نجات دهد تا نقش پررنگی در این پیروزی 

داشته باشد.
پرسپولیس با این پیروزی ۲۲ امتیازی شد و در رده چهارم جدول قرار گرفت تا به 

جمع مدعیان برگردد. ذوب آهن هم با ۱۱ امتیاز در رده دوازدهم قرار گرفت.
گابریل کالدرون:

شایسته این برد پرقدرت بودیم
 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس با ابراز رضایت از عملکرد بازیکنانش در دیدار برابر 
ذوب آهن گفت: می دانستیم که پرسپولیس سالهاست در اصفهان برنده نشده و به 

همین خاطر تلاش کردیم برنده باشیم.
گابریل کالدرون بعد از این بازی گفت: به بازیکنان و هواداران به خاطر این پیروزی 
تبریک می گویم. می دانستیم که پرسپولیس ۹ سال است در اصفهان نتوانسته بود 

ذوب آهن را شکست دهد. خوشحالم که به یک برد مقتدرانه رسیدیم.
وی ادامه داد: ما شایسته این پیروزی مقتدرانه بودیم چرا که امروز تیم من عالی کار 

کرد. از بازیکنانم به خاطر تلاشی که کردند ممنونم.
گابریل کالدرون در خصوص اینکه فکر می کرد پرسپولیس سه گل به ذوب آهن بزند، 
گفت: ما در بازی آخر موقعیت های زیادی داشتیم اما به گل نمی رسیدیم. در هفته ای 
که گذشت روی شوت و سانتر کار کرده بودیم و می دانستیم که بازیکنان توانمندی 

داریم و با این روش می توانیم برنده شویم.
که  معتقدم  و  می زنم  حرف  خودم  تیم  کیفیت  درباره  من  داد:  ادامه  کالدرون 

می توانستیم برنده این بازی باشیم.
سرمربی پرسپولیس افزود: ذوب آهن در سه بازی اخیر خود دو برد و یک مساوی 
داشت اما کیفیت و کار بازیکنان من باعث شده بود تا آنها به دردسر بیفتند و این به 

خاطر شایستگی تیم ما بود.
سرمربی ذوب آهن :

داوران پشت دروازه بلای جان ذوب آهن هستند
سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن با انتقاد از داوری گفت: ما پنالتی ها و موقعیت های 
زیادی را به خاطر داوری از دست داده ایم، داوران پشت دروازه بلای جان ذوب آهن 

شده اند. 
علیرضا منصوریان، پس از شکست سنگین تیمش در خانه، مقابل پرسپولیس، 
در نشست خبری اظهار داشت: ما بازی را خوب و در شرایط برابر شروع کردیم اما 

برخلاف درصد مالکیت  متاسفانه پنالتی دادیم و گل خوردیم. 
وی با اشاره به داوری مسابقه ادامه داد: فکر می کنم در ابتدای نیمه دوم باید برای ما 
اعلام پنالتی می شد که اگر اینطور بوده باشد نگرانی هایم درباره داوری بی مورد نبوده 

است.
پنالتی  افزود: در مورد  و  برد  زیر سوال  را  پرسپولیس  پنالتی  سرمربی ذوب آهن 
پرسپولیس هم فکر می کنم درست نبود هرچند ما فرض می کنیم درست بوده و 
قضاوت را بر عهده کارشناسان داوری می گذاریم. اگر واقعا پنالتی نبوده باشد، جریان 
بازی عوض می شد. بعد آن هم تلاش کردیم به بازی برگردیم و موقعیت تساوی هم 

داشتیم.
وی به انتقادهایش از داوری ادامه داد و افزود: ما در برابر پرسپولیس که تیمی در 
سطح جهانی و با هواداران میلیونی بازی کردیم و پایاپای آنان پیش رفتیم ولی برخلاف 
جریان بازی گل خوردیم. جمع بازی هایی که داوری به ضرر ما بوده است زیاد شده و 

حتی در برخی موارد کار از پنالتی و خطا گذشته و گلی را به ضرر ما گرفته اند.
منصوریان با حمایت از معراج اسماعیلی دروازه بان جوان تیمش خاطرنشان کرد: 
امروز  باید از او دیگر جوانان تیم حمایت کنیم. گاهی عملکرد آن ها ما را به دردسر 
می اندازد اما وقتی که به کیفیت خوبی می رسند، دیگر تیم ها آن ها را می خرند. مثل 
بیرانوند و مظاهری که با خود من کار می کردند و وقتی رشد کردند جذب دیگر تیم ها 

شدند.
وی با بیان اینکه ذوب آهن ترسی از باخت ندارد افزود: ما ترسی از باخت نداریم و با 
آرامش بازی می کنیم. من مطالعاتی در روانشناسی دارم و می دانم که هیچ کسی بهتر 
از کادر فنی نمی تواند به تیم از لحاظ روانی کمک کند. فرق فوتبال با سایر رشته ها هم 
در همین است. در فوتبال باید در یک لحظه از موقعیت خود استفاده کنید. در بازی 
با نفت مسجد سلیمان، پیکان و سپاهان و همچنین در این بازی، پنالتی های ما اعلام 
نشد. در فوتبال همین تک موقعیت ها به تیم ها کمک می کنند. من به آقای ممبینی 

پیشنهاد می کنم داوران پشت دروازه را بردارند زیرا بلای جان ذوب آهن شده اند.

سرخپوشان طلسم 9 ساله را شکستند

 پرسپولیسِ کالدرون خودی نشان داد!

مهاجم برزیلی سابق پرسپولیس درباره حضور کوتاه مدت خود در ایران با یک رسانه کشورش به صحبت پرداخت. 
 B جونیور براندائو که از لودوگورتس به پرسپولیس پیوست بعد از ناکامی در این تیم قصد بازگشت به سری ،Terra به گزارش ایسنا و به نقل از
برزیل را دارد. او در همین رابطه گفت: خیلی دوست دارم که به لیگ برزیل برگردم و کنار همسر و فرزندم باشم. با وجود اینکه باید در ژانویه به 

لودوگورتس برگردم چون قرارداد دارم ولی خیلی دوست دارم کنار خانواده ام باشم و بازی کنم.
بازیکن ۲۳ ساله متولد سائوپائولو درباره حضور در لیگ ایران گفت : برای تجربه آن شرایط باید خیلی مقاومت داشته باشید. نکته مثبت این 
تجربه کار با گابریل کالدرون آرژانتینی بود. ترک کردن خانواده ام یک ماه بعد از به دنیا آمدن فرزندم و اینکه نمی توانستم برایشان پول بفرستم 
کارم را سخت کرد. بی نظمی باشگاه و لیگ ایران در کل هم تاثیر داشت. پرداخت دیر حقوق ها دلیل دیگری برای بازگشت من بود. همچنین 
حدود ۱۵ روز مجبور بودم به سفارت بروم تا یک تماس با خانواده ام بگیرم که آن هم به سختی بود. همین باعث شد از لئو فیجو مدیر برنامه های 

خودم بخواهم هر طور شده قرارداد من را فسخ کند.
به گزارش ایسنا، جونیور براندائو در حالی دلیل فسخ قرارداد خود را اینطور بیان کرده است که بازیهای ضعیف او باعث اعتراض شدید 

هواداران پرسپولیس شده بود و این بازیکن خیلی زود از ترکیب کنار گذاشته شد.

 پیشکسوت پرسپولیس گفت: پرسپولیس در اصفهان قدرت خود را به ذوب آهن دیکته کرد و توانست به طلسم ۹ساله 
نبردن هایش در نقش جهان پایان دهد. 

»مجتبی محرمی« اظهار داشت: سرخ پوشان به خوبی در فاز تهاجمی و فاز دفاعی عمل کردند و در طول ۹۰ دقیقه نسبت 
به حریف خود برتری چشمگیری داشتند. پیشکسوت پرسپولیس خاطرنشان کرد: »سید جلال حسینی« در نقش کاپیتان 
تیمش را رهبری کرد و اینکه با سن بالا چنین آماده و با انگیزه در ترکیب پرسپولیس به میدان می رود باید، الگویی برای سایر 
بازیکنان باشد. محرمی تصریح کرد: شاید برخی ها به خاطر نتایجی که کالدرون با پرسپولیس گرفته از او انتقاد کنند اما باید 
به این مربی زمان داد و فراموش نکنیم وی تازه هدایت پرسپولیس را گرفته است. وی تاکید کرد: »علی علیپور« با گلی که در 
دیدار با ذوب آهن به ثمر رساند از فشار روحی خارج شد و به طور حتم در مسابقه های آینده با انگیزه بیشتری برای این تیم به 
میدان خواهد رفت. بازیکن اسبق پرسپولیس در پایان گفت: پرسپولیس یک بازی عقب مانده در لیگ برتر دارد و اگر آن را 
با پیروزی پشت سر بگذارد با استقلال هم امتیاز خواهد شد. این تیم در این فصل هم شایستگی آن را دارد با ادامه یک روند 

ثابت برای چهارمین بار قهرمان شود.

اظهارات عجیب جونیور: همه چیز غیرطبیعی بود

خودم خواستم قراردادم لغو  شود
محرمی: 

پرسپولیس قدرت خود را به ذوب آهن دیکته کرد

رئیس فدراسیون فوتبال  گفت :قراردادی که با ویلموتس امضا 
کردیم به صراحتا اعلام میکنم که سه میلیون دلار نیست. ما و ایشان 
در قرارداد گفتیم که رقم دقیق را نگوییم. در بند ۵ قرارداد گفتیم که 
هر کدام از افراد فسخ قرارداد کنیم می تواند ۳ ماه بعد به طرف مقابل 

غرامت بدهد. خود قرارداد زیر ۲ میلیون دلار است. 
مارک  با  جلسه  از  پس  فوتبال  فدراسیون  رئیس  تاج،  مهدی 
ویلموتس به دنبال فسخ قرارداد سرمربی تیم ملی ایران پیش از ظهر 
دیروزدر برنامه ورزش و مردم حضور یافت تا درخصوص این جلسات 
صحبت کند. تاج در ابتدا گفت: امروز اینجا هستم تا درباره هرچیزی 

که نیاز به توضیح دارد صحبت کنیم.
چه شد که ویلموتس انتخاب شد، تاج در پاسخ پیمان یوسفی 
گفت: در مجموع برای انتخاب آقای ویلموتس باید بگویم بعد از 
جام جهانی و جام ملت های آسیا بسیاری روی سرمربی جوان نظر 
داشتند و کسی بعد از آقای کی روش به دنبال مربی ایرانی نبود. با 
آقای لوپتگی صحبت کردیم، او مایل بود اما پدرش سرطان داشت و 
بعد از ایشان آقای رنارد بود او هم مایل بود اما از شهریورماه می آمد ما 
خواستیم از خرداد ماه باشد. الان همه می گویند چه کسانی مقصر 
حضور ویلموتس بودند. ما بودیم. الان هم دلایل مان را هم میگوییم.
تاج ادامه داد: او همین الان نوزدهمین سرمربی برتر جهان است. 
او سابقه خوبی با بلژیک داشت بلژیک را قهرمان کرد. چهار جام 
جهانی را تجربه کرده بود و انتخاب انتخاب درستی بود و همه هم 

استقبال کردند.
مهدی تاج در پاسخ به این سوال که آیا برای انتخاب این سرمربی 
مشورت کرده بودید؟ گفت: بله، تصمیم این بود که سرمربی جوان 
باشد، تجربه هدایت تیم ملی و همچنین حضور در جام جهانی را 
هم داشته باشد. قرارداد بسیار خوبی با ویلموتس امضا شد. برخی 
شفاف  ندارند.  اطلاعات  چون  بود  چه  قرارداد  این  که  می گویند 
سازی و افشاگری کاملا از هم جداست. من قرارداد آقای کی روش 
را هم نوشتم. قرارداد کی روش مباحث کلی دارد. مثلا گفته بودیم 
گزینش و آماده سازی، برنامه ریزی، گزارش دوره ای از رخدادها، 
قبول کلیه موارد تیم ملی، تعهد سرمربی برای هر مرحله از اردو به 
فدراسیون فوتبال، کلیه هماهنگی ها مربوط به مرخصی و مثلا شش 
دوره مرخصی باید در قرارداد گنجانده شود. ۱۶ مورد تعهد داشت 
که دیدار با باشگاه ها و تماشای مسابقات هم جزو آنها بود. ما فکر 
می کردیم خوب پیش می رویم. همچنین برگزاری سمینارها و عدم 

برگزاری مسابقات غیر لازم هم در قرارداد کی روش بود.
رئیس فدراسیون فوتبال خاطرنشان کرد: قراردادی که با ویلموتس 
امضا کردیم به صراحتا اعلام میکنم که سه میلیون دلار نیست. ما 
و ایشان در قرارداد گفتیم که رقم دقیق را نگوییم. در بند ۵ قرارداد 
گفتیم که هر کدام از افراد فسخ قرارداد کنیم می تواند ۳ ماه بعد به 

طرف مقابل غرامت بدهد. خود قرارداد زیر ۲ میلیون دلار است. 
تاج در ادامه به گمانه زنی های رسانه ها درخصوص رقم قراراد گفت: 

دروغ گفتن قباحت دارد و تمام برنامه ها درمورد این رقم صحبت 
می کردند. اذهان عمومی تشویق میشد و دروغ گفتن خوب نبود.

رئیس فدراسیون فوتبال درباره آخرین دیدار با ویلموتس عنوان 
کرد: من دو روز پیش با ایشان جلسه داشتم و خیلی این مبحث داغ 
است. این قرارداد یک قرارداد بسیار خوب است. رئیس استیناف 
کنفدراسیون فوتبال آسیا که ایرانی است در این باره به ما نظر داد. 
او به ما مشورت داد که مثل قبل نشود. اول درباره قرارداد ویلموتس 
می گویم که رقم قراردادش منطقی است و شاید نماینده مجلس هم 
درباره آن صحبت کرده باشد. این به هر حال کار زیبنده ای نیست. 
ما کارشناس های زیادی داریم و منتقدان درست صحبت کردند. 
هرکسی مربی خارجی، ویلموتس و مربی بلژیکی را بشناسد میداند 
که ۵۰۰ هزار دلار آن منطقی نیست. الان خیلی از مربیان داخلی ما 
چنین رقمی می گیرند. به نظرم برخی در مجلس باید به مشکلات 
برسند و اگر من هم درباره مشکلات جامعه صحبت کنم می گویند 

که باید به فوتبال برسم.
آقای ویلموتس قبل از بازی با عراق فسخ قرارداد کردند 

تاج افزود: وقتی آقای ویلموتس با ما قرارداد بستند در یک بند 
از قرارداد آورده بودیم که صراحتا در تحت تاثیر تحریم های شدید 
آمریکا هستیم. ویلموتس دو روز وقت گرفته بود که این قرارداد را 
امضا کنیم. بعد از همان قرارداد چند تحریم دیگر اعمال شد که از 
عهده فدراسیون فوتبال خارج بود. هر سرمربی به هر حال بعد از دو 

یا سه ماه قرارداد می تواند به دنبال پرداخت نشدن پول قراردادش را 
فسخ کند. آقای ویلموتس قبل از بازی با عراق فسخ قرارداد کردند و 
چندین نامه به فیفا ارسال کرده بودیم که پولمان را پرداخت کنند. 
قبلا برای کی روش نامه میزدیم و پول را میگرفتیم اما حالا میسر 

نیست.
او ادامه داد: شاید ویلموتس فکر میکرد ما اراده ای برای پرداخت 
پول نداریم. ما تنها ۷ روز دیرتر پول را پرداخت کردیم و به هر جهت 
یک سرمربی بزرگ وقتی رویداد مهمی پیش رو داشتیم باید زود در 
تمرین ما شرکت میکرد که این به نظرم اتفاق بدی بود که افتاد. اتفاق 

های دیگری هم بود و ما صبر کردیم تا بعد از بازی عراق.
برای  او گارانتی میخواست  بازی عراق  از  بعد  بیان داشت:  تاج 
پرداختی ها بعدی اما چون فسخ کرده بود روی مفاد قراردادی تمرکز 
کردیم که فورس ماژور بود. جلسه خیلی خوبی بود و حتی ما را به 
شام هم دعوت کرد. هم وکلای ما و هم وکلای آنها حضور داشتند. 
در مجموع واقعیت این است که قرارداد از سوی او فسخ شده است. 
توییتی که ایشان کرده گفته که دوستانه مسئله را دنبال میکنند. همه 
چیز دوستانه است و ما نتوانستیم ضمانتی برای پرداختی ها بعدی 
به او بدهیم. او برای بازگشت به دنبال ضمانت بود. بحث هایی بود 
که الان صحبتش در تلویزیون نیست. ما درباره مرخصی ها صحبت 
کردیم و از او گزارش می خواستیم. هر سوالی باشد مکلف هستیم که 

صحبت کنیم و خیلی از مسائل را گفتم.

تاج: قرارداد ویلموتس زیر 2 میلیون دلار است

ویلموتس باید به فدراسیون فوتبال غرامت پرداخت کند 
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 رئیس قوه قضاییه  گفت :فضای اولی که در کشور به برکت اقدام مقام معظم رهبری و 
ایستادگی ملت انجام شد، فضای مقاومت بود. فضای دوم این است که به جای فساد، 

مبارزه با فساد باید در اذهان جای بگیرد.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در نهمین اجلاسیه منطقه ای جامعه مدرسین حوزه 
علمیه در اصفهان گفت: فرق بین زمان ما و زمان "صاحب جواهر" این است که آنروز فقه 

حکومت نمی کرد؛ ولی امروز فقه حکومت می کند.
وی افزود: امروز نظامی تشکیل شده که مهمترین ممیزه آن با نظامات دنیا آن است 
که قرار است در تمام عرصه های این نظام فقه حکومت کند و فقه و پاسخگویی هایی که 

مبتنی بر آموزه های فقهی است، محور است.
آیت الله رئیسی تاکید کرد: یقین داریم مبتنی بر فقه تمدن ساز و اجتهاد تمدن ساز، به 
همه این سوالات و به همه آنچه که با عالَم ارتباطات و علم و فناوری مربوط است، بدون 
هیچگونه لکنت زبانی پاسخ داده خواهد شد؛ البته بزرگان ما در این چهل ساله بسیار 

کار کردند به ویژه در حوزه علمیه قم، اما باید در گام دوم انقلاب اسلامی نیز کار شود.
رمز تبلیغ موفق، داشتن خشیت است

رئیس دستگاه قضا ادامه داد: با همه کار ها و تلاش هایی که شده، امروز سوالات 
و مجتهدین، فرهیختگان،  باید حوزه، اجتهاد  رو داریم که  بسیاری همچنان پیش 
محققان و عالمان به این سئوالات در زمینه مسائل قضایی، اقتصادی، هنری و اجتماعی 

پاسخ دهند و تلاش ها نیز در این حوزه باید مضاعف شود.
وی با اشاره به مسئولیتی که روحانیت به عهده دارد، گفت: عرصه اول شناخت دین 
است و عرصه دوم تبلیغ دین. حقیقتا رساندن پیام دین به همه مشتاقان، امر بسیار با 

اهمیتی است.
آیت الله رئیسی با طرح این سئوال که چرا "خشیت" به عنوان مسئله مهم و ضرورت 
تبلیغ دین قرار داده شده است، گفت: خشیت غیر خوف است و صاحب خشیت کسی 
است که حقیقتا برای هیچ چیزی در عالم تاثیر قائل نباشد، جز برای خدا و اراده او که بر 

تمام اشخاص و اشیاء و ذرات وجود حاکم است. 
رئیس قوه قضاییه تاکید کرد: رمز تبلیغ موفق، داشتن خشیت است. اثرگذاری مبلغان 
و علمای بزرگ در طول تاریخ، برای خشیتی بوده که در دل داشتند. علاوه بر آنکه مجهز 

به دانش بودند مساله خشیت هم مساله مهمی بوده است.
وی گفت: آنچه که از امام )ره( و بزرگان اثرگذار و از رهبر فرزانه بصیرت آفرین مان سراغ 
داریم، همان روحیه خداترسی و موثر ندانستن هیچ قدرتی جز ذات مقدس حضرت حق 
در تمام هستی است. شاگردان این مکتب هم در گوشه و کنار عالم ایفای نقش می کنند. 
آقای سید حسن نصرالله به عنوان مجاهدی که در این عرصه ایفای نقش می کند در پرتو 
همین روحیه است. اینکه چه میزان اصول، فقه و فلسفه بدانیم، امر مهمی است؛ اما 
مهمتر از همه این ها مسئله خشیت از خدا است که به همه این دانش ها معنا می دهد و 

می تواند در عرصه اثرگذاری این دانش ها مورد بهره برداری قرار گیرد.
به همکاران قضایی خودم  از سخنانش گفت:  رئیسی در بخش دیگری  الله  آیت 
می گویم وقتی کسی از در وارد  می شود که نه زبان حقوقی دارد تا خواسته اش را بیان 
کند و نه پول دارد تا وکیل بگیرد، اما با همان زبان روستایی می گوید "آقا تو جای علی 
نشستی"، این یک دنیا سخن است؛ یعنی من که نمی دانم شما چه کسی هستی؛ اما 
انتظار من از این قلم، قلم امیرالمومنین)ع( است؛ این جایگاه خلافت الهی است که به 

قاضی داده شده است.
نظام ما در درون خود اجرای عدالت و مبارزه با فساد را دارد

رئیس دستگاه قضا تاکید کرد: آمران به معروف و ناهیان از منکر نیز همین جایگاه و 
شان از شئون ممتاز انبیای عظام الهی و اولیای دین را دارند. تبلیغ دین، امر به خوبی ها 
و نهی از زشتی ها و پلشتی ها در هر عرصه ای و هر فراز و فرودی جایگاه مهمی است و 
مساله مهم تبلیغ و رساندن پیام دین با همه موانعی که دشمن ایجاد کرده، مهم است. 
با وجود بایکوتی که در همه عرصه های جهانی نسبت به سخنان رهبری معظم انقلاب 
اسلامی و مردان حق طلب و حق خواه در عالم صورت گرفته، اما با همه این حرف ها، 

حق همیشه جای خود را باز می کند.
رئیس قوه قضاییه یادآور شد: شما می بینید در این برهه ۴۰ ساله، در ۱۰ سال اول 
می خواستند نظام اسلامی تاسیس نشود. یک قلم از توطئه هایی که کردند ۸ سال جنگ 
بود که عوارض آن سال های بیشتری به کشور تحمیل شد و توطئه دیگر آنها، راه اندازی 

جریان نفاق و منافقان بود.
آیت الله رئیسی ادامه داد: بنده در کردستان در یک اجلاس از روحانیون اهل سنت و 
شیعه اعلام کردم هاضمه نظام اسلامی فساد را نمی پذیرد؛ هنگامی که به فضای مجازی 
نگاه کردم، دیدم ضد انقلاب از این حرف بسیار عصبانی شده است و عصبانیت ویژه ای 
پیدا کرده است. معلوم شد آن ها به دنبال القای تعبیر نادرستی از موضوع فساد در جامعه 

هستند.
آیت الله رئیسی با بیان اینکه نظام یک چیز است و ارتکاب فساد و جرم توسط اشخاص 
چیز دیگری است، گفت: حقیقت این است که نظام ما در درون خود اجرای عدالت و 
مبارزه با فساد را دارد. رفتار دولتمردان و مسئولان و رفتار هرکس، رفتار خود اوست و این 

نکته که هاضمه نظام فساد را نمی پذیرد، یک حقیقت است.
احساس عدالت باید تحقق علمی، عملی و محسوس پیدا کند

رئیس قوه قضاییه ادامه داد: در عمل هم باید اراده جدی نظام در برخورد با هرگونه 
کژی و ناراستی و فساد دیده شود. ما در دستگاه قضایی اعلام کردیم که احساس عدالت 
باید تحقق علمی، عملی و محسوس پیدا کند و مردم احساس عدالت کنند و وقتی به 
دستگاه های اداری کشور و به هر کوی و برزنی که تابلو نظام را دارد، می روند، احساس 
کنند که آنجا مرجع و پناه آنهاست و دستگاه قضایی باید در این زمینه مرجع و پناه باشد.
وی تصریح کرد: برخی این امر را خیلی دور و دیر می پندارند؛ در حالیکه ما این امر را 
شدنی و قابل اجرا می دانیم؛ چون در هر عرصه ای که نظام اسلامی با اراده وارد شده آن 

عرصه عرصه موفقیت و پیروزی بوده است.
آیت الله رئیسی تصریح کرد: در این عرصه نیز با اراده وارد شدن، نهراسیدن از زخم 
زبان ها و نهراسیدن از آنچه به عنوان ملامتِ ملامتگران وجود دارد و توجه نکردن به 
حاشیه سازی ها اهمیت دارد. تمام این ها می خواهد از آن حرکت اصلی که امروز یک 

ضرورت اجتناب ناپذیر است، ما را باز دارد.
وی تصریح کرد: رمز امیدواری که امروز مردم آن را پیدا کرده اند آن است که احساس 
کنند در عرصه عمل و اجرا اقداماتی می شود. حتماً بدانید امروز دشمن در عرصه مسائل 
سیاسی حتی در عرصه مسائل اقتصادی دنبال آن است که القاء کند تنها راه نجات در 

این کشور کوتاه آمدن از مواضع تحت عنوان مذاکره است.
وی افزود:، اما مقام معظم رهبری با راهبرد مقاومت و مردم هم با ایستادگی فعال در 
عمل اثبات کردند که تنها راه برون رفت از مشکلات اعتماد به خدا، اعتماد به نفس و 
نگاه به دستان توانای زنان و مردان و جوانان این کشور است که از مشکلات اقتصادی 

گره گشایی کنند.
رئیس قوه قضاییه اضافه کرد: امروز راهبرد مقاومت جواب داده است و در تمام لایه های 
اجتماعی جای مذاکره را کاملًا پر کرده است. حتی کسانی که دیروز نگاهشان نگاه 

مذاکره بود، امروز عمیقاً معتقدند هیچ راهی جز مقاومت وجود ندارد.
امروز اراده نظام اسلامی برخورد با مفاسد است 

وی ادامه داد: در موضوع فساد هم دشمنان در بوق تبلیغات دمیدند، دوستانِ ناآگاه، 
افراد غافل یا افرادی تحت تاثیر های مختلف هم به صحنه آمدند و یک "اجماع مرکّب" 
شکل گرفت. این گفت آن دولت مقصر است، آن دولت گفت این دولت، این مجلس 
گفت آن مجلس، این مسئول گفت آن مسئول، هر روز تیتر روزنامه ها را نگاه می کردید 
کشف یک موضوع فساد بود. بالاخره این وضعیت و شرایط پیش آمد و دشمن هم در 
آن دمید و سایت های مخرب دست ساخته انگلیسی ها و صهیونیست ها هم در این فضا 
دمیدند و یک باور اینچنینی نامطلوب و ناصواب را در اذهان برخی ایجاد کردند که گویا 

خیلی ها دچار فسادند و فساد خیلی جا ها را فرا گرفته است.
رئیس قوه قضاییه در رابطه با راهبرد خود در این زمینه، بیان داشت: تمام پرونده هایی 
که در اذهان مردم به هر دلیلی به عنوان دغدغه جای گرفته باید عادلانه و منصفانه نسبت 
به این پرونده ها رسیدگی کنیم و به مردم اطلاع رسانی کنیم تا ذهن مردم نسبت به 

دغدغه هایی که در مورد این پرونده ها هست، کاملا آرام گیرد.
آیت الله رئیسی خاطرنشان کرد: امروز اراده نظام اسلامی برخورد با مفاسد است و 

جناح و ارتباطات و وابستگی و ثروت و قدرت نمی شناسد.
وی در بیان راهبرد دوم گفت: اقدام دوم صیانت از مدیران، مسئولان و دست اندرکاران 
است. قانونی ۴ سال پیش در مجلس به عنوان سامانه اموال مسئولان تصویب شد. در 
این ۴ سال باید آیین نامه تصویب می شد. بنده که مسئول شدم دیدم قانون ۴ سال 

معطل مانده است. آیین نامه را تدوین و ابلاغ کردم و شروع به اجرا شد و الان در همه 
حوزه ها اجرا می شود.

رئیس قوه قضاییه تاکید کرد: اگر قانون ابهام یا اجمال دارد، باید از مقنن سوال کرد و 
این موضوع وجهی برای تاخیر در اجرای قانون نیست.

آیت الله رئیسی ادامه داد: راهکار های دیگری هم است که مسئولان صیانت بشوند و 
افراد ادعای نابجا نکنند.

از هرگونه سیاه نمایی در رابطه فساد پرهیز گردد 
وی افزود: به همکارانم اعلام کردم خط قرمز شما بی استناد رای دادن، بی استناد 
سخن گفتن و بی استناد مطلبی را نسبت دادن است. بگذاریم مردم احساسشان این 
باشد که حقیقتا قرار است که به دنبال کار هایی که در گذشته انجام شده، در این دوران 
یک اقدام متفاوت در مورد برخورد با مفسدان اقتصادی و در اجرای عدالت شود و از 

هرگونه سیاه نمایی هم در این رابطه پرهیز گردد.
وی بیان داشت: فضای اولی که در کشور به برکت اقدام مقام معظم رهبری و ایستادگی 
ملت انجام شد، فضای مقاومت بود. فضای دوم این است که به جای فساد، مبارزه با 

فساد باید در اذهان جای بگیرد.
آیت الله رئیسی خاطرنشان کرد: تلاش دشمن بر این است که این فضا جا نیفتد. 
تلاش ما آن است که این حالتی که ایجاد شد، به مبارزه با فساد تبدیل شود؛ به نحوی 
که در مسجد اگر فردی نزد امام جماعت آمد و گفت خبر داری که در فلان اداره اینطور 
شده، امام جماعت به او بگوید که شما به فلان نهاد گزارش بده، پیگیری می شود. اگر 
طرف گفت: به گزارش من توجه نمی کنند، بگوید من تضمین می کنم؛ شما مراجعه 
کنید و مستند سخن بگویید؛ نه جوسازی ها نه اینکه حیثیت افراد بخواهد تخریب شود؛ 
چون این کار شرعا جایز نیست؛ اگر رفت و مراجعه کرد و گزارش داد، بداند آنجا پیگیری 
می کنند و صحت و سقم موضوع روشن خواهد شد؛ یعنی معلوم می شود که این حرف ها 

بلادلیل است و نباید پیگیری شود یا نه مستند به اسناد است و پیگیری می شود.
وی خاطرنشان کرد: در این رابطه اولا نیازمند دعای خیر همه بزرگان هستیم و ثانیا 
بیان نکاتی که در این عرصه به ذهن بزرگان می رسد و نیزانجام وظیفه ما که فقط هم بحث 
فساد نیست؛ اجرای عادلانه قانون و اجرای عدالت نکته مهمی است که حتما باید در این 

جهت مورد تاکید و توجه باشد.
جناح ها باید خودشان را ملزم به رعایت قانون بدانند 

آیت الله رئیسی همچنین عصرروز پنجشنبه در جلسه شورای اداری استان اصفهان 
اظهار داشت: از مسائل بسیار مهم و محوری که همواره به عنوان اهداف انقلاب اسلامی 
به آن اشاره شده و هم مردم و هم قانون اساسی به آن تاکید داشته موضوع بسیار مهم و 
کلیدی اجرای عدالت است؛ این نه هدف ما بلکه هدف همه انبیا و اولیا بوده و همواره 

تاکید شده است.
رئیس قوه قضائیه گفت: امام مردم را هدایت می کند تا عدالت در جامعه جاری شود، 
از بخش های مهم عدالت، عدالت اداری است و از خواسته های مردم این است که در 

ادارات عدالت وجود داشته باشد.
وی تصریح کرد: وجود قوانین عادلانه بسیار مهم است و سپس مدیران عادل اهمیت 
دارند، مردان و زنان عادل هستند که می توانند جامعه را به عدالت نزدیک کنند؛ از شرایط 
مهم در جامعه اسلامی در زمان ظهور امام معصوم و در غیبت هم فقیه واجد شرایط، 

جلوه عدل است اما امام برای اجرای عدالت نیازمند بازوان عادل است.
رئیسی با تاکید بر لزوم پاسخگو بودن مسؤولان گفت: مرحله نخست، پاسخگویی 
به خداوند است، بعد از آن به مردم و شهروندان و ارباب رجوع و بعد هم پاسخگویی به 

سلسله مراتب است.
همان  می شود،  مطرح  امروزه  که  مشتری مداری  کرد:  تاکید  قضا  دستگاه  رئیس 
صحبت امام علی)ع( است که می فرماید باید مردم را دوست داشت و راه خدا از میان 
خلق می گذرد؛ در مدیریت اسلامی رابطه مدیر با زیردست یک رابطه خاص است و نگاه 

ارباب و رعیتی نیست، در عدالت اداری لازمه آن ارتباط عادلانه مدیر با همه است.
جنگ اقتصادی نیازمند قوانین خاص است

پایه  بر  ما اساساً  قانون مداری اساس حرکت است و کشور  امروز  وی تصریح کرد: 
انتخابات است و ناگزیر در تمام حرکت ها قانون است و تمامی جناح ها باید خودشان را 

ملزم به رعایت قانون بدانند.
رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه اقتضای جنگ اقتصادی قوانین خاص آن است، اظهار 
داشت: در قوانین ما بن بست وجود ندارد و نظام ولایت فقیه بن بست ندارد، متناسب 
با اقتضائات زمان می توان قانون را با نظر ولی فقیه تغییر داد و اکنون هم در جنگ 
اقتصادی هستیم. وی با بیان این که باید کار تولیدکننده را سهل و آسان کنیم، اذعان 
داشت: امروز یک ضرورت است که مدیران با جسارت و شجاعتی که قانون به آن ها داده 
و اقتضای شرایط جنگ اقتصادی است با قدرت در میدان حضور پیدا کنند و کارشان را 
با قوت انجام دهند و ما نیز حامی مدیران شجاع و با شهامت هستیم که اجازه نمی دهند 

کوچک ترین خللی به قانون وارد شود.
رئیسی نظارت بر عملکردها را پیش از ورود دستگاه های نظارتی لازم دانست و گفت: 
باید در حوزه مدیریت خود نظارت داشته باشید و اساساً مدیریت بدون نظارت اصلًا معنا 
ندارد و یکی از شئون مهم مدیریت، نظارت است و این نظارت صرفاً برای برطرف کردن 
تخلف نیست بلکه برای این است که تخلفی صورت نگیرد؛ نظارت برای تداوم اعتماد 

علی الدوام است و این موضوع در گرو بازرسی است.
رئیسی تصریح کرد: برخی نظام های فسادزا پرونده ها را ایجاد کرده است و همه شما 
باید مدعی باشید که این اتفاق رخ ندهد؛ جایی که دولت می خواهد با بخش خصوصی 
توافق کند باید اینجا بیشتر مراقبت شود؛ اعطای تسهیلات به بخش خصوصی باید 

مراقبت بیشتری شود؛ بیشتر پرونده های ما در همین حوزه است.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به فسادهای مشابه در دادگاه ها گفت: جنس پرونده ها یکی 
است و جنس آن بی توجهی قوانین است و اگر در نظام های مختلف اداری نسبت به 

مقررات و قوانین پایبند باشند، پرونده ها کمتر می شود.
وی بیان کرد: چه طور می شود بیت المال را به سادگی بدون وثیقه و بررسی موارد 
قانونی اعطا کرد درصورتی که فرد حاضر نیست با مال خودش این کار را بکند؛ هرچه 
در مجموعه قانون مندتر عمل شود، فساد کمتری را می بینیم و فساد در مقدار کم هم 

زیاد است.

رئیس قوه قضاییه:

عمل به رافت اسلامی، اولویت رهبر انقلاب به جای فساد، مبارزه با فساد باید در اذهان جای بگیرد 

اراده نظام برای اعاده حقوق
 آسیب دیدگان اعتراضات

اراده نظام جمهوری اسلامی ایران به منظور اعاده حقوق شهروندی آسیب دیدگان 
حواث اخیر در توصیه رهبر معظم انقلاب به رافت اسلامی، ماموریت رییس جمهوری 
به دولت برای رسیدگی و تلاش های رییس قوه قضاییه در شهرهای مختلف به منظور 

تعیین مرز میان آشوبگران و حمایت از معترضان بی گناه مشهود است. 
حوادث پس از اصلاح قیمت بنزین در کشور، به قدری تند و پرالتهاب پیش رفت 
که مرز میان بسیاری از مفاهیم از ناپیدا و از رهگذر آن آسیب جانی و مالی بسیاری 
به مردم و کشور وارد شد. در این میان، آمارهای متعدد از جانباختگان، آسیب دیدگان 
تخریب ها و آشوب ها هم بهانه ای برای ماهیگیری رسانه های بیگانه از آب گل آلود این 
اعتراضات بود. پس از گذشت دو هفته از رویدادهای تلخ و برقراری آرامش در کشور، 
تمام مسئولان و ارکان نظام جمهوری اسلامی برای بررسی دقیق حوادث و پیامدهای 
آن مُصر هستند تا از آسیب دیدگن جانی و مالی بی گناه در اغتشاشات حمایت و 

دلجویی کنند.
رهبر معظم انقلاب در پاسخ به نامه و گزارش »علی شمخانی« دبیر شورای عالی 
امنیت ملی درباره نحوه مدیریت وضعیت جانباختگان و مصدومین حوادث بعد از 
اصلاح قیمت بنزین فرمودند: »نسبت به افراد مشکوک در هرگروه با جهتی که به رافت 
اسلامی نزدیکتر است، عمل شود.« رهبری در این پاسخ از لفظ »مشکوک در هرگروه« 
استفاده کردند که نشان می دهد منظور ایشان دایره گسترده ای از افرادی)مردم 
عادی( است که در این حوادث خواسته یا ناخواسته نقش داشته اند و باید با رافت 

اسلامی با آن ها برخورد شود.
همچنین با توجه به اینکه در نامه شمخانی برخی پیشنهادات مانند شهید اعلام 
شدن جانباختگان بی گناه و نیز ارائه دیه و دلجویی از خانواده قربانیانی که در جریان 
تظاهرات اعتراضی به هر نحو جان خود را از دست داده اند، مطرح شده است و رهبری 
وی را توصیه به رافت اسلامی فرموده است، می توان دریافت که نظر همه ارکان نظام 

پیگیری و حراست از جان و مال آسیب دیدگان در حوادث اخیر است.  
این نامه و پاسخ رهبری مورد توجه بسیاری از رسانه های خارجی مانند شبکه های 
فارسی زبان خارج از ایران قرار گرفت و به نظر می رسد با چنین توصیه ای از سوی 
رهبری راه سو استفاده عوامل بیگانه و امید آن ها به تداوم تقابل در جامعه تا حدودی 

بسته شد.
ماموریت دولت

دولت و رییس جمهوری هم هیاتی را مامور رسیدگی به این حوادث کرد تا زمان 
مشخص شدن دلایل وقوع آن، افراد آسیب دیده و البته بی گناه در این اعتراضات 
شناسایی و مورد حمایت دولت قرار گیرند. »عبدالرضا رحمانی فضلی« وزیر کشور، 
»علیرضا آوایی« وزیر دادگستری و »لعیا جنیدی« معاون حقوقی رییس جمهوری 
اعضای این کمیته سه نفره هستند. همچنین دیگر اعضای هیئت دولت و رییس 
جمهوری امروز بر این نکته تاکید کردند که حمایت از حقوق افراد آسیب دیده و 
معترض وظیفه دولت است و باید مرز بین آشوبگران و معترضان شرایط اقتصادی 

کشور تبیین شود.
رییس جمهوری صبح چهارشنبه در بیست و ششمین همایش ملی بیمه و توسعه در 
برج میلاد تهران با اشاره به حوادث اخیر در کشور گفت: اگر کسی تخلف کرده است 
اگر کسی وابسته و نفوذی است، قوه قضاییه باید رسیدگی کند ولی افرادی که در این 
زمینه جرم و گناهی نداشتند یا کم بوده باید با رافت با آنها برخورد کنیم تا آزاد شوند 
و برای اینکه این مسئله برای دولت و شخص من مشخص شود خواستم که گزارش 
مفصلی را از کل حوادث از آغاز تا پایان مسئله و اینکه از کجا شروع شد و به کجا ختم 

شد، به من بدهند.
وی افزود: در عین حال که هیات سه نفره شامل معاون حقوقی رئیس جمهوری، وزیر 
کشور و وزیر دادگستری تعیین کردم که این ها همه موارد را بررسی کنند و در اسرع 
وقت به ما گزارش دهند اینکه یک نفری کشته شده که اصلا مقصر نبوده یا کسی رفته 
مغازه اش با قمه به او حمله شده، کشته شده یا این که اصلًا حکم شهید است و سایر 

موارد را بررسی و اعلام کنند.
در ادامه تلاش دولت برای صیانت از حقوق آسیب دیدگان »علی ربیعی« سخنگوی 
کابینه هم در حاشیه جلسه هیات دولت تاکید کرد: »حتی در تعداد و میزان جان 
باختگان و  افراد دستگیر شده ها باید تفکیک صورت گیرد. وزارت کشور خوشبختانه 
از چند روز بعد از این اتفاق به فرمانداری ها دستور دادند در هر شهرستان این افراد 

شناسایی شده و مشکلاتشان بررسی شود.
»محمود واعظی« رییس دفتر رییس جمهوری هم پس از نشست هیات دولت 
تصریح کرد: »کمیته ای سه نفره متشکل از وزیر کشور، وزیر دادگستری و معاون 
حقوقی رئیس جمهوری بررسی موضوع اعتراضات اخیر را بر اساس ابلاغ بر عهده 
گرفتند و قطعا بخشی از کسانی که در اتفاقات رخ داده حضور داشتند یا رهگذر بودند 
یا در حال تماشا بودند یا کسانی بودن که قصد آشوب و اغتشاش نداشتند و به نوعی 
آسیب دیدند. دولت وظیفه خود می داند در این زمینه بررسی های لازم را انجام دهد تا 

کسانی که بی گناه هستند حساب شان از آشوب گران جدا شود.«
»لعیا جنیدی« معاون حقوقی رییس جمهوری هم که یکی از افراد مامور شده برای 
رسیدگی به شرایط آسیب دیدگان اخیر است در حاشیه جلسه هیات دولت با اشاره به 
دستور رییس جمهوری برای تشکیل کمیته ای جهت تعیین و پیگیری خسارت های 
وارده ناشی از حوادث اخیر گفت: این کمیته از روز چهارشنبه فعالیت خود را بر مبنای 

گزارش وزارت کشور آغاز می کند.
مجموع اظهارنظرهای اعضای هیات دولت نشان از اهتمام جدی قوه مجری به 
منظور حفظ حقوق شهروندی مردم آسیب دیده و جان باختگان بی گناه حوادث اخیر 

دارد.
تلاش ناتمام دولت برای حفظ حقوق شهروندی

لایحه شفافیت، تعیین مکان های اعتراض، لایحه مدیریت تعارض منافع، لایحه 
ارتقای سلامت اداری و مقابله با فساد و لایحه تعیین تکلیف و تنظیم مسئولیت 
موسسات دولتی و عمومی در مقابل مردم، لایحه اعطای تابعیت به فرزندان دارای 
مادران ایرانی و پدران خارجی لایحه تضمین آزادی ها و اجتماعات بخشی هایی از 
تلاش ناتمام دولت برای عملیاتی کردن لایحه حقوق شهروندی است که جنیدی 
به آن ها اشاره کرده است، بسیاری از تحلیلگران معتقدند با اجرایی شدن هر یک از 
بندهای این لوایح بخشی از چالش های حقوقی میان دولت و ملت برطرف خواهد شد 
و نمونه عینی آن لایحه تعیین مکان هایی برای حضور مردم معترض است که گره از 
سوی دیوان عدالت اداری باطل شد اما این روزها ضرورت پیگیری آن بیش از همیشه 

رخ می نماید.
دولت و رییس جمهوری برپایه نص قانون و سوگندی که خورده است، باید حافظ 
منافع مردم یعنی تک تک افراد جامعه باشد و بتواند برای اجرایی شدن یکی از آن ها 
یعنی حق اعتراض سازوکار مشخصی ایجاد کند، اما این تنها در اختیار و توان قوه 
مجریه نیست، سایر قوا و نهادها هم برای صیانت از حقوق مردم و بعد بهره مندی از 

پشتیبانی و اعتماد آن ها باید دولت را یاری کنند.    
قوه قضائیه و مجلس هم صف معترضان را جدا می دانند 

حجت الاسلام و المسلمین »سیدابراهیم رئیسی« طی هفته های پس از اعتراضات 
بنزینی در ادامه سفرهای استانی خود تلاش کرده است از نزدیک شرایط بازداشت 
شدگان حوادث اخیر را مورد بررسی قرار دهد. رئیس قوه قضائیه هم مانند دیگر ارکان 
نظام معتقد است که صف مردم از صف اخلالگران امنیت جدا است و مسئولان باید 
نسبت به جبران خسارتهای حوادث اخیر اقدام کنند. تلاش هایی از سوی نمایندگان 
قوه مقننه هم در حال انجام است تا کمیته ای حقیقت یاب برای بررسی و رسیدگی 
به رویدادهای اخیر در کشور تشکل شود. بسیاری از نمایندگان مجلس هم بارها بر 
تفکیک و تمایز میان مردم عادی و معترض به شرایط معیشتی و اغتشاشگران در همه 

مراحل اعتراض تا بازداشت و برخورد قضایی تاکید کرده اند.
ضرورت مرزبندی میان معترض و آشوب گر

همزمان با فرونشستن موج التهابات بنزینی در ایران بررسی دقیق این حوادث 
و توصیه رهبر انقلاب بر اولویت رافت اسلامی در برخورد با آسیب دیدگان حوادث 
می تواند از یک سو اعتماد عمومی خدشه دار شده این روزها را به کشور بازگرداند و از 
سوی دیگر از حوادث آتی و مشابه دیگر آن در آینده پیشگیری کند. واقعیت آن است 
که با وجود تمام انتقادات وارد و البته مقبول از سوی جامعه به متولیان افزایش قیمت 
بنزین باید پذیرفت که اعتراضات پس از آن با وجود حضور پررنگ قشر آسیب پذیر به 
عنوان معترض در آن، فرصت طلبانی را هم از آشیانه خود بیرون کشید تا ضمن ایجاد 

اغتشاش های ضدامنیتی در کشور مسیر درست اعتراض را منحرف کنند.
نتیجه این آشوب ها جان باختن تعداد از هموطنان بود که بی هیچ قصد و خواستی 
در این تجمعات حاضر بودند و نهایت اعتراض آن ها به گرانی بنزین نه امنیتی بلکه 
معیشتی بود. با همه تلخی های این حوادث اما ایجاد و پررنگ سازی مرز میان مردم 
معترض و آشوبگران از سوی قوای سه گانه به ویژه دولت میتواند روزنه امیدی برای 
کاستن از حجم رویدادهای غمبار هفته های اخیر باشد. کما اینکه هیات دولت و رییس 

جمهوری امروز بارها بر این تفکیک تاکید کردند.

یک کارشناس مسائل سیاسی با تاکید بر این که وزارت امور 
خارجه رایزنی های خود را در تمام مسائل به ویژه برجام به طور 
مداوم انجام می دهد، گفت: کشورهای اروپایی، روسیه و چین 
هم در پی آن نیستند که از یک طرف قطع کامل ارتباط با ایران 
در قالب برجام داشته باشند، از طرف دیگر آن قدر ریسک پذیری 
بالایی ندارند که تحریم های فزاینده و مجازات های آمریکا را پذیرا 
باشند، لذا به نظر می رسد وضع موجود تاحدود زیادی حفظ 

خواهد شد. 
مهدی مطهرنیا در ارزیابی خود از رایزنی های برجامی معاون 
وزیر امور خارجه کشورمان در سفر به پکن و توکیو گفت: بی تردید 
دیپلمات ها به عنوان مجریان سیاست گذاری ها و نخبگان سیاسی 
هر کشور در چارچوب سیاست خارجی با ابزار مذاکره در پی 
ایجاد فضای مناسب برای رسیدن به اهداف تعریف شده در حوزه 

سیاست خارجی هستند. 
وی افزود: سیاست خارجی ایران نه در دولت و وزارت خارجه که 
در نهادهای فرا دولتی و در نهایت با گزاره های تعریف و تبیین شده 
رهبری نظام جمهوری اسلامی ایران  مشخص می شود و بالتبع 
دیپلمات ها براساس آن گزاره ها می توانند حیطه مانور دیپلماتیک 
خود را مشخص کنند، لذا با توجه به آنچه رهبری بیان کرده اند،  

در موضوعات پرونده هسته ای، عملکرد اتحادیه اروپا و رسالت 
ایران در مقاومت در برابر فشارهای آمریکا و عدم همخوانی مطلوب 
اروپا با ایران در قالب اینستکس، نمی توان اثر دستگاه دیپلماسی 

را خارج از این مسائل ارزیابی کرد.
این استاد دانشگاه همچنین بیان کرد: بنابراین، ایران یا نماینده 
آن با هر فرد یا نماینده دولتی از دولت های جهان مذاکره کند 
باید در چارچوب مرزهای مشخص سیاست خارجی ایران سخن 
بگوید، در حالی که کشورهای مختلف حتی چین و روسیه که 
به هر ترتیب در جبهه مثبت تر از کشورهای غربی در مورد برجام 
برخورد می کنند اما نمی توانند خارج از آنچه ایران و دیپلمات های 
ایران توانایی همکاری با کشورهای عضو برجام در جهت حفظ 
آمریکا  یادآور شد: اکنون  را دارند، دفاع کنند. مطهرنیا  برجام 
با ایران در چارچوب  از برجام خارج شده و هر گونه همکاری 
تحریم های برجام متوجه همه دولت های جهان می شود، به این 
ترتیب زمینه های ایجاد فشار به این دولت ها و شرکت های تجاری 
و صنعتی آن ها در صورتی که بخواهند از قالب تحریم های آمریکا 

خارج شوند با مجازات های ایالات متحده رو به رو می شوند. 
این کارشناس مسائل سیاسی در ادامه افزود: به واسطه قدرت 
آمریکا در ساختار قدرت اقتصادی جهان و استفاده از ابزارهای فرا 

اقتصادی در جهت ایجاد شرکت ها و بنگاه های اقتصادی، تجاری 
و بانکی همکاری کننده با ایران می توانیم بگوییم که بسیاری از 
این کشورها و دولت ها نمی توانند آن گونه که ایران حداقل توقع 

همکاری با تهران را دارد، با تهران همکاری داشته باشند.
وی تاکید کرد: به نظر می رسد تنها در این چارچوب می توانیم 
این رایزنی ها و مذاکرات را مورد دقت و ارزیابی قرار دهیم. زیرا 
محدودیت  این  نتیجه  است  امر  این  از  ناشی  که  محدودیتی 
بر روی مذاکره و مذاکره کننده و پیامدهای آن تاثیر خود را بر 
جای می گذارد.  مطهرنیا درباره تداوم این گفت وگوها و رایزنی ها 
نیز اظهار کرد: وزارت امور خارجه به طور مداوم پی گیر است و 
کارشناسان دستگاه سیاست خارجی با کارشناسان سایر کشورها 
پی گیری ها را انجام می دهند، اما این که چقدر این پی گیری ها و 
نشست ها بتواند -در سهم عمومی نشست تمام اعضای باقیمانده 
۱+۵ در واقع پنج قدرت جهانی که امروزه به جای علاوه شدن به 
آن ها از آن ها کاسته شده است - ایران و آن چه که ایران انجام داده 
است را پذیرا باشند. این استاد دانشگاه با اشاره به بیانیه سه کشور 
اروپایی انگلیس، فرانسه و آلمان طی هفته گذشته که ایران را 
تهدید به فعال کردن مکانیسم ماشه کردند، گفت: این سه کشور، 
در عین حال تلاش کردند با پیشنهاد حضور ۶ کشور اروپایی در 

اینستکس پاداشی را نیز برای ایران در جهت بازگشت به وضعیت 
کامل تعهدات خود در برجام داشته باشند. این در حالی است که 
حتی با اضافه شدن نه تنها این ۶ کشور و بلکه همه کشورهای 
اتحادیه اروپا، تا زمانی که بخواهند در قالب تحریم های آمریکا 
همکاری اقتصادی به نام اینستکس را با ایران داشته باشند، ایران 
چندان اشتیاقی ندارد برای این که مسائل ایران در این زمینه را 
نمی توانند در ارتباط با برجام و رفع نیازهای ایران پاسخگو باشند.

وی افزود: بنابراین می بینیم که در این چارچوب ایران در یک 
وضعیت محدودیت اعمال نفوذ دیپلماتیک به واسطه فشارهای 
آمریکا قرار می گیرد و از سوی دیگر کشورهای اروپایی، روسیه و 
چین هم در پی آن نیستند که از یک طرف قطع کامل ارتباط با 
ایران در قالب برجام داشته باشند، از طرف دیگر آن قدر ریسک 
پذیری بالایی ندارند که تحریم های فزاینده و مجازات های آمریکا را 
پذیرا باشند، لذا به نظر می رسد وضع موجود تاحدود زیادی حفظ 
خواهد شد. مواضع اتهامی که در ارتباط با فعالیت های هسته ای 
ایران مطرح کرده اند و آژانس هم راجع به این مساله پرسش هایی 
را از سازمان انرژی اتمی ما دارد و همچنین یکی از بازرسان آژانس 
از طرف ایران پذیرفته نشده و ... از جمله نکاتی است که باید به 

آن ها توجه کرد. 

مطهرنی کارشناس مسائل سیاسی : 

اروپایی ها در پی قطع کامل ارتباط با ایران در قالب برجام نیستند

 نماینده مردم و داوطلب انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
مجلس آینده باید تلفیقی از نیروهای جوان و باتجربه باشد،  گفت: با توجه به وضعیت و 
شرایطی که دولت و مجلس در کلان شاهد آن هستیم ارتقاء سرمایه اجتماعی باید در 

اولویت مجلس قرار بگیرد. 
سید فرید موسوی که عصر جمعه برای ثبت نام در انتخابات یازدهمین دوره مجلس 
شورای اسلامی در ستاد انتخابات حضور یافته بود، اظهارداشت: در حوزه های مختلف 
خصوص اقتصادی نیاز به اصلاحات اساسی داریم. همه این اصلاحات شاید روی کاغذ 
مناسب است ولی ضعف در حوزه سرمایه اجتماعی باعث می شود که به نتیجه مطلوب 

دست پیدا نکنیم که بعضا برای کشور چالش ایجاد می شود.
وی ادامه داد: امیدواریم منتخبین مردم ارتقای سرمایه اجتماعی را در دستور کار خود 
قرار دهند که البته این هم به سادگی نیست و نیاز به برنامه همه جانبه و در ابعاد مختلف 
دارد.  اگر این اتفاق بیفتد هر اقدامی توسط مجلس و دولت در دستور کار قرار بگیرد قطعا 
به نتیجه می رسد و همه مردم از آن بهره مند می شوند و در غیر این صورت جز اتلاف 

منابع نتیجه دیگری نخواهد داشت. 
نماینده مردم تهران درباره انتقاد به عملکرد مجلس دهم و ضعیف بودن آن هم گفت: 
این را مردم باید نظر دهند اما به این شدت که گفته می شود مجلس دهم ضعیف ترین 
است، درست نیست چرا که در مجلس دهم سه گروه سیاسی هم وزن داشتیم که هیچ 

کدام نمی توانست برنامه های اصلی خود را به نتیجه برساند بنابراین هیچ گروهی ازجامعه 
نمی دیدید که بتواند نتیجه ای از مطالبات خود بگیرد. عضو فراکسیون امید افزود: در 
کشورهای دیگر هم وقتی چنین شرایطی وجود داشته، چنین وضعیتی را شاهد بودیم. 
مجلس دهم چون از این بعد نسبت به ۹ مجلس قبلی هیچ اکثریتی نداشت تقریبا 

منحصر به فرد بود و این وضعیت باعث شده چنین برداشتی شکل بگیرد.
موسوی ادامه داد: از طرف دیگر از همان ابتدای مجلس دهم برخی جریان هایی که 
نتوانسته بودند در مجلس حضور پیدا کنند و از مردم رای اعتماد بگیرند فصل همدلی را 
شروع نکردند و توپخانه ها را به طرف مجلس گرفتند و همانطور فضای انتخاباتی پیش 
می رفت و همه این ها دست به دست هم داد که باعث شود چنین برداشتی در جامعه 

نسبت به مجلس دهم شکل بگیرد. 
وی درباره این که مستقل وارد انتخابات می شوید یا فهرست گروه ها قرار می گیرید، 
گفت: فعلا باید ببینیم در آینده چه اتفاقاتی خواهد افتاد. البته با من صحبت شده است 

ولی قطعا مستقل نیستم.
نماینده تهران در مجلس دهم درباره ورود جوانان به مجلس یازدهم گفت: علیرغم این 
که در چهارسال گذشته همه موضع گیری ها و اکثریت کارهایم برای حوزه جوانان بود، 

این که مجلس، فقط مجلس جوان باشد را راهگشا نمی بینم.
موسوی اضافه کرد: مجلس جایی است که تلفیقی از نیروی جوان و تجربه باید کنار هم 

باشد. برای چابکی و نشاط و پیگیری کار لازم است از جوانان استفاده شود و برای تحقق 
ظرافت های نظارتی و خبرگی و راه شناختن توسط افراد با تجربه باید اتفاق بیفتد بنابراین 

باید در مجلس باید ترکیب این چنین داشته باشم.

سید فرید موسوی: 

اولویت مجلس باید ارتقاء سرمایه اجتماعی باشد 



فرمانده سپاه پاسداران بابیان اینکه نظام اسلامی باید به 
مدلی کارآمد، موفق و قدرتمند تبدیل شود، گفت: انقلاب 
اسلامی باید در کشورهای دیگر تکثیر پیدا کند و این تکثیر 
حضور فیزیکی نیست بلکه انتشار و صدور پیام های انقلاب 

به کشورهای دیگر و مقبولیت در قلب هاست. 
در  پنجشنبه  روز  سلامی  حسین  سرلشکر  سردار 
گردهمایی اساتید سطح عالی و خارج حوزه های علمیه 
در مدرسه عالی دارالشفاء قم، اظهار داشت: برای شکست 
دادن قدرت های بزرگ باید دارای برنامه ریزی منسجمی 

باشیم.
برحسب  سکون،  درمیدان  کرد:  خاطرنشان  وی 
شاخص های ظاهری قدرت، آن ها موفق هستند ولی در 
میدان حرکت، جمهوری اسلامی قدرتمندتر است زیرا در 

میدان سکون، اجسام اندازه گیری می شوند و در میدان 
حرکت، باورهایی مانند اراده و ایمان پیروز است.

وی در ادامه با اشاره به حضور ملت ایران در راهپیمایی 
برگزار شد، گفت:  اسلامی  نظام  از  در حمایت  که  اخیر 
مردم ایران با حضور غیرتمندانه و عزتمندانه در صحنه، 
استکبارستیزی و بصیرت خود را نشان دادند و دشمن بار 

دیگر شکست از جمهوری اسلامی ایران را تجربه کرد.
سلامی گفت: وظیفه همه به ویژه روحانیت استحکام، 
انقلاب  قاعده  به عنوان  رهبری  و  مردم  تقویت  و  اتصال 

اسلامی است.
تهدیدات  تبدیل  و  الهی  اراده  با  ایران  ملت  افزود:  وی 
نبرد،  میدان های  همه  در  حضور  و  فرصت  به  دشمنان 
اسلامی  انقلاب  ناب  اندیشه های  و  پراکنده  را  دشمن 

برخاسته از ولایت را بیدار کرده است.
فرمانده کل سپاه پاسداران با اشاره به برنامه های دشمن 
برای مقابله با انقلاب اسلامی بیان کرد: ۴۰ سال است که 
جنگ بین حق و باطل با محوریت جمهوری اسلامی ایران 
در طرف حق و استکبار با محوریت آمریکا در طرف باطل 

در جریان است.
دشمن ضربات سنگینی از ایران خورده است 

وی با تاکید بر اینکه دشمن ضربات سنگینی از جمهوری 
تاکتیکی،  ازلحاظ  گفت:  است،  خورده  ایران  اسلامی 
عملیات  یک  هواپیما  یک  سقوط  و  کشتی  یک  گرفتن 
است ولی ازلحاظ عقبه سیاسی، یک قدرت است، تمام 
استراتژی های دشمن شکست خورده است و راهبرد آن ها 
در تحریم شکست خورد و اکنون ما در آستانه اقتصاد بدون 
اتکا به نفت هستیم و این نیز برای ما یک دستاورد بزرگ بود.
وی ادامه داد: قدرت انقلاب اسلامی امروز تا کیلومترها 
دورتر از مرزهای کشور جامه حقیقت پوشیده و امت واحده 
مشاهده  امروز  است؛  شکل گیری  آستانه  در  اسلامی 

باوجود  دیگر  موضوعات  و  علم  موضوع  در  که  می کنیم 
تحریم ها و محاصره ها، به قدرت باورنکردنی رسیده ایم.

فرمانده کل سپاه پاسداران بیان کرد: حمایت جمهوری 
یمن،  مردم  از  حمایت  مانند  مظلومان  از  ایران  اسلامی 
این  و  است  فلسفه  یک  اساس  بر  سوریه  و  فلسطین 
فلسفه قدرت ساز است و این فلسفه به یک منطق و عمل 
تبدیل شده است. وی گفت: رژیم صهیونیستی که قصد 
کند،  فتح  را  اسلامی  جغرافیای  از  بزرگی  پهنه  داشت 
اکنون در یک باریکه کوچک با دیوارهای بلند بتنی حصر 
شده است. وی با اشاره به آشوب های اخیر کشور تصریح 
کرد: دشمن تصور می کرد اگر اتفاقی در کشور رخ بدهد، 
با فشار حداکثری، نظام یا تسلیم و یا براندازی می شود ولی 
شاهد بودیم به محض شلوغی ها،  ترامپ و پمپئو و ماکرون 
به روی صحنه آمدند و به حمایت از آشوبگران پرداختند 
ولی کمتر از ۴۸ ساعت مردم باغیرت ایران سیلی محکمی 
به آن ها زدند و دشمنان افسرده و شکست خورده، ناپدید 
شدند. فرمانده کل سپاه پاسداران عنوان کرد: در چهار 
دهه اخیر سیلی های محکمی به دشمن زده ایم و در شرایط 
سخت و میدان وسیع و پیچیده جهانی، انقلاب اسلامی 
ایران با نصرت الهی و با حکمت مقام معظم رهبری پیشرفت 

کرده و اقتدار خود را افزایش داده است.
سلامی با تاکید بر اینکه همه راهبرد و برنامه های دشمن 
برای مقابله با انقلاب اسلامی شکست خورده است، گفت: 
امروز هم راهبرد محاصره اقتصادی آن ها از اوج گذشته و 

ایران در حال تجربه اقتصاد بدون نفت است.
فرمانده کل سپاه پاسداران بابیان اینکه انقلاب اسلامی 
ایران، قدرت های بزرگ را عقب رانده است، بیان کرد: همه 
عالم در برابر انقلاب اسلامی صف کشیدند و باهم متحد 
شدند تا آن را از بین ببرند و حفظ این انقلاب و گسترش 

آن کار بسیار دشواری بود که با یاری خداوند ممکن شد.

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد

برنده شدن در قرعه کشی شیوه جدید 
کلاهبرداری اینترنتی

رئیس پلیس فتا استان قم گفت: کلاهبرداران با ترفند هایی از جمله برنده 
شدن درجایزه، پرداخت هدیه و سایر تبلیغات اغوا کننده سعی در فریب 
شهروندان داشته و درصددند اطلاعات هویتی و مشخصات کارت بانکی آن 

ها را به صورت تلفنی با سخنان و وعده های دروغین و کذب به دست آورند. 
 سرهنگ علی موالی اظهارداشت: اخیرا طی گزارشات واصله بسیاری از 
شهروندان گرامی با این پلیس مشخص شده است که افرادی با ایجاد تماس 
های جعلی و کذب با استفاده از بعضی سایت های خارجی و نرم افزارهای 
فضای مجازی سعی در فریب شهروندان و اخذ اطلاعات هویتی از آنها را دارند. 
رئیس پلیس فتا استان قم ادامه داد: مردم به هیچ وجه به تماس های مشکوک 
و تماس هایی که با شماره های ناشناس خارج از کشور با آنها حاصل می شود 
را پاسخ ندهند و با آن ها نیز تماس نگیرند. وی بیان کرد: کلاهبرداران با ترفند 
هایی از جمله برنده شدن درجایزه، پرداخت هدیه و سایر تبلیغات اغوا کننده 
سعی در فریب شهروندان داشته و در صددند اطلاعات هویتی و مشخصات 
کارت بانکی آن ها را به صورت تلفنی با سخنان و وعده های دروغین و کذب 
به دست آورند. سرهنگ موالی تصریح کرد: مردم دقت نمایند نه به این تماس 
ها پاسخ داده و نه با آن ها تماس بگیرند، بعضی شهروندان گلایه داشتند که 
آیا کلاهبرداران می توانند به محض برقراری تماس اطلاعات بانکی و هویتی 
آن ها را سرقت کنند، مردم عزیز هوشیار باشند تا زمانی خود اطلاعات هویتی 
و بانکی را برای کلاهبرداران فاش نکنند، آن ها نمی توانند سوء استفاده 
کنند. رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات فرماندهی انتظامی استان 
قم از شهروندان خواست تا مراقب تقلب های مخابراتی کلاهبرداران سایبری 
باشند.  وی اظهار داشت: کسب درآمد های غیر قانونی از مشترکان اپراتورهای 
مختلف را می توان یکی از جدیدترین روش های مجرمانه ای عنوان کرد که در 
این ایام رواج داشته و گزارش های زیادی مبنی بر کلاهبرداری در این حوزه 
منتشر شده است. وی ادامه داد: این تماس ها معمولًا از پیش شماره هایی 

نظیر ۶۷۸+ ، ۹۶۰+ است که متعلق به کشورهایی کم نام و نشان می باشند.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم  خبرداد

پیشرفت ۹5 درصدی محوطه سازی 
شهربازی بوستان غدیر 

این  اینکه  بر  تاکید  با  قم  و عمران شهرداری  توسعه  مدیرعامل سازمان 
شهربازی با مساحت ۴.۷ هکتار در حال احداث است، گفت: ۹۵ درصد 
پیشرفت فیزیکی محوطه سازی در این پروژه محقق شده و آجرهای بتنی، 

سنگ لاشه و... در این پروژه استفاده شده است.
توسعه  شهرداری  وظایف  از  یکی  اینکه  بیان  با  حلوائی زاده  عباس   
سرمایه گذاری  پروژه  به  توجه  با  گفت:  است،  گردشگری  زیرساخت های 
شهربازی بوستان غدیر، محوطه سازی در حیطه وظایف شهرداری گذاشته 

شد و به همین خاطر سازمان توسعه و عمران متولی اجرای آن شد.
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم بیان کرد: این پروژه در 

مجاورت پارک آبی آب و تاب در مجموعه بوستان غدیر واقع شده است.
حلوائی زاده با تاکید بر اینکه این شهربازی با مساحت ۴.۷ هکتار در حال 
احداث است، گفت: ۹۵ درصد پیشرفت فیزیکی محوطه سازی در این پروژه 
محقق شده و آجرهای بتنی، سنگ لاشه و… در این پروژه استفاده شده 
است. وی گفت: پروژه  در مرحله ای است که سرمایه گذار باید بحث نصب 

دستگاه ها و تجهیزات شهربازی را پیگیری کند.
تولید مصالح مورد نیاز در مجتمع امیرکبیر 

حلوائی زاده در بخش دیگری ازسخنان خود، با بیان اینکه سازمان توسعه و 
عمران متشکل از مجتمع های متعددی است، اظهار کرد: یکی از مجتمع های 
زیرمجموعه سازمان، مجتمع تولید آسفالت امیرکبیر است؛ این مجتمع 
دستگاه تمام اتوماتیک ۲۴۰ تنی دارد که تمام فناوری های روز دنیا را دارد. 
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با تاکید بر اینکه یک دستگاه 
۱۶۰ تنی نیز در مجموعه مجتمع تولید آسفالت امیرکبیر فعال است، گفت: 
همچنین در این مجتمع ست سنگ شکن فعال است؛ مصالح خام در این 
بخش فرآوری شده و تبدیل به شن و ماسه شده و برای تولید آسفالت استفاده 
می شود. حلوائی زاده دیگر امکانات این مجتمع را استخرهای ذخیره قیر 
عنوان کرد و افزود: یکی از دستگاه های این مجتمع با توجه به فرسوده شدن 
اورهال شد و بک فیلتر خریداری و نصب شد تا مجتمع به طور کامل مورد تایید 
محیط زیست باشد. وی بیان کرد: همچنین یک خط تولید جدول های بتنی 
برای معابر شهر در این مجتمع وجود دارد؛ امسال تنوع محصولات افزایش 
داده شد تا بتوانیم متقاضی بیشتری داشته باشیم. مدیرعامل سازمان توسعه 
و عمران شهرداری قم اظهار کرد: یک بچینگ  تولید بتن هم در این مجتمع 

راه اندازی شده تا بتوانیم بتن مورد نیاز خود را از این محل به دست آوریم.
 

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم  خبرداد

ساخت 2 هزار مزار بحران در آرامستان 
بهشت معصومه)س( 

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم از ساخت ۲ هزار مزار بحران 
پروژه  به  وکیلی  عبدالحمید  داد.  بهشت معصومه)س( خبر  آرامستان  در 
ساخت ۲ هزار مزار در قطعه بحران آرامستان بهشت معصومه)س( اشاره و 
بیان کرد: این پروژه برای مواقع بحرانی احداث شده تا در آن زمان مورد بهره 
برداری قرار بگیرد. مدیرعامل سازمان آرامستان  بهشت معصومه شهرداری قم 
افزود: احداث مزار شهدای گمنام گلزار شهدای بهشت معصومه)س( نیز از 
دیگر اقداماتی است که در این آرامستان صورت گرفته است. وکیلی همچنین 
برون سپاری برخی خدمات سازمان بهشت معصومه)س( را مورد توجه قرار 
داد و عنوان کرد: آمبولانس های درون شهری، آمبولانس های برون شهری، 
نصب سنگ مزار، سالن های اجتماعات و سوگواری، گل فروشی و تشریفات 

مجالس از خدماتی است که برون سپاری شده است.
 

رئیس شورای اسلامی شهر قم :
ورودی های شهر به مرور ساماندهی می شوند

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: یکی از بحث های مهم ورودی شهر 
عمرانی است که این مسئله توسط شهرداری در حال عملیاتی شدن است.

عبدالله جلالی با اشاره به ساماندهی ورودی های شهر، اظهار داشت: یکی 
از بحث های مهم ورودی شهر عمرانی است که این مسئله توسط شهرداری 
در حال عملیاتی شدن است. رئیس شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: در 
حال حاضر ورودی استان از سوی جعفریه در حال ساماندهی و اجرا است و 
در آینده هم ورودی سمت اراک ساماندهی خواهد شد البته این ورودی دارای 
پیچیدگی ها خاصی است که در آینده نزدیک شروع خواهد شد. جلالی ابراز 
داشت: کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر مدت ها بود که 
بحث تبلیغات ورودی شهر را رصد می کرد که نباید ورودی شهر قم تبلیغات یک 
سری کالا و مسائل غیر فرهنگی و مذهبی باشد مخصوصا ورودی عوارضی 
که این ورودی در اختیار راهداری است و راهداری هم این وروردی را به بخش 
خصوصی واگذاری کرده است. وی عنوان داشت: شورای شهر در خصوص 
این مسئله جلسات متعددی را برگزار کرد و به این نتیجه رسید که ورودی های 
شهر به لحاظ تبلیغاتی بایستی به گونه برنامه ریزی شود که در شان قم باشد 

و پیام های مذهبی در ورودی های قم به اتومبیل های عبوری منتقل شود.
 

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد
دستگیری قاچاقچی موادمخدر با 101 کیلو تریاک 
فرمانده انتظامی استان قم در اقدام مشترک پلیس مبارزه با مواد مخدر 
استان های قم و خراسان شمالی یک دستگاه تریلی حامل مواد مخدر در قم 

توقیف، ۱۰۱ کیلو تریاک کشف و متهم دستگیر شد.
عبدالرضا آقاخانی اظهار کرد: با تلاش پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 
قم یک دستگاه تریلی حامل مواد مخدر در یکی از محورهای مواصلاتی 
استان شناسایی و متوقف شد. فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: در 
ادامه خودرو با هماهنگی مقام قضائی استان برای بازرسی به یگان منتقل و 
از داخل کابین تریلی ۱۰۱ کیلو و ۴۰۰ گرم مواد مخدر از نوع تریاک در قالب 
۶۶ بسته کشف و متهم دستگیر شد. آقاخانی ضمن قدردانی از همکاری و 
هماهنگی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان های قم و خراسان شمالی، افزود: 
در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل 
مرجع قضایی استان شد. فرمانده انتظامی استان قم همچنین همکاری و 
مشارکت شهروندان را در حفظ و ارتقای امنیت اجتماعی ضروری دانست و 
از آنان خواست تا در صورت آگاهی از هر گونه موارد مشکوک، موضوع را در 

اسرع وقت از طریق تلفن ۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند.

مالک تالار عروسی سقز بازداشت شد
استاندار کردستان از تشکیل کارگروهی برای بررسی حادثه تالار عروسی در سقز خبر داد و گفت: 
مالک تالار به دستور دادستان بازداشت شده و امروز هم یک کارگروه برای پیگری و نظارت بر وضعیت 
ایمنی واحد های فعال در این حوزه در سطح استان تشکیل شده است.بهمن مرادنیا پیش از دیروز 
در عیادت از مصدومان حادثه آتش سوزی تالار مانگه شه و سقز در بیمارستان تامین اجتماعی سقز 
در گفتگو با خبرنگار فارس اظهار کرد: حادثه ای که  پنجشنبه شب گذشته برای هم استانی های 
عزیزمان در سقز، بانه و سردشت در تالار عروسی شهر سقز اتفاق افتاد، حادثه بسیار تلخی بود.وی 
خاطرنشان کرد: در همین راستا وظیفه دانستم برای سرکشی از مصدومین این حادثه و عرض تسلیت 
به خانواده های داغدار جانباختگان این حادثه به این شهرستان سفر کنم. گفتنی است؛ تالار عروسی 
مانگه شه و در سقز ساعت ۲۱  پنجشنبه شب گذشته در اثر نشت گاز از شلنگ متصل به بخاری دچار 
آتش سوزی که متاسفانه در این حادثه ۱۱ نفر از مدعوین کشته و ۴۹ نفر نیز مصدوم شدند.جانباختگان 
این حادثه تلخ پنج کودک، پنج زن و یک مرد هستند که بخاطر هجوم مهمانان برای خروج از تالار هنگام 

وقوع آتش سوزی، زیر دست و پا ماندند، جان باختند و یا مصدوم شدند.

ناکام ماندن پروژه انفجار در دانشگاه علم و صنعت 
وزارت اطلاعات اعلام کرد: یک هسته افراطی با بریدن شیلنگ و باز گذاشتن شیرگاز آشپزخانه 
خوابگاه دانشجویی دانشگاه علم و صنعت بدنبال انفجار، آتش سوزی و کشته سازی بودند.به گزارش 
روابط عمومی وزارت اطلاعات، یک هسته افراطی با بریدن شیلنگ و باز گذاشتن شیرگاز آشپزخانه 
خوابگاه دانشجویی دانشگاه علم و صنعت بدنبال انفجار، آتش سوزی و کشته سازی بودند که به لطف 
خدا، هوشیاری دانشجویان و تلاش ماموران حراست ناکام ماندند.با بررسی و پیگیری صورت گرفته 
عناصر اصلی این پروژه خبیثانه شناسایی و دستگیر شدند. این افراد که در اغتشاشات اخیر نیز شرکت 
و اقدامات ایذایی داشته اند، در تحقیقات اولیه ایجاد شوک به افکار عمومی و جامعه دانشجویی را در 
آستانه ۱۶ آذر جزء اهداف خود اعلام کرده اند. در این پروژه مقرر بود این اقدام، حادثه ای ناشی از 
معیوب بودن سیستم آشپزخانه خوابگاه ۲۰۰ نفره دانشجویان وانمود شود و نظام مقصر این فاجعه 

قلمداد گردد.

وحود 2۰۰هزار حکم تخریب  اجرا نشده در کشور
 رئیس دیوان عدالت اداری، گفت: بر اساس اعلام مسئولان بیش از ۲۰۰ هزار حکم تخریب در کشور 
داریم که اجرا نشده است و خودشان می گویند امکان اجرا ندارد و این نتیجه قانون ناکارآمد است. 
حجت الاسلام و المسلمین محمدکاظم بهرامی افزود: با اینکه در این سال ها آمار پرونده های ورودی 
افزایش پیدا کرده، اما زمان رسیدگی کاهش پیدا کرده است، به گونه ای که در ۶ ماه ابتدایی امسال ۷۶ 
هزار و ۷۸۱ پرونده به شعب بدوی دیوان ارجاع شد که ۸۲ هزار و ۵۱ فقره مختومه شده است. یعنی 
بیش از ۵ هزار از وارده ها بیشتر رسیدگی شده که این تعداد پرونده مربوط به پرونده های مانده از قبل 
است.وی گفت: در شعب تجدید نظر هم در همین مدت بیش از ۴۲ هزار پرونده وارد شد که بیش از ۴۴ 

هزار پرونده مختومه شده است که باز هم تعداد مختومه ها بیشتر از وارده بوده است.

بهزاد نبوی: ناطق نوری نامزد انتخابات مجلس نمی شود
 بهزاد نبوی درباره احتمال حضور علی اکبر ناطق نوری برای نامزدی انتخابات مجلس آینده گفت: 
نمی دانم، ولی بعید می دانم حاضر باشند.وی درباره پابرجا مانده ائتلاف اصلاحات و روحانی گفت: 
امروز هرچه جبهه اعتدالیون را گسترده تر کنیم، به سود اصلاح طلبان است. اصلاح طلبان از هم جهتی 
آقایان ناطق، علی مطهری و ... در خیلی از زمینه ها سود می برند، نه این که زیان کنند.این فعال اصلاح 
طلب یادآور شد: مواضع آقای روحانی در خیلی از زمینه ها به اصلاح طلبان نزدیک است و باید از این 
نزدیکی استقبال کرد و نگریخت. باید پذیرفت که این طیف هم نگران اوضاع کشور و ملت و منافع ملی 

هستند و این نگرانی در انحصار اصلاح طلبان نیست.

 فرجی دانا: کاندیدای انتخابات مجلس نمی شوم 
 وزیر اسبق علوم، تحقیقات و فناوری با بیان اینکه از کارهای سیاسی فاصله گرفته ام گفت: در 
انتخابات مجلس شورای اسلامی کاندیدا نمی شوم. محمدرضا فرجی دانا وزیر اسبق علوم، تحقیقات 
و فناوری که از چند ماه پیش زمزمه کاندیداتوری اش در انتخابات مجلس شورای اسلامی از حوزه 
انتخابیه قم مطرح شده و قرار بود در صورت کاندیداتوری یکی از اعضای لیست سه نفره اصلاح طلبان 
قم باشد پنجشنبه شب گذشته و در حاشیه مجلس ختم مادرش در مسجد ارگ قم گفت: کاندیدای 
نمایندگی مجلس نمی شوم.فرجی دانا اضافه کرد: مدتی است از کارهای سیاسی فاصله گرفته ام و 

برنامه ای برای ثبت نام در انتخابات ندارم.

مصطفی رحماندوست بستری شد 
»مصطفی رحماندوست« شاعر و نویسنده محبوب و توانای کودکان و نوجوان به خاطر عارضه قلبی 
در بیمارستان بستری شد.رحماندوست که در بخش مراقبت های ویژه بیمارستان نیکان است تا چند 
روز دیگر تحت عمل جراحی قرار می گیرد.مصطفی رحماندوست معروف به شاعر »صد دانه یاقوت«، 

متولد اول تیر ١٣٢٩ است. از رحماندوست ٣١4 اثر منتشر شده است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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 کسی که حضرت فاطمه معصومه)س( 

را زیارت کند پاداش او بهشت است . 

شنبه - شانزدهم آذرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4934

فرمانده سپاه در مدرسه عالی دارالشفاء قم:

نظام اسلامی باید به مدلی کارآمد و قدرتمند تبدیل شود

فرمانده سپاه علی ابن ابیطالب )ع(قم گفت: قم مرکز 
ایام اغتشاشات که در قم خبر خاصی  شیعه است و در 
نبود در شبکه های ماهواره ای به شدت از عوامل خود انتقاد 
داشتند که چرا در قم کاری انجام نداده و برنامه ای ندارید. 

 سردار محمدتقی شاه چراغی در جلسه طلاب و فضلای 
دامغانی مقیم قم که در سالن جلسات مؤسسه هادیان 
کوثر برگزار شد، اظهار داشت: رهبر معظم انقلاب سال 
گذشته بر راه اندازی فتنه ۹۸ هشدارهایی داده بودند که 
دشمن بر این اساس در خردادماه امسال، برنامه هایی را در 

جنبش های کارگری داشته و مشکلاتی را به وجود آورند.
وی افزود: نگاه دشمنان در سال ۹۸ تا قبل از انتخابات 
قرار بود بر اساس تحرکات صنفی کارهای خود را انجام 
دهند و در ابتدای سال تحصیلی نیز با موضوع فرهنگیان 
وارد شدند که موفق نبودند و در ادامه هم برنامه های دیگری 

استکبار  دنیای  اینکه  بابیان  قم  سپاه  فرمانده  داشتند. 
به شدت بر روی قم حساس است،گفت: قم مرکز شیعه 
است و در ایام اغتشاشات که در قم خبر خاصی نبود در 
شبکه های ماهواره ای به شدت از عوامل خود انتقاد داشتند 

که چرا در قم کاری انجام نداده و برنامه ای ندارید.
مهم  دشمن  برای  قم  اینکه  بابیان  شاه چراغی  سردار 
هوشیار  شهر  این  در  اتفاقات  به  نسبت  باید  ما  و  است 
باشیم،گفت:وجهه انقلابی و دینی قم باید روزبه روز تقویت 

شود و طلاب و فضلا در این راستا وظیفه دارند.
وی بابیان اینکه امروز دست های پشت پرده ای وجود دارد 
که فساد را در قم ترویج دهند،ادامه داد: آنچه تا به امروز قم 
را نگه داشته است، حضور حوزه علمیه انقلابی و مردم شهر 

مقدس قم است.
به گزارش تسنیم ،فرمانده سپاه قم با اشاره به برنامه های 

دشمن برای مقابله با انقلاب اسلامی ادامه داد:موضوع 
گرانی بنزین که پیش آمد، بستری برای ورود دشمن شد 
تا بتوانند خرابکاری های خود را در کشور داشته باشند و با 
برنامه ریزی هایی که داشتند، اشخاصی را وارد فضا کرده و 
پول های بسیاری نیز خرج کردند تا بتوانند به اهداف خود 

برسند اما ناکام ماندند.
اتفاقات  در  سعودی ها  اینکه  بابیان  شاه چراغی  سردار 
را  زیادی  برنامه  و  کرده  خرج  بسیاری  پول  ایران  اخیر 
معظم  رهبر  سخنان  از  پس  کرد:  داشته اند،خاطرنشان 
انقلاب در درس خارج، بسیاری از افرادی که روز شنبه در 
خیابان ها حضور داشتند، روز یکشنبه به خیابان نیامدند 
و  اغتشاشگران  اما  کرد  فروکش  به شدت  افراد،  تعداد  و 
آشوب گران خود را نشان داده و صحنه را خالی نکردند و 

خرابکاری هایی داشته اند.

فرمانده سپاه علی ابن ابیطالب )ع(قم :

وجهه انقلابی قم باید روزبه روز تقویت شود 

استاندار قم با تاکید بر اجرای دقیق و منظم قانون انتخابات توسط مجریان و ناظران گفت: 
انتخابات پرشور ضامن امنیت ملی و  اعتماد عمومی است   

بهرام سرمست روز جمعه با حضور در فرمانداری قم و سرکشی به محل ثبت نام یازدهمین 
جمع  در  رهبری  خبرگان  مجلس  ای  دوره  میان  اولین  و  اسلامی  شورای  مجلس  دوره 
خبرنگاران بیان کرد:  پیش بینی می شود تعداد نامزدهای ثبت نام شده در یازدهمین دوره 

مجلس شورای اسلامی از حوزه انتخابیه قم بیشتر از ادوار گذشته باشد.
وی ادامه داد: جوان گرایی و میانگین سن نامزدهای ثبت نام شده استان در دوره یازدهم 

مجلس شورای اسلامی نسبت به ادوار گذشته پایین تر آمده است.
استاندار قم گفت: همچنین سطح تحصیلات کاندیداهای ثبت شده دوره یازدهم مجلس 

نسبت به دوره های قبل ارتقا یافته است.
وی گفت: ترکیب جنسیتی نامزدهای ثبت نام کرده استان قم در دوره جدید با افزایش ثبت 

نام زنان نسبت به دوره های سابق بهبود پیدا کرده است.
استاندار قم ادامه داد: پیش بینی می شود تعداد ثبت نام نمایندگان مجلس شورای 

اسلامی در طی امروز و فردا نسبت به روزهای قبل افزایش پیدا کند.
سرمست با اشاره به اهمیت برگزاری سلام انتخابات در قم اظهار داشت: برای برگزاری 
اطمینان بخش انتخابات در قم، امنیت، سلامت، رقابت پذیری و بی طرفی مجریان و ناظران 

و همچنین مشارکت حداکثری با تنوع نامزدها دری فضایی شفاف دنبال خواهد شد.
وی نقش انتخابات در افزایش ضریب امنیت ملی را مورد توجه قرار داد و گفت:انتخابات 

پرشور ضامن امنیت ملی و افزایش حس اعتماد ملی است.
استاندار قم بیان کرد: زمان بندی ثبت نام انتخابات در قم تمدید ناپذیر نبوده و طبق قانون 
انتخابات دنبال خواهد شد. وی همچنین تصریح کرد: نرخ مشارکت در استان قم همواره در 

حد میانه کشوری قرار داشته و این روند در انتخابات امسال نیز پیش بینی می شود.
وی در پایان بیان کرد: عوامل اجرایی ثبت نام و هیات اجرایی انتخابات قم در محل ستاد 

ثبت نام قم به صورت منظم و دقیق کارهای خود را انجام می دهند.

استاندار قم تاکید کرد

انتخابات پرشور ضامن امنیت ملی و  اعتماد عمومی  
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نمایش کودکانه »پاهای خانم هزارپا« در خانه نمایش قم به روی صحنه رفت.
 نمایش کودکانه »پاهای خانم هزارپا« نوشته ندا حاجی بابایی و به کارگردانی مهدی 
خجستگی در خانه نمایش قم به روی صحنه رفت و این شب ها با استقبال کودکان و 

خانواده های قمی مواجه شده است.

است،  موزیکال  اجرای  و  بصری  جذابیت های  دارای  که  کودکانه  نمایش  این 
لحظه های شاد و مفرحی را برای کودکان و نوجوانان رقم می زند.

این نمایش، داستان خانم هزارپایی است که از تعداد زیاد پاهایش خسته شده، از 
شهر بیرون می زند و به مزرعه ای می رسد. در مزرعه با کرمی مواجه می شود که پا ندارد 

و…
علی اصغر تقی پور، علیرضا نـامدار، سید هاشم موسوی، فاطمه فرکی، سمانه دلیر، 
مهدی سوری، مرضیه کریمی، سمیه شیری و الهه اکبری از بازیگران نمایش »پاهای 

خانم هزارپا« هستند.
این نمایش که تاکنون در شهرهای مختلف کشور از جمله تهران، چالوس، ساری، 
نور، همدان و شهرکرد به روی صحنه رفته است، فروردین ماه سال جاری نیز مهمان 

قمی ها در خانه نمایش بود.
نمایش »پاهای خانم هزارپا« تا ۲۰ آذرماه از ساعت ۱۷:۳۰ در خانه نمایش قم به 
نشانی انتهای بلوار الغدیر، نرسیده به بوستان علوی، کنار گذر تالار مدائن، ابتدای 
کوی 4٩ )کوی بیمارستان امام رضا)ع((، فرعی اول سمت چپ به روی صحنه می رود.
تلفن  شماره  با  می توانند  بلیط  رزرو  و  اثر  این  تماشای  برای  علاقه مندان 
 www.bilitama.com  ۰۹۰۱۳۶۸۵۹۶۰  تماس حاصل کرده یا از طریق وب  سایت

اقدام به خرید بلیط کنند.

در خانه نمایش قم  تا 20آذرماه ادامه دارد
اکران نمایش کودکانه »پاهای خانم هزارپا« 

با پژوهش تصمیم بگیریم  

تلاش برای برگزاری مراسم هفته پژوهش وفناوری وپاسداشت آن به عنوان کلیدتوسعه همه جانبه 
استان وکشورشروع شده است.بدون پژوهش نمی توان تولیدعلمی داشت وبدون تولیدعلمی نمی توان 

فناوری جدید ایجادکرد.
شعار  " باپژوهش تصمیم بگیریم"برای تمام امور وفعالیت ها یك اصل وحقیقت است.پژوهش بستری 
را ایجاد می کندتا رشدعلمی،گسترش کاربردعلوم وفناوری های مختلف فراهم شود و جامعه ای 
خردمند وپژوهشگرآگاه باتکیه برعلوم وفنون جدید بتواند زمینه توسعه پایدار را ایجادکند.خوشبختانه 
در سالهای اخیر حساسیت جامعه ومسوولین به پژوهش و روی آوری نخبگان و دانشگاهیان به امر 

تحقیق بیشترشده واین جای خرسندی است.
دکترسرمست استانداربه عنوان یك دانشگاهی و با سوابق اجرایی و به عنوان مقام عالی استان از 
ابتدای قبول مسئوولیت به دنبال ایجاد یك مجمع مشورتی توسعه استان از میان صاحب نظران، 
اساتید،نخبگان وصنعتگران بوده و درجلسه با روسای دانشگاهها وموسسات آموزش عالی استان 
شعار"هر دانشگاه یك پروژه"را مطرح و از ابتدای سال۹۸ نیز تشکیلاتی با عنوان"دفتر ارتباط استانداری 
با دانشگاه ها و مراکزپژوهشی و صنعتی استان" در استانداری ایجاد و چندین جلسه با مدیرگروه های 
دانشگاه ومراکزپژوهشی و اعضای انجمن مطالعات سیاسی حوزه علمیه قم برگزار کرده است.همچنین 
در این راستا از چندین دانشگاه موسسات آموزش عالی و صنعتی بازدید و در جلسات کارگروه های 

تخصصی شرکت نموده است. اکنون باید منتظرنتایج ملموس کارگروه ها باشیم.
 به عقیده کارشناسان اگر پژوهش صرفا به دنبال رفع تکلیف آموزشی واداری باشد یعنی اساتید 
دانشگاه وپژوهشگران مراکز پژوهشی واجرایی به مقوله تحقیق صرفا به عنوان تکلیف اداری نگاه کنند 
طبیعی است که دستاوردهای آنان نیز برای همان قفسه ها و میزهای اداری مناسب خواهدبود وحتی 
دانشگاهی که تحقیق وپژوهش کاربردی نمی کند در واقع تولید علم ودانش ندارد وفقط یك آموزشگاه 

است.
مشکلات حوزه پژوهش در کشور ما یك مساله ساختاری وریشه ای است.معمولا برخی موضوعات 
پژوهشی،مبتلابه جامعه نیست و وقتی انجام می شود کاربردی و راهگشا نیست.بسیاری از مدیران 
اجرایی با پژوهش آشنا نیستندو رویکرد علمی ندارند و ازطرفی بسیاری ازپژوهشگران هم نسبت به 

مسایل اجرایی و مدیریتی بیگانه هستند وبیشتر آکادمیك فکرمی کنند چون کار اجرایی نکرده اند.
اقتصاد  از  از کشورها حتی  امروزه بسیاری  بگیریم"  باپژوهش تصمیم  راستای اجرای شعار"  در 
دانش بنیان گذر کرده ودانشگاههای کارآفرین ایجاد کرده اند.با این شعار می توان تولید محصولات 
استراتژیك در مراکز رشد دانشگاهها را فراهم کرد وتحقق این شعار با ارتباط دانشگاهها با مراکز اجرایی 
وصنعتی محقق خواهد شد.اگر دانشگاه مبنای فرهنگ و اقتصاد است باید بتواند مسائل جامعه را در 
قالب شرکت های دانش بنیان حل بکند و در این راستابایستی از فعالیت های ترویجی دانشگاه ها در 

هفته پژوهش که از۹۸/۹/۱۷ شروع می شود،تجلیل کرد.
هفته ملی پژوهش وفناوری فرصت مناسبی رابرای توجه وتمرکز بر ابعاد مختلف امر پژوهش وفناوری 
در استان وکشور فراهم می آورد تا کلیه ذی نفعان،ضمن اطلاع از وضعیت موجود،برنامه ریزی واقدامات 

موثری را با هدف توانمندسازی وعملی کردن ایده های برتر در دستور کار قرار دهند.
فرا خوان انتخاب پژوهشگران وفناوران برتر سال ازطرف دبیرخانه ستاد ملی هفته پژوهش وفناوری 
استان به کلیه دانشگاهها،موسسات،مراکزآموزشی وپژوهشی ودستگاههای اداری واجرایی استان 
جهت معرفی افراد ذی نفع ارسال شده ودرخواست شده تا مدارك ومستندات را به همراه لوح فشرده 
به دبیرخانه کمیته علمی ستاد که در دانشگاه قم مستقر می باشد ارسال نمایند. طبق اعلام ستادملی 
هفته پژوهش وفناوری،برگزیدگان در مراسمی که درتاریخ۹۸/۹/۲۱ در دانشگاه قم برگزار خواهد شد 

معرفی می شوند.
انتخاب ومعرفی برگزیدگان حوزه پژوهش وفناوری وتجلیل از آنان وهمچنین فرصت تعامل بین ذی 
نفعان این حوزه به شیوه های مختلف مانند برگزاری نمایشگاه،فن بازار وهمایش،فضایی را ایجاد 
خواهدکرد که ضمن ارتقاء شان وجایگاه پژوهش وفناوری برای فعالین دراین عرصه،بستر محکمی را 
برای ادامه راه تقویت وتوسعه پژوهش وفناوری فراهم نماید وشعار "باپژوهش تصمیم بگیریم" راعملی 
خواهد کرد. در این راستا رسانه ها،صدا وسیما،مطبوعات وفضای مجازی می توانند نقش مهم وتعیین 

کننده ای را ایفا نمایند.

طرح: محمد علی رجبی

معافیت مالیاتی »هنرمندان میلیاردر«!؟ 

 سلیمان طائی حسنلوئی*


